
    سال بیستم /شماره 4963/ 8 صفحه/4000 تومانپنجشنبه 16 فروردین  1403 /4 آوریل    2024/ 24 رمضان 1445   

روزنامه صبح ایران
پیشرو

2

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :
نمایشگاه کتاب امسال هم 
در مصلی برگزار می شود

        
وزیر بهداشت اعلام کرد

سلامت مردم، خط قرمز 
وزارت بهداشت

زاکانی خبر داد؛

فعالیت در دو شیفت 
برای مقابله با معضل 

کارتن خوابی و 
تکدی گری

جبلی: 

برنامه ای با 
۸۰ میلیون بازدید 
در فضای مجازی 

تولید کردیم

 وزیر بهداشت با تاکید بر اینکه سلامت مردم خط قرمز وزارت بهداشت است، گفت: در 
ایام نوروز بخش اورژانس و درمان به صورت ۱۰۰ درصدی فعال بود و بیش از ۴ میلیون 

ویزیت و ۱۵۰ هزار عمل جراحی انجام شد.
دکتر بهرام عین اللهی در دیدار نوروزی با کارکنان، مدیران و معاونان وزارت بهداشت و 
سازمان های تابعه، ضمن تبریک سال نو و قدردانی از تلاش های یکساله مجموعه وزارت 

بهداشت در راه خدمت رسانی به مردم، تصریح کرد: سال ۱۴۰۳ با دو بهار 
آغاز شد، بهار طبیعت و بهار دل ها. امیدوارم همانطور که بهار طبیعت...
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رییسی:

عاملین جنایت اخیرصهیونیست ها 
به دست مجاهدان اسلام 

مجازات خواهندشد

ضرغامی در گفتگو با پیشرو : 

آیین نامه طبیعت گردی تصویب شد

جزئیات مراسم 
روز جهانی قدس اعلام شد

رییس جمهور جنایت تروریستی اخیر صهیونیست ها را گواه 
اثبات بی تعهدی این رژیم به مقررات بین المللی دانست و گفت: 
عاملین و حامیان جنایت اخیر رژیم صهیونیستی به دست 

مجاهدان اسلام مجازات خواهند شد.جلسه فوق العاده ...

عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی ، صنایع دستی و گردشگری در 
حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران گفت: آیین نامه طبیعت 
گردی تصویب شد.آمار نهایی مسافران نوروزی در پایان رمضان اعلام 
می شود.وی ادامه داد: سیستان و بلوچستان به عنوان پدیده گردشگری 

از  بلوچستان  و  سیستان  است.استان  شده  انتخاب  امسال 
فرهنگی، صنایع  میراث  است.وزیر  برخوردار  بالایی  امنیت 
دستی و گردشگری گفت: نامه اداره میراث فرهنگی تهران...

 

رئیس ستاد مرکزی انتفاضه و قدس با اعلام اینکه راهپیمایی روز قدس 
امسال را صبح روز جمعه از مساجد و میدان های اصلی شهرها و روستاهای 

خواهیم  نماز جمعه  برگزاری  محل  به سمت  کشور  سراسر 
داشت، از تشییع پیکر شهدای حادثه تروریستی اخیر در این 
روز خبر داد.سردار رمضان شریف سخنگوی سپاه در نشست ...
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شالبافیان  مطرح کرد؛

پیش بینی افزایش سفرها در تعطیلات عید فطر

سرمقاله

حل مشکلات اقتصادی کشور از 
مسیر دانش بنیان

اقتصاد کشور مدت ها است دچار دو گانگی های متعدد در سیاستها و برنامه ها 
مبتنی بر حمایت از تولیدات داخلی شده است. دریک ماتریس پیچیده و درهم 
تنیده روابط عوامل تولید، با وجود اسناد قانونی بالا دستی،  برنامه راهبردی برای 
ایجاد انگیزه و هدایت عوامل تولید درجهت حمایت از تولیدات داخلی به منظور به 
کارگیری ازهمه ظرفیتهای موجود و افزایش ظرفیت های تولیدی عملًا درمسیر 
اجرا گم شده است. وزارتخانه ها و سازمانهای مسؤل اقتصادی نیز، برنامه های 
مشخصی برای برون رفت ازاین نوع معضلات مبتلابه تولیدات ملی که صاحبان 
تولید را سردرگم کرده و از طرف دیگر مورد اتفاق نظر قوای سه گانه کشور بوده 
و از مسیر قانون گذاری عبور کرده باشد را دنبال نمی کنند. سند تحول دولت 
سیزدهم هم به رغم زحمات پژوهشگران و صاحبنظران نزدیک به دولت، صرفاً به 
عنوان یک میثاق داخلی مورد اتفاق نظرقوه مجریه، کاربرد خواهد داشت.ازسوی 
دیگر تجربه نشان داده است، پیچیده کردن برنامه ها، مسیر تحولی دولت ها را در 
اقتصاد کند کرده و به بی راهه می برد و عملًا اهداف اصلی برنامه های راهبردی در 
کنار گسترگی برنامه های فرعی کم اهمیت، بی نتیجه رها شده و راستی آزمایی 
ازانحرافات برنامه ای کمتر درحین اجرا مورد توجه قرار می گیرد.دولت باید در 
تدوین، تنظیم و در اجرای برنامه های راهبردی خود، صرفاً به متغیرهای کلان 
اقتصادی که تأثیرات زیادی بر دیگر متغیرها تحت یک  شرط جبری، ایفای نقش 
می کنند، بدون پیچیده کردن برنامه ها و اجتناب از وام گیری ادبیات مرسوم و پر 
طمطراق تکراری همیشگی، توجه ویژه داشته و در حل و فصل آنها اهتمام ورزد.
حال به اهم این  متغیرها که به علت عدم توجه کافی دولتهای پیشین به یک ابر 
چالش تبدیل گردیده، اشاره خواهد شد.درصورت موفقیت دولت در حل و فصل 
مشکلات اقتصادی کنونی کشور، می توان انتظار داشت، دولت سیزدهم در تحقق 
تأکیدات پیام نوروزی رهبر فرزانه انقلاب اسلامی که درشعار سال  ۱۴۰۱ با توجه 
به عنصر کلیدی " تولید " و با محوریت " تولید دانش بنیان و اشتغال  آفرین " 

اشاره گردیده،  موفق خواهد شد:
- تورم بالای ۴۰ درصدی فعلی را با چه برنامه و ابزاری و در چه زمانی مهار کرده 

و آن را به تک نرخی خواهد رساند؟
 - چه برنامه ای برای کنترل رشد نقدینگی خواهد داشت و این نقدینگی را با چه 

ابزاری به سوی تولید رهنمون خواهد کرد؟
 - رشد منفی سرمایه گذاری در دهه اخیر را چگونه و با چه برنامه ای جبران 

خواهد نمود؟
 - سیاستهای اشتغال زایی اقتصاد چگونه رقم خواهد خورد؟

 - سیاست پولی دولت برای جلوگیری از کاهش مداوم ارزش پول ملی  چیست؟
 - سیاست ارزی دولت برای ثبات نرخ ارز چگونه خواهد بود؟

 - سیاست دولت برای حمایت از بخش تولیدات صنعتی و کشاورزی به مثابه 
ستونی برای پشتوانه اقتصاد ملی است، با چه ابزاری صورت خواهد گرفت؟

  - چگونه نظام مالیات ستانی و نظام بانکی را متحول خواهد کرد؟
  - شبکه های فناوری اطلات و ارتباطات را چگونه توسعه خواهد داد؟

  - سیاست دولت درخصوص توسعه شبکه راه های ارتباطات ریلی، جاده ای، 
هوایی،  دریایی،  بنادر، صنایع زیربنایی مادر و   پیشتاز چیست؟

  - سیاست دولت برای افزایش رشد و پیشرفت اقتصادی و افزایش درآمد سرانه 
چگونه خواهد بود؟

بزرگترین چالشهای دولت سیزدهم در تحقق برنامه های راهبردی خود، حل 
وفصل  موضوعات مورد اشاره فوق الذکر است. دولت باید در برنامه های راهبردی 
خود، برای انجام اصلاحات ساختاری اقتصاد، رویه مشخص و خدشه نا پذیری در 
نحوه در حل معضلات اقتصادی، سیاست و خط مشی واحدی از نظر تدوین، عمل 

و اجرا، داشته باشد.
 شعارسال ۱۴۰۱رهبر فرزانه انقلاب اسلامی، همانند سال های گذشته عمدتاً 
به مسائل اقتصادی تأکید و توجه داشته اند. بنا بر این مسایل اقتصادی هنوز 
از اولویت های اول کشور است. در ادامه این یاد داشت سعی خواهد شد وظیفه 
ونقش دولت را درتحقق و ایفای شعار " تولید،  دانش بنیان و اشتغال آفرین " شعار 

سال رهبری  اشاره داشته باشیم.
تجربه کشورهای توسعه یافته نشان می دهد، بلا استثناء  رشد و توسعه کشورهای 
توسعه یافته  از مسیر رشد تولیدات داخلی اعم از تولیدات صنعتی و کشاورزی  
گذشته است.  شناخت ابزارهای توسعه یافتگی با توجه به ظرفیت ها و امکانات 
داخلی نظیر منابع طبیعی فراوان، سرمایه انسانی ماهر و تلفیق آن با دانش فنی 
ومدیریت کارآمد، و استفاده از مزیت های نسبی، کشور را در تولیدات داخلی و 

صادرات محصولات  توانمند ، رقابتی کرده و موجب افزایش درآمد سرانه و ایجاد 
اشتغال خواهد شد. این عوامل جزء ابزارهای تفکیک ناپذیر بنیان های رشد و 
پیشرفت اقتصادی کشور است.  فرایند اجرایی آن،  بستگی به افزایش ظرفیت 
های تولیدی موجود و جدید از طریق تمرکز سرمایه و اختصاص آن به تولید  دارد.

ثبات نرخ ارز، ایجاد ابزارهای انگیزشی و ترغیبی برای جذب سرمایه گذاران داخلی 
و خارجی ، ثبات مقررات مربوط به روابط کسب و کار، حذف مقررات دست و پاگیر 
و زاید،  کوتاه کردن فرآیند صدور مجوزهای کسب و کار، استفاده از مشفق های 
مالیاتی برای سرمایه گذاران تولید کالاهای اساسی و ضروری، کاهش نرخ تعرفه 
برای واردات مواد اولیه، کالاهای واسطه ای و سرمایه ای، گسترش چتر حمایتی 
برای صنایع نوپا و تازه تأسیس یافته، باید از سیاست های حمایتی دولت در ایجاد 

واحد های صنعتی و کشاورزی دانش بنیان قرار گیرد.
اقتصاد دانش بنیان، مدتها است درکشورهای توسعه یافته مدرن صنعتی، رواج 
دارد. این اندیشه و تفکراقتصادی حتی قبل از مصطلح شدن مفهوم اقتصاد دانش 
بنیان، در جوامع صنعتی فوق مدرن درقالب تغییر نگرش درنوع واندازه های تولید 
و گرایش به تولیدات با مقیاس و اندازه کوچک، ولی با ارزش افزوده بسیار بالا شکل 
گرفت. صادرات انحصاری بسته های فن آوری اطلاعات، عمل آوری بسته های 
اطلاعات فن آورانه و بنیادی مربوط به تحول دراختراعات نوآورانه دانش بنیان و 
انحصار در دانش های مربوط به دارو وتجهیزات پزشکی، وسایل ارتباطی و رسانه و 
ابر رایانه ها، تا مدت ها از دسترس دانش بسیاری ازکشورها ی دیگر خارج بود. لذا 
اقتصاد دانش بنیان به شکل دیگر به صورت انحصاری در اختیار چند کشورمطرح 
از بلوک  از کشورها  دنیا قرار داشت. بیداری ملت ها، و توسعه یافتگی برخی 
کشورهای درحال توسعه این انحصار علمی و دانش فنی مبتنی بر اقتصاد دانش 
بنیان را  که در اختیار چند کشورمعدود غربی بود،  را شکست.البته ازسال ۱998 
بانک جهانی در نسخه های جدید توسعه ای خود، نقش اقتصاد دانش بنیان را 
برای کشورها توصیه کرده است. درمعرفی اقتصاد دانش بنیان، نقش دانش، فن 
آوری اطلاعات، استقرار یک نظام نوآورنه کارآمد، که بتواند بنگاها، دانشگاه ها  و 
مراکز تحقیقاتی که با یک جهش و انقلاب علمی در بکارگیری دانش، رشد کنند و 
با دستیابی به ذخیره های دانش جهانی در این زمینه  به رشد و توسعه اقتصادی 
مورد نظر برسند.   به این ترتیب تأکید رهبر فرزانه انقلاب اسلامی بر دانش بنیان 
شدن اقتصاد با محوریت " تولید ؛ دانش بنیان و اشتغال آفرین "درواقع به نبض 
کلیدی پیشرفت اقتصادی که ازمباحث روز اقتصادی مبتنی بر علم و دانش فنی 
است، دست گذاشته است. این یک مسیر مطمئن پیشرفت اقتصادی کشور است، 
که به صورت میانبر می توان به  یک سطحی از رشد و توسعه اقتصادی بالا 
مبتنی بر پایه های علمی و دانش فنی دست یافت. تجارب کشورهای تازه توسعه 
یافته جهان با رشد بسیار بالای اقتصادی، نشان از مسیری پیشرفت  را برخلاف 
نظریه های برخی از اقتصاد دانان توسعه، که  قائل براین نظریه و تفکر هستند 
که کشورهای درحال توسعه مسیرهای طولانی را برای رسیدن به سطح توسعه 
یافتگی که کشورهای توسعه یافته که قبلًا  این مسیر را بیش از دویست سال 
پیش پیموده اند،  باید طی نمایند. اما این اندیشه سخت مسیرتوسعه یافتگی، 
با توجه به شکستن انحصارهای علمهای بنیادی مربوط به اقتصاد دانش بنیان، 
برخلاف تصورات قبلی بسیار کوتاه شده است. بنابراین بدون توقف و وقفه زمانی 
باید، اقتصاد کشور را درمسیر تولید دانش بنیان سوق داد. هرمانع و قدرت سایه 
ای برای ایجاد مزاحمت برای رشد تولید داخلی وجود دارد، می بایست با قدرت 
ملی و حکومتی این موانع را ازسر راه رشد و ارتقاء تولیدات دانش بنیان برداشت 
و موانع را برطرف کرد.  دولت سیزدهم در صورت داشتن یک راهبرد بی نقص 
در اجرای سیاست های درست اقتصادی در خصوص برقرارکردن ثبات اقتصادی 
درکشور با مهار نرخ بالای تورم فعلی، ثبات نرخ ارز، کنترل رشد نقدینگی با 
کنترل رشد پایه های پولی، استقرار یک نظام مالیاتی هوشمند با استقرار طرح 
جامع مالیاتی، اصلاح نظام بانکداری و بالاخره توجه ویژه به تولید داخلی با رواج و 
توسعه بستر اقتصاد دانش بنیان، می توان انتظار داشت، راه میان بری، برای رشد 
مداوم وپیشرفت اقتصادی انتخاب کرده و گام های استواری برای تحقق شعار 
هوشمندانه رهبرفرزانه انقلاب اسلامی درسال ۱۴۰۱ برداشته  است.این اهداف 
با توجه به داشتن کشوری با منابع غنی فراوان خدادادی و اقلیم های متنوع آب 
وهوایی، نیروی انسانی مستعد و تحصیل کرده دانشگاهی و داشتن سرمایه های 
غنی تجارب گروهی از مدیران سالم و دلسوز که در عرصه های نظامی و اداره 
کشور توانستند با  توان مدیریتی بالا که حاصل از تجارب مفید و مؤثرمدیریتی 
خود، توانستند  با فائق آمدن بر دورانهای  پر چالش بیش از چهار دهه فراز و نشیب 
های سخت اقتصادی ناشی از تحریم های ظالمانه دشمنان قسم خورده خارجی 
و داخلی برای بن بست کشیدن انقلاب اسلامی  و اضمحلال آن از هیچ کوششی 
فرو گذار نکردند، کشور عزیز مان همچنان عزتمند سرپا نگهدارند،  شدنی ودست 

یافتنی است./ امین دلیری 

نقش آموزش در حذف کار کودک
یادداشت / محمدمهدی سیدناصری

حق بر آموزش به عنوان یک اصل مهم حقوق بشری، در حوزه کودکان 
شامل حقوقی، از جمله حق دسترسی به امکانات آموزشی، حق برخورداری 
از آموزش با کیفیت و استاندارد، احترام به شأن و منزلت انسانی کودک، 
آموزش بدون تبعیض در تمام مراحل دوران کودکی، در دسترس بودن 
امکانات آموزشی و برابری فرصت ها در آموزش است. نقش آموزش در 
حذف کار کودک و در رشد و توسعه شخصیت کودکان کار -که از اهداف 
برنامه بین المللی حذف کار کودک است- قابل انکار نیست، زیرا کودکان 
به صورت یکسان و مساوی و بدون هیچ تبعیضی صاحب این حق هستند.
کودک به عنوان یک انسان دارای حقوق اساسی و مشترک با سایر انسان ها 
به نام حقوق بشر است. حتی ضرورت حمایت از کودکان نظر به ناتوانی 
آن ها در محافظت از خود، حساسیت و لطافت روحی، ناتوانی در تمیز 
مصلحت خود، آسیب پذیری و وابستگی شدید به بزرگسالان دو چندان 
جلوه می کند و این درحالی است که کار کردن کودکان نقض آشکار حقوق 
مسلم آن ها است. حقوق کودک، به عنوان بخشی از مباحث حقوق بشر، بر 
حمایت و پشتیبانی از کودکان و دستیابی آن ها به حقوق اساسی خودشان 
اهتمام دارد. آیا می دانید حقوق بشر چگونه تعریف می شود؟ حقوق بشر، 
اساسی ترین و ابتدایی ترین، حقوق ذاتی همه انسان ها است. کودکان نیز به 
صورت یکسان و مساوی و بدون هیچ تبعیضی صاحب این حقوق هستند. 
اعلامیه حقوق کودک دربردارنده مفهوم بسیار گسترده ای از کودک به عنوان 
صاحبان حق است. چهار اصل اساسی که پیمان نامه حقوق کودک به عنوان 
یکی از قابل قبول ترین اسناد حقوق بشری عصر حاضر که به آن ها شاره 
می کند به شرح زیر است:۱– اصل عدم تبعیض و تضمین حقوق مدرج شده 
در کنوانسیون برای همه کودکان، بدون هر نوع تبعیض؛ 2– در اولویت 
قرارگرفتن منافع عالیه و علائق کودک در هر قانون و مقرراتی که بر کودک 
تأثیر گذار است؛ ۳– حق زندگی، بقا و رشد کودکان؛ ۴– حق ارائه نظر و 

عقیده کودکان در کلیه مراحل تصمیم گیری که به آن ها مربوط می شود.
این سند بین المللی، ضمن مواد 28 و 29 خود حق آموزش را برای کودکان 
را به رسمیت می شناسد و این حق بر اساس فرصت های برابر تبیین شده 
است. از دیگر اسناد بین المللی حقوق بشر، اعلامیه جهانی حقوق بشر 
مصوب ۱9۴8 میلادی است. ماده 2۶ آن، حق بر آموزش کودکان را به 
رسمیت می شناسد. همچنین آموزش را هدایت شخصیت انسانی با حسن 
تفاهم، گذشت و احترام به عقاید مختلف می داند. این تحلیل، از یکسو، 
معرف اعتقاد به کرامت ذاتی کودکان و قائل شدن »شخصیت انسانی«، فارغ 
از هرگونه تبعیض بر محوریت موضوعات؛ جنسیت، رنگ، عقیده، قومیت 
و مذهب و سایر ویژگی ها است؛ از سوی دیگر، تأکید بر اصل حمایت از 
کودکان و شناسایی حقوق بنیادین آن ها است. حق بر آموزش به عنوان 
یک اصل مهم حقوق بشری، در حوزه کودکان شامل حقوقی، از جمله 
حق دسترسی به امکانات آموزشی، حق برخورداری از آموزش با کیفیت و 
استاندارد، احترام به شأن و منزلت انسانی کودک، آموزش بدون تبعیض 
درتمام مراحل دوران کودکی، در دسترس بودن امکانات آموزشی و برابری 

فرصت ها در آموزش است.
آیا می دانید کودک کیست؟

بر اساس ماده ۱ پیمان نامه جهانی حقوق کودک یونیسف، )مصوب سال 
۱989 میلادی(: »هر انسانی که به ۱8 سال نرسیده باشد کودک محسوب 
می شود، مگر آنکه طبق قانون دولت متبوع کودک؛ سن بلوغ زودتر به وی 
اعطا شود«. سن بلوغ در این ماده که ۱8 سالگی است یک سن مطلق 
نیست؛ بلکه بر اساس قانون ملی کودک قابل تغییر است. به همین جهت، 
مقررات پیمان نامه در مورد کودکانی که تحت حاکمیت قوانین ملی خود 
زودتر به سن رشد قانونی می رسند نیز استثنائا قابل اعمال و اجرا است.کار 

کودک چگونه تعریف می شود؟
در ابتدا باید اشاره کرد که؛ به طور کلی تعریف عموماً پذیرفته شده ای از 
کودک کار یا کار کودکان وجود ندارد. تعاریف متنوعی از این واژه توسط 
سازمان های بین المللی، سازمان های غیردولتی، اتحادیه های کارگری و 

غیره استفاده می گردد و اغلب مشخص نمی گردد چه تعریفی از این واژه به 
کار برده می شود. هرچند، به طور معمول واژه »کار کودک« زمانی به کار 
برده می شود که منظور بهره کشی از آن ها مطرح باشد. چنین دیدگاهی 
از آن جهت مطرح است که کودکان برای کار کردن بسیار کوچک هستند 
و یا کاری به آن ها واگذار می شود که شرایط نامطلوب و خطرناکی را برای 
آن ها به همراه دارد.»کودک کار به کودکی گفته می شود که به واسطه فقر، 
مشکلات اقتصادی، مسایل فرهنگی یا توسط باند و مافیا به مدت طولانی 
ومستمر به کار گرفته می شود. کودکان کار معمولاً در معرض آسیب های 
جسمی، روحی، روانی و اجتماعی بسیار زیادی که گاهاً قابل جبران نیست، 
قرار دارند. کودکان کار از تحصیل محروم هستند و به نیازهای کودکی 
آنان توجهی نمی شود و همچنین خطرات زیادی آن ها را تهدید می کند.«

کارشناسان و پژوهشگران حوزه کودکان، کودکانی که در خیابان دیده 
می شوند را در ۴ گروه طبقه بندی می کنند:

گروه اول: کودکان فقیری هستند که شب ها به خانه شان برمی گردند و 
به مدرسه می روند و بزهکار نیستند. گروه دوم: نسبتاً مستقل  احتمالاً 
هستند و پیوندهای آن ها با خانه در شرف از هم گسستن است. حضور 
ادامه هم بزهکاری  آن ها در مدرسه هم کم کم خاتمه پیدا می کند. در 
آن ها شروع می شود. گروه سوم: کودکان خانواده های خیابانی هستند که به 
همراه خانواده خود در خیابان زندگی و کار می کنند. وضعیت آن ها با فقر 
گره خورده است. گروه چهارم: نیز تماس خود را با خانواده قطع کرده اند 
و تمام وقت خود را در خیابان می گذرانند و کودکان خیابانی »واقعی« 
هستند. البته سازمان ملل متحد به عنوان یکی از بزرگترین سازمان های 
بین المللی عصر حاضر این معضل را در قالب کودک کار، پسر یا دختری 
است که خیابان، خانه و محل زندگی او شده و تحت حمایت و نظارت کافی 

بزرگسالان مسئول قرار ندارد، تعریف کرده است.
باتوجه به آهنگ پیشرفت سریع علم و تکنولوژی و با توجه به اینکه بشر 
وارد عصر دیجیتال و پدیده های تکنولوژیک شده است و به تبع انتظار این 
که کودکان از حق طبیعی خود که همان تحصیل است جا بماند بسیار 
دور از انتظار به نظر می رسد؛ اما با وجود همه ی امکاناتی که قرن جدید 
و بخصوص دنیای پساکرونا )دنیای پدیده های تکنولوژیک مانند متاورس، 
هوش مصنوعی و…( در اختیار بشر قرار داده باز هم کودکانی هستند 
که متاسفانه به دلایلی از تحصیل جا مانده اند و نتوانسته اند به گونه ای که 
دوست دارند آینده خود را بسازند زیرا کودکان، برکت زندگی و سرمایه های 

آینده جامعه به شمار می آیند. 
پدیده کودکان کار یکی از معضلات گریبان گیر شهرهای بزرگ در جهان 
معاصر از پاریس و توکیو و واشنگتن و پکن گرفته تا دهلی نو و تهران 
را  امروزه شهرها  به حدی است که  است. گسترش پدیده کودکان کار 
به یک اندازه به خود مشغول کرده است.عواملی چون نارسایی نهادهای 
اجتماعی بخصوص نهادهای دولتی، تورم فزاینده و فقر اقتصادی خانواده ها 
که در دوران کرونا بسیار تشدید شد و ناتوانی در انطباق با شیوه های مدرن 
زندگی شهری، آسیب زا بودن محلات شهری کمبود حمایت کافی از سوی 
سازمان ها، الگوهای نادرست کنش متقابل شهروندان و این کودکان، برخورد 
غیر تخصصی مشاوران با این پدیده، عدم توزیع عادلانه امکانات کماکان به 
عنوان مشکل خود نمایی می کند. کودکان این طبقات غالباً کمتر از آموزش 
بهره می برند و نبود آموزش اولیه و فشار کار موجب عدم ادامه تحصیل این 
کودکان در مدرسه می شود. این کودکان غالبا تحصیلاتی ندارند یا ازیک 
شبه تحصیلات غیر رسمی برخوردارند.به منظور حل معضل کودکان کار 
راهکارهایی وجود دارند که از آن جمله می توان به آموزش اجباری همراه 
با حمایت های دولت و مردم، تامین معاش، کاهش هزینه های تحصیلی و 
زیست محیطی، تشکیل سازمان ها و نهادهای رسمی متولی رسیدگی به 
وضع تربیت، اشتغال و تحصیل این کودکان و بررسی سطوح طبقات زیر 
خط فقر!»آینده« را انسان هایی می سازند که »امروز« کودک اند، کودکان 
ما »امروز« نیاز دارند که خوب زندگی کنند و به حقوق شان برسند و در 
آخر باید گفت؛ کودکی رویا نیست و حق با کودکان است و به امید روزی 
که شاهد کار هیچ کودک خیابانی در جهان و بخصوص در کشور عزیزمان 

ایران نباشیم.
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دعای روز بیست و چهارم ماه مبارک رمضان
بسم الله الرحمن الرحیم

ا  ِّي أسَْألَكَُ فیِهِ مَا يرُْضِیكَ، وَ أعَُوذُ بكَِ مِمَّ اللَّهُمَّ إنِ
يؤُْذِيكَ، وَ أسَْألَكَُ التَّوْفیِقَ فیِهِ لِنَْ أطُِیعَكَ وَ لا 

ائلِیِنَ. أعَْصِیَكَ، ياَ جَوَادَ السَّ

خدايا در اين ماه آنچه تو را خشنود می کند از 
تو درخواست می کنم، و از آنچه تو را ناخشنود 
می کند به تو پناه می آورم، و از تو در اين ماه 
توفیق اطاعت و ترک نافرمانی ات را خواستارم، 

ای بخشنده به نیازمندان.
التماس دعا

سید مجتبی نیايش: وزير بهداشت با تاکید بر اينکه 
سلامت مردم خط قرمز وزارت بهداشت است، گفت: 
در ايام نوروز بخش اورژانس و درمان به صورت ۱۰۰ 
درصدی فعال بود و بیش از ۴ میلیون ويزيت و ۱۵۰ 

هزار عمل جراحی انجام شد.
دکتر بهرام عین اللهی در ديدار نوروزی با کارکنان، 
مديران و معاونان وزارت بهداشت و سازمان های تابعه، 
ضمن تبريك سال نو و قدردانی از تلاش های يکساله 
مجموعه وزارت بهداشت در راه خدمت رسانی به 
مردم، تصريح کرد: سال ۱۴۰۳ با دو بهار آغاز شد، بهار 
بهار  که  همانطور  امیدوارم  دل ها.  بهار  و  طبیعت 
باعث تحول و شکوفايی جهان می شود،  طبیعت 
خداوند متعال ما را ياری دهد تا همگام با طبیعت، اين 
تحول را در درون خود نیز ايجاد کنیم.  وی با تاکید 
اقدامات  رسانی  اطلاع  و  مستندسازی  ضرورت  بر 
گفت:  مردم،  به  سلامت  نظام  سازنده  و  مثبت 
»پیگیری« و »ارزيابی«، دو موضوع مهمی است که 

در سال جديد به طور جدی به آن می پردازيم.

وزير بهداشت با اشاره به حضور شبانه روزی و فعال 
کادر بهداشت و درمان کشور در تعطیلات نوروز به 
منظور خدمت رسانی به مردم، يادآور شد: در اين ايام 
اورژانس و درمان به صورت ۱۰۰ درصدی  بخش 
فعال بود و بیش از ۴ میلیون ويزيت و ۱۵۰ هزار عمل 
جراحی انجام شد.  عین اللهی با اشاره به نامگذازی 
نام  به  رهبری  معظم  مقام  از سوی  سال ۱۴۰۳  
به  رشد  گفت:  مردم«،  مشارکت  با  تولید  »جهش 
معنای ارتقا از يك مرحله به مرحله بعدی است، اما 
جهش به معنای سرعت گرفتن اقدامات مثبت است. 
آموزش،  جمله  از  ابعاد  تمام  در  بايد  جهش  اين 
و  توسعه  پژوهش،  تحقیقات،  درمان،  بهداشت، 
اخلاقیات اتفاق افتد.وی با تاکید بر موضوع »کرامت 
بیمار« خاطرنشان کرد: تمام کارکنان حوزه سلامت 
در مراکز درمانی بايد موضوع کرامت بیماران را رعايت 
کنند؛ چرا که محترم شمردن  شان انسانی افراد از 
جمله اولويت های ماست و امیدواريم همگام با توسعه، 
به مسائل اخلاقی و فرهنگی بیشتر توجه شود.   وزير 

راه هر  اينکه روابط عمومی چراغ  بیان  با  بهداشت 
روابط  کرد:  تاکید  می شود،  محسوب  دستگاهی 
عمومی معاونت ها، دانشگاه ها و سازمان های وزارت 
بهداشت بايد بیش از پیش فعال باشند و دستاوردهای 
و  منعکس  مداوم  به صورت  را  مرتبط خود  حوزه 

منتشر کنند.
وی ادامه داد: فرصت خدمت کوتاه است و بايد اين 
فرصتی که خداوند متعال عنايت کرده، برای خدمت 
و  مثبت  اقداماتی  و  ببريم  را  بهره  نهايت  مردم  به 
از  بتوانیم  بايد  عبارتی  به  بگذاريم؛  برجای  ماندگار 
فرصت خدمت را به فصل شکوفايی و تجلی کارهای 

ماندگار مبدل کنیم.
انقلاب  ما  انقلاب  کرد:  خاطرنشان  عین اللهی 
مستضعفین است و اقداماتی که در طول سال های 
پس از انقلاب در کشور انجام شده، غالبا در مسیر 
خدمت رسانی به اقشار محروم و کم برخوردار جامعه 
بوده است. از جمله، خدمات بیمه سلامت در اين 
مسیر، ابعاد و آثار ماندگاری داشته است؛ چراکه ۵ 

دهك جامعه از اين طريق بیمه شدند و هیچ بیمار 
مستضعفی از هیچ خدمت درمانی باز نمی ماند.

وزارت  قرمز  مردم خط  اينکه سلامت  بیان  با  وی 
بهداشت محسوب می شود، افزود: مجموعه دانشگاه 
های علوم پزشکی بايد با يکديگر هماهنگ و همدل 
باشند و در جهت خدمت به مردم کار کنند؛ چرا که 
از جمله سلامت  برنامه های مهم وزارت بهداشت 
خانواده و جوانی جمعیت جز با هماهنگی و انسجام 

در مجموعه نظام سلامت کشور، حاصل نمی شود.
بنابر اعلام وزارت بهداشت، وزير بهداشت همچنین با 
تاکید بر لزوم توجه به ظرفیت طب ايرانی، گفت: با 
احیای طب ايرانی می توانیم فرهنگ استفاده بیش از 
حد از داروهای شیمیايی را اصلاح کنیم؛ به ويژه آن 
که بسیاری از بیماری ها بدون استفاده از داروهای 
قابل کنترل و درمان است.عین اللهی در  شیمیايی 
پايان با بیان اينکه بايد نگاه مان مستقیم، رو به جلو و 
به سوی آينده باشد، تاکید کرد: تمام حوزه ها بايد بر 

اهداف شان تمرکز کنند و از حواشی بپرهیزند.

وزیر بهداشت اعلام کرد

سلامت مردم، خط قرمز وزارت بهداشت

ريیس جمهور جنايت تروريستی اخیر 
صهیونیست ها را گواه اثبات بی تعهدی 
اين رژيم به مقررات بین المللی دانست 
و گفت: عاملین و حامیان جنايت اخیر 
رژيم صهیونیستی به دست مجاهدان 

اسلام مجازات خواهند شد.
جلسه فوق العاده هیأت دولت به منظور 
بررسی جداول بودجه ۱۴۰۳ به رياست 
و  شد  برگزار  رئیسی  ابراهیم  سید 
توسط  مربوط  اجرايی  آئین نامه های 
و  بررسی  مورد  دولت  هیئت  اعضای 

تصويب قرار گرفت.
ضمن  جلسه  اين  در  جمهور  رئیس 
فرماندهان  از  تسلیت شهادت جمعی 
انقلاب  پاسداران  سپاه  رزمندگان  و 
اخیر  تروريستی  جنايت  در  اسلامی 
رژيم صهیونیستی در سوريه به رهبری 
معظم انقلاب، ملت ايران و خانواده اين 
تعهدی  اثبات بی  از  شهدای گرانقدر، 
رژيم جنايتکار صهیونیستی به موازين، 
مقررات، معاهدات بین المللی و اصول 
انسانی و اخلاقی برای همه مردم دنیا 
گفت و تاکید کرد: عاملین و حامیان 
اين جنايت بزرگ به دست مجاهدان 
به سزای عمل  اسلام مجازات شده و 

ننگین خود خواهند رسید.
سخنان  از  ديگری  بخش  در  رئیسی 
دستگاه های  مسئولان  و  وزرا  از  خود، 

اجرايی خواست نسبت به ارائه گزارش 
کامل عملکرد مجموعه های ذيربط خود 
در سال ۱۴۰۲ اقدام و فعالیت های مهم 
را  صورت گرفته در حوزه کاری خود 

برای عموم مردم تبیین کنند.
رئیس جمهور همچنین ضمن توصیه 
نقدهای  از  بهره گیری  به  مسئولان 
فرهیختگان  مصلحانه  و  منصفانه 
تدوين  ضرورت  بر  متخصصین،  و 
با  تولید  جهش  برای  جامع  برنامه ای 
با  آن،  و حقوقی  مالی  الزامات  رعايت 
محوريت به میدان آوردن مردم از سوی 

همه دستگاه های اجرايی تاکید کرد.
زير  به  توجه  بر  ادامه  در  رئیسی 
و  کشاورزی  بخش  ساخت های 
همچنین تأمین مالی پروژه های آب و 

تاکید کرد  برق کشور در سال جديد 
بودجه خواست  و  برنامه  سازمان  از  و 
نسبت به اين مسائل توجه ويژه داشته 

باشد.
در  نیز  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزير 
جلسه  هیئت دولت از بازديد بیش از 
پنج و نیم میلیون نفر از سی و يکمین 
در  کريم  قرآن  بین المللی  نمايشگاه 
برآوردهای  اساس  بر  کشور  سراسر 
به مشارکت  اشاره  با  و  اولیه خبر داد 
۶ میلیون نفر در طرح آيه های زندگی 
فرمايش  به  لبیك  در  داشت:  اظهار 
بر  مبنی  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
تربیت حداقل ۱۰ میلیون حافظ قرآن 
اجرا  زمینه  اين  در  در کشور، طرحی 
شده که تا کنون ۲ میلیون نفر مراحل 

مقدماتی ثبت نام در آن را طی کرده اند.
اسماعیلی با اشاره به استقبال چشمگیر 
عرضه  نمايشگاه  از  آمده  عمل  به 
و  و حجاب  عفاف  به  مربوط  کالاهای 
درخواست های مردم برای در دسترس 
از  کالاها،  اين  بیشتر  گرفتن  قرار 
مسئولان دستگاه های دولتی و عمومی 
خواست ظرفیت های خود را برای عرضه 
پوشاک و کالاهای مربوط به حجاب و 
اين  تولیدکنندگان  اختیار  در  عفاف 

کالاها قرار دهند.
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین 
از افزايش چشمگیر استقبال مخاطبان 
 ۱۰ افزايش  و  هنر  و  فرهنگ  عرصه 
و  سینماها  در  مردم  حضور  برابری 
امسال  نوروز  در  هنری  مجموعه های 

نسبت به نوروز سال گذشته خبر داد.
رئیسی در ابتدای جلسه امروز هیئت 
شهادت  ايام  تسلیت  ضمن  دولت 
حضرت مولی الموحدين امیرالمومنین 
)ع(، توجه به اهمیت شب قدر و تلاش 
برای بهرمندی از خیرات و برکات اين 
شب با فضیلت را مورد تاکید قرار داد و 
گفت: مسئولین به واسطه مأموريت و 
مسئولیت سنگینی که به عهده دارند، 
بیش از ديگران نیازمند توجهات خدای 
و طهارت  بیت عصمت  اهل  و  متعال 

هستند.

رییسی:

عاملین جنایت اخیرصهیونیست ها به دست مجاهدان اسلام 
مجازات خواهندشد

مسیرهای راهپیمایی روز جهانی قدس 
در شهرستان های تهران اعلام شد

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران 
شهرستان  در  قدس  جهانی  روز  راهپیمايی  مسیرهای 
های اين استان را اعلام کرد.حجت الاسلام سید محسن 
محمودی در جمع خبرنگاران با تشريح آمادگی مردم 
استان تهران برای خلق يك حماسه ماندگار در روز جهانی 
قدس اظهار داشت: روز جهانی قدس روز نمايش خشم 
و انزجار ملت های آزادی خواه جهان از سران استکبار 
جهانی و در رأس آن آمريکا و اسرائیل جنايتکار است.
رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان تهران 
افزود: امروز جنايات اسفبار در غزه، خوی حیوانی اسرائیل 
را برای تمامی ملت های جهان به اثبات رسانده است و 
بدون ترديد امسال، روز قدس متفاوتی را شاهد خواهیم 
ادامه داد: قطعاً حضور باشکوه و دشمن شکن  بود.وی 
مردم در راهپیمايی روز جهانی قدس بسیاری از معادلات 
منطقه را برهم خواهد زد و روحیه امید را به ملت صبور و 
مقاوم فلسطین تزريق خواهد نمود.محمودی گفت: مردم 
استان تهران با توجه به اتفاقات اخیر و شهادت تعدادی 
جمعه  روز  سوريه،  در  ايرانی  مستشاران  و  سرداران  از 
به رژيم صهیونیستی خواهند داد  پاسخ دندان شکنی 
که در تاريخ ماندگار خواهد شد.رئیس شورای هماهنگی 
مسیرهای  پايان  در  تهران  استان  اسلامی  تبلیغات 
استان  در شهرستان های  روز جهانی قدس  راهپیمايی 

تهران را به شرح زير اعلام کرد:
امام حسین )ع( به سمت مصلای  از میدان  *ورامین: 

صاحب الزمان )عج( ورامین
*جوادآباد: از میدان ايثار به سمت مصلای نماز جمعه

*خیرآباد: از ابتدای خیابان شهید زواره به سمت امامزاده 
طاهر و مطهر )ع( خیرآباد

*دماوند: از میدان امام خمینی )ره( به سمت مصلی
*رودهن: از میدان سپاه تا مصلی نماز جمعه

*آبسرد: از مقابل حوزه مقاومت بسیج سپاه پاسداران تا 
مصلی نماز جمعه

*قرچك: از میدان امام خمینی )ره( تا مصلی
*پرديس: از میدان عدالت تا مصلی

*شهريار: مسیر راهپیمائی از ابتدای خیابان ولیعصر عج 
بسمت میدان امام خمینی ره و خیابان انقلاب و منتهی 

به مصلی نماز جمعه شهريار
*باغستان: ازخادم آباد، بلوار ولیعصر )عج( ابتدای خیابان 
دوم اصلی تا خیابان چهارم غربی به سمت سالن ورزشی 
شهدای خادم آباد سخنران: حجت الاسلام فتاحی شورای 

سیاستگذاری ائمه جمعه
*انديشه: از مقابل مسجد امام صادق علیه السلام در فاز 

يك تا مسجد امام علی علیه السلام در فاز سه
*صباشهر: از میدان نماز تا مصلی نماز جمعه صباشهر

*وحیديه: از چهاراه ۹ دی تا میدان شاهد سپس مسجد جامع وحیديه
*فیروزکوه: از میدان معلم به سمت مصلی

*شهرری: از خیابان امامزاده عبدالله )ع( تامیدان حضرت عبدالعظیم
*قلعه نو: از مقابل بخشداری تا مسجدجامع اعظم

*باقرشهر: از میدان شهدا تا مصلی
*حسن آباد فشافويه: از مقابل شهرداری به سمت مصلی

*قلعه نو: ازمقابل بخشداری تا مقابل دفتر امام جمعه
*خاور شهر: از مقابل فاز ۲ به طرف مسجد نبی اکرم )ص(

*پاکدشت: از میدان آزادگان به سمت مصلی
*شريف آباد: ازمسجد امیرالمومنین )ع( تا مصلی

*رباط کريم: از چهارراه دادگستری تا مصلی
جمهوری  بلوار  سمت  به  )ره(  خمینی  امام  میدان  از  *پرند: 
سخنران: حجت الاسلام سعادت مشاور عالی فرمانده سپاه قدس
*نصیرشهر: از مسجد صاحب الزمان )عج( تا انتهای شهر-

خیابان مطهری مسجد قمر بنی هاشم )ع(
*شمیرانات: از میدان امام خمینی ره )گلندوک( تا مصلی

*فشم: از میدان امام خمینی )ره( به سمت مصلی
*کن: از حسینیه سرآسیاب تا ايستگاه يخچال

*بهارستان: از فلکه دوم )میدان سعدی( گلستان تا مصلی
*پیشوا: مسیر اول: از مسجد امام خمینی )ره( تا حرم 
مطهر امامزاده جعفر )ع( -مسیر دوم: از میدان ۹ دی تا 

حرم مطهر امامزاده جعفر )ع(
سمت  به  اسلامشهر  سپاه  از  اول:  مسیر  *اسلامشهر: 
مصلی -مسیر دوم: از مسجد جامع ولیعصر )عج( تا مصلی
*احمدآباد مستوفی: از مصلی به سمت میدان امام حسین )ع(

*واوان: شهرک واوان از میدان شهیدان بیات تا میدان 
امام خمینی رحمت الله علیه مصلی

*چهاردانگه: از سه راه بوتان به سمت مصلی
*شهر قدس: از میدان قدس به سمت میدان مصلی

*ملارد: از مسجد امام صادق )ع( خیابان امام خمینی 
)ره( خیابان دکتر حسابی سپس مصلی

*صفا دشت: از مصلی به سمت مصلی صفادشت

رئیس ستاد مرکزی انتفاضه و قدس با اعلام 
اينکه راهپیمايی روز قدس امسال را صبح 
اصلی  میدان های  و  مساجد  از  جمعه  روز 
شهرها و روستاهای سراسر کشور به سمت 
محل برگزاری نماز جمعه خواهیم داشت، از 
تشییع پیکر شهدای حادثه تروريستی اخیر 

در اين روز خبر داد.
در  سپاه  سخنگوی  شريف  رمضان  سردار 
الهی  فضل  به  کرد:  اعلام  خبری  نشست 
روز جهانی قدس متفاوتی را امسال تجربه 
مطهر  پیکر  امسال  مراسم  در  کنیم  می 
شهدای عزيزمان را که در کنسولگری ايران 
در دمشق به شهادت رسیدند در تهران در 
روز جهانی قدس مراسم تشییع خواهیم کرد 
و ملت قدردان خود را برای حضور در اين 

مراسم دعوت می کنیم.
وی افزود: بعد از تهران پیکر مطهر اين شهدا 
به زادگاه خودشان برای خاکسپاری فرستاده 
خواهد شد  و ان شا الله شنبه هم مراسم 
اصفهان  در  را  زاهدی  تشییع  پیکر شهید 
خواهیم داشت و مراسماتی که در بیانیه و 
خواهد  اشاره  آن  به  سپاه  رسمی  اطلاعیه 

شد.
با بیان اينکه مراسم تشییع  سردار شريف 
با شروع  از ۱۰ صبح و همزمان  در تهران 
بود،  خواهد  قدس  جهانی  روز  راهپیمايی 
فردوسی  میدان  از  مراسم  اين  کرد:  اعلام 
آغاز می شود. سخنران اين مراسم در تهران، 
سردار »حسین سلامی« فرمانده کل سپاه 

خواهد بود.
رئیس ستاد مرکزی انتفاضه و قدس با اعلام 
اينکه راهپیمايی روز قدس امسال را صبح 
اصلی  میدان های  و  مساجد  از  جمعه  روز 

شهرها و روستاهای سراسر کشور به سمت 
محل برگزاری نماز جمعه خواهیم داشت، 
افزود: راهپیمايی در بیش از ۲ هزار نقطه و 
با بیش از ۵۰۰ عنوان برنامه برگزار می شود. 
برای هر ۳۱ استان سخنران مشخص شده 
و بیش از ۱۵۰۰ مبلغ به سراسر کشور اعزام 

می شوند. 
سردار شريف خاطرنشان کرد: پیام وحدت 
ملت ما پیرامون موضوع حمايت از فلسطین 
جهان  در  صهیونیستی  رژيم  با  مبارزه  و 
نهادينه شده است و در اين زمینه در کشور 
وحدت رويه وجود دارد که قابل تقدير است 
و به امنیت و اقتدار کشور ما کمك می کند. 
وی يادآور شد: در اين مدت موج مبارزه با 
از رزمندگان  رژيم صهیونیستی و حمايت 
مقاومت از سوی مردم ما افزايش يافته است. 
رئیس ستاد مرکزی انتفاضه و قدس تاکید 
کرد: با کمال افتخار می توانیم اين را اعلام 
کنیم که امسال روز جهانی قدس واقعا يك 
پايمردی،  استقامت،  برکت  به  جهانی  روز 
شجاعت و تدبیر رزمندگان حاضر در میدان 
مبارزه با صهیونیست ها به ويژه رزمندگان 
حماس و جهاد اسلامی است که شجاعانه 
عملیات  و  ايستادند  فلسطین  آرمان  پای 
طوفان الاقصی را رقم زدند و ۶ ماه از اين 
دستاورد خود دفاع کردند و صهیونیست ها 
بعد از ۶ ماه همچنان دست خالی دست به 

رفتارهای جنون آمیز می زنند.
آرزوی  اينکه  بیان  با  شريف  سردار 
مقابل  در  را  مردم  که  بود  صهیونیست ها 
اظهار  نتوانستند،  اما  قرار دهند  رزمندگان 
کردند  اعلام  آنها  تحلیلگران  امروز  کرد: 
به  هجمه  نیست.  رفتنی  بین  از  غزه  که 

و  شده  خاص  و  عام  زبانزد  بیمارستان ها 
غیرديپلماتیك  و  غیرحقوقی  رفتارهای 
جنون آمیز  رفتارهای  می زند.  سر  آنها  از 
صهیونیست ها نه از سر قدرت، بلکه از سر 

استیصال است. 
زودی  به  خداوند  امیدواريم  گفت:  وی 
پیروزی فلسطینی ها را رقم بزند و ما شاهد 
خفت و خواری بیشتر صهیونیست ها باشیم. 
آزادی خواهی  فرياد  همواره  ايران  مردم 
فلسطین را سر داده اند و به عنوان مردم با 

فرهنگ و آبرومند شناخته می شوند. 
اين  موفقیت  عدم  گفت:  سپاه  سخنگوی 
 ۶ طول  در  خود  اهداف  پیشبرد  در  رژيم 
ماه گذشته نشان می دهد وضعیت اين رژيم 
الاقصی  از عملیات طوفان  قبل  به شرايط 

بازنخواهد گشت.
وی اضافه کرد: در چند روز گذشته شاهد 
حضور نیم میلیون جمعیت در لندن بوديم 
را  فلسطین  مظلوم  مردم  از  حمايت  که 
فرياد زدند و از حکامشان خواستند که در 
پشتیبانی از رژيم صهیونیستی تجديد نظر 
در  و  آمريکا  در  را  وضعیت  همین  کنند 
ساير نقاط جهان و شهرهای مختلف تداوم 
داشته و دارد و در بین کشورهای اسلامی 
بوده است؛  بالاترين سطح  اين موضوع در 
چیزی که امام )ره( و رهبر معظم انقلاب 
در طول اين سالها به آن اشاره کردند امروز 
مورد توجه و تصديق افکار عمومی جهان 

قرار گرفته است.
مسیرهای راهپیمايی روز جهانی قدس به 

شرح زير اعلام شد:
۱. مسجد امام حسین )ع(: میدان امام حسین 

)ع( خیابان انقلاب اسلامی دانشگاه تهران

۲. مسجد جامع ابوذر: میدان ابوذر خیابان 
ابوذر خیابان شهید برادران ،حسنی خیابان 
قزوين خیابان کارگر میدان انقلاب اسلامی 

دانشگاه تهران
میدان  قزوين  خیابان  مظهری:  مسجد   .۳
قزوين خیابان کارگر جنوبی میدان انقلاب 

اسلامی، دانشگاه تهران
آزادی  خیابان  )عج(:  زمان  امام  ۴. مسجد 
انقلاب  میدان  بهبودی  خیابان  تقاطع 

اسلامی، دانشگاه تهران
خمینی  امام  خیابان  ابوالصدق:  مسجد   .۵
)ره( - خیابان کارون - خیابان آزادی میدان 

انقلاب اسلامی، دانشگاه تهران 
خیابان  )عج(:  مهدی  حضرت  مسجد   .۶
توحید  خیابان  توحید  میدان  ستارخان 
خیابان آزادی میدان انقلاب اسلامی دانشگاه 

تهران 
تیر  هفتم  میدان  )ع(:  الجواد  مسجد   .۷
خیابان کريمخان میدان ولی عصر )عین الله 
تعالی فرجه الشريف( بلوار کشاورز، دانشگاه 

تهران 
۸. مسجد امام جعفر صادق )ع(: فلکه اول 
توحید  خیابان  ستارخان  خیابان  صادقیه 
خیابان آزادی میدان انقلاب اسلامی دانشگاه 

تهران
۹. مسجد حضرت امیر )ع(: خیابان کارگر 
دانشگاه  اسلامی،  انقلاب  میدان  شمالی 

تهران
)ص(:   اکرم  رسول  جامع  مسجد   .۱۰
میدان  تهرانسر  بلوار  شاهد  بلوار  تهرانسر، 
کمال الملك بزرگراه شهید لشگری، خیابان 
دانشگاه  اسلامی،  انقلاب  خیابان  آزادی 

تهران

جزئیات مراسم روز جهانی قدس اعلام شد

بهداشت،  وزارت  واگیر  بیماری های  مديريت  مرکز  رئیس 
تجمعات مردمی، سفرها و همچنین سرد بودن هوا را از عواملی 
برای شیوع سرماخوردگی طی هفته های اخیر اعلام کرد و 
گفت که موج سرماخوردگی زمستانی با تاخیر بروز کرده است.
دکتر شهنام عرشی درباره رصد و پايش بیماری های تنفسی 
را  تنفسی  بیماری های  ديده وری  سیستم  گفت:  کشور  در 
برای  به نحوی که   تقويت کرديم.  تابستان سال ۱۴۰۲  در 
اولین بار حدود ۲۱ ويروس تنفسی يا ويروس هايی که علائم 
تنفسی ايجاد می کنند در حداقل ۱۵ نقطه کشور را به صورت 
مرتب هفتگی نمونه برداری می کنیم و نوع ويروس ها شناسايی 
و  سرماخوردگی  علائم  ويروس هايی  چه  بدانیم  که  می شود 
تنفسی را ايجاد می کنند.وی ادامه داد: همچنین يك سیستم 
منسجم با توجه به امکاناتی که در دانشگاه های علوم پزشکی 
کشور به واسطه کرونا در کشور راه اندازی شده، ايجاد کرده ايم. 
اين سیستم، ديده وری آنفلوآنزا و کرونا را به صورت مجزا انجام 
می دهد و بر مبنای ديده وری ها انجام شده زمان شیوع آنفلوآنزا 
اعلام می شود.رئیس مرکز مديريت بیماری های واگیر وزارت 

بهداشت درباره اوج شیوع آنفلوآنزا در کشور طی ۱۴۰۲ گفت: 
اوايل آذر ماه ۱۴۰۲ به اوج خود  ابتلا به آنفلوآنزا در  میزان 
رسید و تقريبا اواسط اسفند ماه از اپیدمی خارج شد. روند ابتلا 
به بیماری آنفلوآنزا مانند روندی بود که هر ساله انتظار داريم اما 
موارد آنفلوآنزا در سال گذشته چندين ماه طولانی تر شد و به 
صورت سرماخوردگی شديد بروز می کرد. عرشی درباره موارد 
بروز کرونا در سال گذشته نیز توضیح داد: میزان ابتلا به بیماری 
کرونا که خود را به صورت سرماخوردگی نشان می دهد نیز 
نسبت به سرماخوردگی ها در شش ماهه دوم سال گذشته درصد 
کمتری بود. نسبت کمتر بیماری کرونا نسبت به سرماخوردگی 
به دلیل واکسیناسیون گسترده و همچنین سويه هايی بود که  
واگیری بالا داشتند اما شدت بالايی نداشتند. سويه JN.۱ که 
ابتدا در اروپا و سپس در ايران شیوع پیدا کرد جزو سويه هايی 
به حساب می آيد که واگیری بالا اما شدت بالايی نداشتند. وی 
ادامه داد: از طرف ديگر موج و جبهه هوای سرد در اوخر سال 
گذشته وارد کشور شد و سبب افزايش موارد سرماخوردگی شد 
که شامل آنفلوآنزا، پاراآنفلوآنزا و ويروس کرونا بود. اگرچه موارد 

سرماخوردگی و بیماری های تنفسی افزايش يافت اما افزايش 
مشخص يا سوش جديدی از ويروس کرونا که بیماری جديد 
ايجاد کند در ايران و ساير کشورها نداشته ايم. رئیس مرکز 
مديريت بیماری های واگیر وزارت بهداشت درباره افزايش موارد 
سرماخوردگی طی هفته های گذشته نیز گفت: برخی از خبرها 
افزايش میزان سرماخوردگی ها حکايت می کنند و برخی  از 
آن را به  کرونا نسبت می دهند. تجمعات مردمی، سفرها و 
همچنین سرد بودن هوا  عواملی برای شیوع سرماخوردگی 
بود؛ چرا که افراد سرماخورده تحت تاثیر رفت و آمدها، ديگران 
را نیز مبتلا می کردند. در واقع بايد گفت که موج سرماخوردگی 
زمستانی را با تاخیر داشتیم. عرشی با بیان اينکه ديده وری 
و رصدهای وزارت بهداشت به صورت مستمر در حال انجام 
است، اظهار کرد: درصدهای بالا در ارتباط با افزايش يك نوع 
ويرويس مثل آنفلوآنزا يا کرونا وجود ندارد. موارد سرماخوردگی 
را در گروه های سرماخوردگی ها پايان سال يا اوايل فصل بهار 
می شوند،  فعال تر  زمانی  بازه  اين  در  ويروس ها  از  برخی  که 

دسته بندی می کنیم. 

علت افزایش بیماری های تنفسی در هفته های اخیر

ضرغامی: 
آیین نامه طبیعت گردی تصویب شد

میراث  وزير  ضرغامی،  الله  عزت  حاجیان:  پريا 
فرهنگی ، صنايع دستی و گردشگری در حاشیه 
گفت:  خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیات  جلسه 
نهايی  نامه طبیعت گردی تصويب شد.آمار  آيین 
مسافران نوروزی در پايان رمضان اعلام می شود.

وی ادامه داد: سیستان و بلوچستان به عنوان پديده 
گردشگری امسال انتخاب شده است.استان سیستان 
است.وزير  برخوردار  بالايی  امنیت  از  بلوچستان  و 
میراث فرهنگی، صنايع دستی و گردشگری گفت: 
نامه اداره میراث فرهنگی تهران به شهرداری تهران، 
موضع وزارتخانه است و پروژه پارک قیطريه بايد 
با هماهنگی کارشناس میراث فرهنگی جلو رود.

از  پارک  در  مسجد  ساخت  درباره  داد:  ادامه  وی 
صفحه  در  که  داشته ام  مواضعی  قبل  سال های 
اينستاگرام خود منتشر کردم اما اين نظر شخصی 
من است و به عنوان عضو دولت بحث ما شخصی 
نیست.ما وظايف خود را براساس دستورالعمل های 
وزارت میراث فرهنگی انجام خواهیم داد.وزير میراث 
فرهنگی و گردشگری بیان کرد:مسجد نصیرالمولك 
زير نظر اداره اوقاف است و راهبرد وزارت گردشگری 
در اين مورد آن است که محیط های مذهبی مثل 
را  خود  خاص  آيین نامه های  و  پروتکل ها  مساجد 
دارد.اگر هیات امنای مسجد با توجه به حساسیت ها 
نتوانسته اند به درستی مديريت کنند، لازم است که 
و کاری کنند که صدايشان  خودشان ورود کنند 

شرعی بیشتر رعايت شود.

دهقان خبر داد: 
دولت درباره شکایت حقوقی از 
رژیم صهیونیستی اطلاع رسانی 

می کند

دولت  اعلام کرد که  رياست جمهوری  معاون حقوقی 
درباره شکايت حقوقی از رژيم صهیونیستی جهت حمله 
به کنسولگری کشورمان در دمشق بزودی اطلاع رسانی 
دولت  هیئت  جلسه  حاشیه  در  دهقان  می کند.محمد 
رژيم  از   حقوقی  شکايت  درباره  خبرنگاران  جمع  در 
در  کنسولگری کشورمان  به  بابت حمله  صهیونیستی 
اين  در  ملی  امنیت  عالی  شورای  کرد:  اظهار  دمشق، 
خصوص تصمیم گیری می کند، ولی به لحاظ تصمیمات 
حقوقی بزودی اطلاع رسانی می کنیم. در حال بررسی 
می کنیم.وی  رسانی  اطلاع  بزودی  و  هستیم  حقوقی 
درباره اخرين وضعیت میدان گازی آرش، گفت: در اين 
باره قبلا صحیت کرده ايم و خبر جديدتری وجود ندارد.

جبلی: 
برنامه ای با ۸۰ میلیون بازدید 
در فضای مجازی تولید کردیم

رحمان شجاعی: رئیس سازمان صداوسیما گفت: برنامه 
اجتماعی  شبکه های  در  ما  اصلی  شبکه های  از  يکی 
حدود ۸۰ میلیون بازديد داشت که نشان می دهد بايد به 
استقبال مخاطبان در بسترهای مختلف توجه کرد.پیمان 
جبلی در حاشیه جلسه هیئت دولت درباره برنامه های 
صداوسیما در فصل تابستان، اظهار کرد: آمار قابل توجه 
و امیدبخشی از استقبال مخاطبان از برنامه های رسانه 
ملی داشتیم که در هفته اول نوروز امسال در قیاس با 
برنامه های سال قبل همین بازه زمانی حدود ۸ درصد 
اين،  بر  علاوه  افزود:  کرد.وی  ثبت  را  مخاطب  افزايش 
استقبال از برنامه های صداوسیما در فضای مجازی هم 
ما در  از شبکه های اصلی  برنامه يکی  قابل توجه است. 
میلیون  پیام رسان ها حدود ۸۰  و  اجتماعی  شبکه های 
بازديد داشت که نشان می دهد بايد به استقبال مخاطبان 
در بسترهای مختلف توجه کرد.جبلی اظهار کرد: برای 
تابستان امسال هم بخش های مختلف صداوسیما و حوزه 
سیاسی، ساختارهای »سیمرغ« و »سیمافیلم« در حال 
برنامه ريزی هستند. دست ما از تولیدات نمايشی پر است 
و تا آخر سال ۱۴۰۳ جدول پخش مجموعه های نمايشی 
ما تقريباً تکمیل شده است و اکنون برای نوروز و ماه 
رمضان سال آينده برنامه ريزی می کنیم.رئیس سازمان 
اين  برنامه های  درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  صداوسیما 
انتخابات مجلس شورای اسلامی،  سازمان در دور دوم 
گفت: در مرحله دوم انتخابات مثل مرحله اول مناظره 
کانديداها را در نظر داريم و از شبکه های استانی برای اين 

امر استفاده می کنیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی :

نمایشگاه کتاب امسال هم در مصلی 
برگزار می شود

وزير فرهنگ و ارشاد اسلامی پیش بینی کرد که نمايشگاه 
کتاب امسال يك نمايشگاه کاملا متفاوت نسبت به ادوار 
حاشیه  در  اسماعیلی  بود.محمدمهدی  خواهد  گذشته 
جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره برگزاری 
از  خوبی  بسیار  مشارکت  کرد:  اظهار  کتاب  نمايشگاه 
با  هیئت  چندين  و  گرفته  صورت  مختلف  کشورهای 
سرپرستی وزرای کشورهای دوست برای حضور اعلام 
آمادگی کرده اند و مجموعه اتفاقاتی که در آن پیش بینی 
شده به نظرم يك نمايشگاه کاملا متفاوت خواهد بود.

فرهنگ  وزارت  پیشنهاد  به  اضافه کرد: دولت هم  وی 
اين موضوع را در دستور کار دارد که بتوانیم يك يارانه 
فرهنگی هم برای کتاب و هم برای ساير مسائل فرهنگی 
داشته باشیم.وزير ارشاد همچنین درباره محل برگزاری 
نمايشگاه گفت: جمع بندی امسال باز هم روی مصلی 
بوده و اگر تغییری باشد همکارانمان اعلام خواهند کرد.

به  اشاره  با  از صحبت های خود  وی در بخش ديگری 
برگزاری نمايشگاه قرآن از اول فروردين يادآور شد: واقعا 
حضور مردم برای همه ما خارج از تصور بود. پويش هايی 
که در حاشیه اين نمايشگاه برگزار شد از جمله آيه های 
زندگی و پويش حافظ شو که اعداد و ارقام بسیار بالايی 
کرد.اسماعیلی همچنین  ايجاد  را  عمومی  مشارکت  از 
بیان کرد: بخش های مختلف مثل بخش عفاف و حجاب، 
پوشش اسلامی، بخش های مربوط به نشر و فناوری های 
نوين همه با استقبال بسیار خوبی روبرو شد که جای 
تقدير و تشکر دارد. ان شاءالله خداوند کمك خواهد کرد 
ما در سال های آينده بتوانیم به صورت کمی و کیفی به 
اين اشتیاق و مطالبه مردم پاسخ بدهیم و حوزه کاری را 

در اين موضوعات گسترش دهیم.
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خبر خبر

کولیوند خبر داد؛
امدادگران تهرانی ناجی بیمار دچار 
ایست قلبی در امامزاده صالح )ع(

و  موقع  به  اقدام  از  پیامی  در  هلال احمر  جمعیت  رییس 
نجات بخش امدادگران در احیای بیمار دچار ایست قلبی در 
امامزاده صالح تهران، قدردانی کرد.رئیس جمعیت هلال احمر 
در پیامی از اقدام به موقع و نجات بخش امدادگران در احیای 
بیمار دچار ایست قلبی در امامزاده صالح تهران، قدردانی کرد.

بسم الله الرحمن الرحیم
امدادگران محترم جمعیت هلال احمر استان تهران

با اهدای سلام؛
تلاش تان برای نجات جان یک بیمار در امام زاده صالح تهران 
که دچار ایست قلبی شده بود؛ اقدامی خداپسندانه و در راستای 
عمل به رسالت اصلی جمعیت هلال احمر مبنی بر زندگی 
بخشیدن به انسان هاست که قطعاً ثواب آن بویژه در شب هایی 
که قدر و منزلت آن به اندازه هزار ماه است، نزد خداوند متعال 
محفوظ و مصداق عینی این آیه شریفه است: "وَ منَْ أحَْیاَهَا 
فکََأنَمََّا أحَْیاَ الناَّسَ جَمِیعًا" و هر کس نفسی را حیات ببخشد، 
مثل آن است که همه مردم را زندگی بخشیده است.ضمن ارج 
نهادن و قدردانی از این حس و وظیفه انسان دوستانه شما؛ از 
خداوند متعال برایتان سلامتی و آرامش در زندگی و توفیق 

روزافزون خدمت به مردم را خواستارم.
پیرحسین کولیوند
رئیس جمعیت هلال احمر

گفتنی است؛ ساعت ۲۱:۵ شب ۱۴ فروردین؛ بدحالی یک زائر 
۵۶ ساله در امامزاده صالح تهران به تیم های هلال احمر حاضر 
با کاهش سطح  بیمار  داده شد.ساعت ۲۲  اطلاع  در محل 
 )CPR( هوشیاری بررسی، و عملیات احیای قلبی و ریوی
توسط امدادگران هلال احمر شعبه شمیرانات انجام و در نهایت، 
مصدوم پس از نجات و بازگشت به زندگی توسط اورژانس به 

مرکز درمانی منتقل شد.

شهردار پایتخت از فعالیت دوشیفته اکیپ های 
متعدد در سطح شهر برای مقابله با زباله گردی، 

کارتن خوابی و تکدی گری خبر داد.
رویداد طرح ساماندهی آسیب های اجتماعی،با 
عباس  تهران،  زاکانی شهردار  علیرضا  حضور 
شعبانی معاون هماهنگی و امور مناطق، امین 
فرهنگی  و  اجتماعی  معاون  زاده  توکلی 
معاون  نظری  حسین  تهران،  شهرداری 
شهرداری  زیست  محیط  و  شهری  خدمات 
و   ۸ منطقه  شهردار  تنهایی  فاطمه  تهران، 

جمعی از مدیران شهری برگزار شد.
وجود ۸ هزار معتاد در کمپ های ماده ۱۶ و 
۱۵ هزار معتاد کف خیابان ها در ابتدای دوره 

ششم مدیریت شهری
به  اشاره  با  زاکانی  رویداد  این  ابتدای  در 
آسیب های  معضل  با  مرتبط  چالش های 
اجتماعی در شهر تهران گفت: حل معضل های 
مرتبط با آسیب های اجتماعی از دغدغه های 
بوده  ادوار  تمامی  جدی مدیریت شهری در 
آسیب های  وضعیت  این  از  پیش  است 
بدتر  روز  به  روز  فزاینده  شیبی  با  اجتماعی 
سال ۱۴۰۰  پایان  در  که  نحوی  به  می شد 
ماده ۱۶  حدود ۸ هزار معتاد در کمپ های 
مستقر بودند و ۱۵ هزار معتاد متجاهر دیگر نیز 

در کف خیابان ها رها شده بودند.
وی افزود: وجود چنین شرایط نابسامانی در 
اصلی  دلیل  دو  اجتماعی  آسیب های  زمینه 
داشت؛ نخست عدم وجود ظرفیت ساماندهی 
دوم  و  بود  قبلی  ادوار  در  معضل  حل  و 
حل  برای  دستگاه ها  بین  ناهماهنگی 

چالش های مرتبط با آسیب های اجتماعی.
افزایش ظرفیت پذیرش معتادان متجاهر به 

۲۵ هزار تخت در ۳۰ ماه اخیر
اقدامات صورت گرفته در  با اشاره به  زاکانی 
دوره جدید مدیریت شهری افزود: در واکنش 
به چنین وضعیتی ابتدای دوره مدیریت شهری 
شکل  اجتماعی  آسیب های  قرارگاه  جدید 
گرفت که در نتیجه عملکردهای این قرارگاه 
اکنون ظرفیت پذیرش و ساماندهی معتادان 
در مراکز مختلف به بیش از ۲۰ هزار تخت 
رسیده و از این ظرفیت حدود ۱۸ هزار تای آن 

پر شده است.
وی ادامه داد: تا چند سال قبل مناطق میانی و 
میادین اصلی شهر تهران جولانگاه معتادان بود 
اما اکنون در شهر تهران دیگر کانون متمرکزی 
وجود ندارد که در آن معتادان تجمع کنند و 
تنها در برخی از کوچه پس کوچه های شهر 
وجود  این  با  معتادان هستیم،  شاهد حضور 

هنوز هم پرونده آسیب های مرتبط با معتادان 
معضلات  حل  دنبال  به  است.  باز  متجاهر 

مرتبط با این چالش اجتماعی هستیم.
اتباع  تهران  متکدیان  از  قابل توجهی  بخش 

هستند
خود  سخنان  از  دیگری  بخش  در  زاکانی 
پیرامون موضوع متکدیان و زباله گردهای شهر 
احصا شده  آمارهای  بر  بنا  گفت:  هم  تهران 
اتباع  تهران  متکدیان  از  توجهی  قابل  بخش 
هستند که حضور آنان باعث شده چهره شهر 
مخدوش  عمومی  اذهان  از  برخی  در  تهران 

شود.
وی گفت: سال گذشته مطابق با اصل ۱۲۷ 
با  مرتبط  معضلات  حل  اساسی  قانون 
آسیب های اجتماعی از سوی ریاست محترم 
جمهور به شهرداری تهران تفویض شد. پس از 
مسئولین  حضور  با  رصدی  مرکز  اتفاق  این 
دستگاه های مختلف شکل گرفت که در نتیجه 
معضلات  حل  در  جدی  تحولی  شاهد  آن 

مرتبط با آسیب های اجتماعی بودیم.
زاکانی با تاکید بر برنامه های شهرداری تهران 
در سال پیش رو برای حل معضلات مرتبط با 
شهرداری  کرد:  اظهار  اجتماعی  آسیب های 
تهران دو ستون اجرایی در مقابله با آسیب های 

زباله  با پدیده  اجتماعی دارد؛ نخست مبارزه 
گردی با محوریت معاونت خدمات شهری که 
در این رابطه ده ها اکیپ طی دو شیفت در 
مناطق و نواحی شهر تهران برای ریشه کنی 
چالش زباله گردی فعال خواهند بود. به طوری 
که در این اکیپ ها شاهد حضور نمایندگانی از 
از جمله یگان حفاظت  دستگاه های مختلف 
شهرداری تهران به عنوان ضابط عام دستگاه 

قضائی خواهیم بود.
فعالیت اکیپ های متعدد در دو شیفت برای 

مقابله با معضل کارتن خوابی و تکدی گری
افزود: دومین ستون مدیریت  تهران  شهردار 
شهری در مقابله با آسیب های اجتماعی مربوط 
می شود به ریشه کنی معضل کارتن خواب ها و 
متکدیان به محوریت معاونت امور اجتماعی و 
فرهنگی و سازمان خدمات اجتماعی شهرداری 
تهران. از جایی که حل این معضلات نیاز به کار 
دو  در  متعددی  اکیپ های  دارد،  بیشتری 
و  مناطق  در  روانشناسان  حضور  با  شیفت 

نواحی تهران فعال خواهند بود.
زاکانی در بخش پایانی سخنان خود تاکید کرد: 
مواجهه ما با چنین پدیده هایی انسانی است و 
آنان که در گرداب آسیب های اجتماعی گیر 

افتاده اند را همچون خانواده خود می دانیم.

زاکانی خبر داد؛

فعالیت در دو شیفت برای مقابله با معضل کارتن خوابی و تکدی گری

محمدی مطرح کرد؛
آغاز طرح کاهش زباله گردها در پایتخت

پریا حاجیان: مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
تهران از آغاز طرح کاهش زباله گردها در پایتخت خبر داد.رضا 
محمدی مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران 
در رویداد طرح ساماندهی آسیب های اجتماعی که برگزار شد، 
اظهار کرد: ما ۵ برنامه تحولی در سازمان مدیریت پسماند داریم 
که هدف نهایی مان کاهش زباله گردی است. چند روز قبل از 
پایان سال طرح کاهش زباله گردها شروع شد. امروز هم این 
طرح به عنوان یک اولویت دنبال شده است.وی با بیان اینکه 
قراردادهای قبلی ما ظرفیت کاهش زباله گردی را نداشت، 
گفت: قراردادهای گذشته باعث افزایش زباله گردی هم شده 
مشکل جدی  ما  قراردادهای  زیرساخت  که  طوری  به  بود. 
داشت. ما قراردادهایمان را اصلاح کردیم و از ظرفیت طرح 
جامع استفاده و یک قراردادی با همفکری اهالی این حوزه 
تنظیم کردیم. تمام ظرفیت های قانونی برای آراستگی شهر در 
این قرارداد دیده شده است.محمدی ادامه داد: نرم افزار نوماند 
ابلاغ شده و سه ماهی است که در حال کار است. این مسیر 
قانونی است که بتوان زباله را درست از مبادی تولید و با ظرفیت 
قانونی جمع آوردی کرده تا بتوانیم شهری تمیز داشته باشیم. 
مکرر اشاره شده که این قراردادهایی که اخیراً ابلاغ شده چه 
تغییری در سطح شهر ایجاد کرده است که این تأثیر در میزان 
کاهش شکایت مردم به سامانه ۱۳۷ نمایان است.مدیرعامل 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران خاطرنشان کرد: من 
در  که  قانونی  با ظرفیت های  گردی  زباله  بحث  دارم  یقین 
قراردادهای اخیر دیده شده برطرف بشود. البته نباید از ظرفیت 
پیمانکاران چشم پوشی کرد.وی با بیان اینکه ما ۴ گام برای این 
کار مدنظر داریم، گفت: شناسایی محلات تفکیک غیر مجاز و 
مستندسازی از جمله اقداماتی است که باید مورد توجه قرار 
گرفت. حسن اجرای این مراحل هم به عهده معاون خدمات 

شهری مناطق است.

شالبافیان مطرح کرد؛
پیش بینی افزایش سفرها در تعطیلات 

عید فطر
رحمان شجاعی: معاون گردشگری روند و توزیع سفرها را در 
نوروز ۱۴۰۳ الگویی مناسب عنوان کرد و بر استفاده از تجارب و 
کرد.به  تاکید  کشور  تعطیلات  الگوسازی  برای  آن  اقتضائات 
گزارش اداره کل روابط عمومی و اطلاع رسانی، جلسه ستاد 
جمع بندی  به منظور  سفر  خدمات  هماهنگی  مرکزی 
گزارش های سفر در نوروز ۱۴۰۳ با حضور علی اصغر شالبافیان 
رئیس ستاد و نمایندگان دستگاه های در سالن خلیج فارس 
ایام  در  روند سفرها  برگزار شد.شالبافیان  معاونت گردشگری 
نوروز ۱۴۰۳ همچنین قبل و بعد از آن را الگویی مناسب برای 
تعطیلات کشور عنوان کرد و ادامه داد: قبل از آغاز سال جدید 
برخی سفرها در بهمن و اسفندماه انجام شده بود و پس از آن 
اولین موج سفرهای نوروزی از ۲۴ اسفندماه آغاز و تا ۵ فروردین 
ادامه داشت که به دلیل تغییرات جوی و آغاز ماه مبارک رمضان 
با کاهش مواجه بودیم، اما با شروع موج دوم سفرها روند افزایشی 
پیدا کردند و در موج دوم شاهد افزایش سفرها نسبت به موج 
بودیم. همچنین پیش بینی می شود در موج سوم و در  اول 
تعطیلات عید سعید فطر شاهد روند افزایشی باشیم.رئیس ستاد 
مرکزی هماهنگی خدمات سفر ادامه داد: هرچه تعطیلات توزیع 
و  مایحتاج  توزیع  و  می کند  پیدا  کاهش  تصادفات  شود 
خدمات رسانی بهتر به مسافران صورت می گیرد. بررسی های 
صورت گرفته گویای این است که الگوی سفر می تواند تحت 
تأثیر اقدامات و اطلاع رسانی ها از سوی ستاد سفر قرار گیرد و 
اطلاعیه های سفر می تواند در رفتارهای سفر مردم مؤثر باشد که 
باید به صورت نظام مند درآیند.شالبافیان افزود: برخی استان ها 
که در موج اول به دلیل تغییرات جوی کم تر مورد استقبال قرار 
گرفتند در موج دوم افزایش مسافر داشتند. این موضوع وظیفه 
تمامی دستگاه ها را برای اطلاع رسانی دقیق و سریع سخت تر 
کم تر  که  شهرهایی  برخی  امسال  شد:  متذکر  می کند.وی 
کمتری  مسافر  گذشته  سال های  در  و  بودند  شده  شناخته 
به سال های گذشته  را نسبت  بیشتری  اقامتی  داشتند رشد 
این است سیاست ها و  این موضوع نشانگر  تجربه کردند که 
اقدامات مربوط به معرفی ظرفیت های گردشگری سراسر کشور 
نتیجه بخش بوده است.رئیس ستاد مرکزی هماهنگی خدمات 
سفر تصریح کرد: تجارب تعطیلات نوروز ۱۴۰۳ باید مستند و 
به عنوان الگویی مناسب مورد استفاده قرار گیرد.شالبافیان با بیان 
اینکه اسکان در مدارس باید متناسب با نیاز هر استان انجام شود، 
ادامه داد: براساس بررسی های صورت گرفته، برخی استان ها از 
ظرفیت اسکان مدارس پیش از تکمیل ظرفیت اقامتگاه های 
رسمی استفاده کرده اند، در صورتیکه براساس بخشنامه ستاد 
مرکزی هماهنگی خدمات سفر، خدمات اسکان در مدارس 
برای فرهنگیان و بعد از تکمیل ظرفیت مراکز اقامت رسمی برای 
غیرفرهنگیان صورت گیرد.معاون گردشگری کشور تاکید کرد: 
این موضوع نیازمند این است که استفاده از ظرفیت اسکان 
مدارس در ستاد سفر استانی بررسی و درباره آن تصمیم گیری 

شود.

مدیرعامل   - غفاری  صالح  سعیده  سلامت:  گروه 
جامعه  نیازهای  مهم ترین   درباره  اوتیسم  انجمن 
اوتیسم ایران اظهار کرد: از جمله این نیازها دسترسی 
داشتن به وضعیت و شرایط جامعه اوتیسم از نظر 
رنج سنی، آمار، طیف آن ها و ...است که متاسفانه ما 
و  فرزندان  شرایط  و  وضعیت  از  زیادی  اطلاعات 
جامعه اوتیسم ایران نداریم و این یکی از مهم ترین 
دغدغه های انجمن اوتیسم است و چندین بار هم به 
وزارت بهداشت و نهادهای حاکمیتی این درخواست 
و پیشنهاد را داده است که هر چه زودتر وضعیت 
جامعه اوتیسم کشور را به لحاظ آماری مورد بررسی 

قرار دهند.
یک مبتلا به اوتیسم به ازای هر ۱۰۰ تولد

وی افزود: در حال حاضر آمار مبتلایان به اوتیسم به 
لحاظ بروز و شیوع، یک نفر در ۱۰۰ نفر از موالیدی 
در  همچنان  ما  متاسفانه  است.  می دهد،  رخ  که 
جامعه  به  نسبت  اختلال  از  طیف  این  شناخت 
ما  هرچقدر  نداریم.  مناسبی  شرایط  ایران  اوتیسم 
بتوانیم آگاهی مردم را نسبت به علائم، نیازها، شرایط 
خانواده ها، بزرگسالان اوتیسم و مادران باردار که باید 
چه نکاتی را رعایت کنند که شرایط بهتری داشته 
باشند، افزایش دهیم، قطعا به ویژه در آینده مواجهه 
کمتری با بزرگسالان طیف شدید اوتیسم خواهیم 
داشت؛ چراکه امکان نگهداری و مراقبت از آن ها در 

منزل کمتر است.
بیمه سلامت ایران و صندوق بیماران صعب العلاج؛ 

تلاشی برای حمایت از افراد اوتیسم
با  داد:  ادامه  اوتیسم  انجمن  مدیرعامل 
مطالبه گری هایی که انجام شد، طی سه سال گذشته 
به ویژه  حمایتی  بیمه ای  سیستم های  ورود  شاهد 
خدمات  پوشش دهی  برای  ایران  سلامت  بیمه 
از  بودیم. همچنین در پی مطالبه گری  توانبخشی  
مجلس، صندوقی با عنوان صندوق بیماران خاص و 
صعب العلاج برای تمام بیمارانی که در این رده از 
بیماری ها قرار دارند تشکیل شد و مبلغی نیز به بیمه 
مبلغ،  آن  محل  از  که  دادند  اختصاص  سلامت 

خدمات توانبخشی پوشش داده شود.
وی درباره وضعیت هزینه های درمانی اوتیسم افزود: 

برای روشن بودن وضعیت آن ها باید بدانیم که با 
معیشت  سبد  شدن  کوچک  و  تورم  افزایش 
خانواده ها، متاسفانه شاهد وضعیت سختی در میان 
حاضر  حال  در  هستیم.  اوتیسم  خانواده های 
درمانی،  گفتار  همچون  توانبخشی  هزینه های 
کاردرمانی، رفتار درمانی یا ABA و یا روش های 
درمان های مکمل که درمان اصلی برای هر کودک 
تازه تشخیص گرفته حداقل تا سن اصلی ۷ تا ۸ 
سالگی هستند به میزان ماهانه ۱۰ میلیون تومان 
افزایش یافته است. این شرایط بدون شرایط ویژه ای 
اوتیسمی به خانواده تحمیل  است که هر کودک 

می کند.
چقدر  ماه  در  اوتیسم  کودکان  درمانی  هزینه های 

است؟
اوتیسم،  کودک  اینکه  بر  تاکید  با  غفاری  صالح 
کودکی که کلیشه دارد، مشکلات متابولیک دارد، 
دچار مشکلاتی همچون تشنج، متابلویک تغذیه ای، 
هزینه های  است،  دندانی  یا  و  گوارشی  مشکلات 
درمان چندبرابری نسبت به یک فرد عادی دارد، 
تصریح کرد: کودک یا فردی که درگیر کلیشه های 
خودزنی یا مشکلات غذایی، حمام رفتن های زیاد و 
یا دگرزنی هایی که موجب آسیب هایی می شود و 
نیازمند مراقبت جدی خانواده است تا شرایط ایمنی 
مواردی  همگی  آورد،  فراهم  خود  فرزند  برای  را 
هستند که افزایش هزینه های زیادی را برای خانواده 
فرزندان اوتیسم به همراه دارد. بر اساس مطالعاتی که 
داده،  انجام  گذشته  سال  طی  اوتیسم  انجمن 
هزینه های خانواده اوتیسم حداقل بین ۱۳ تا ۱۵ 

میلیون تومان است.
لزوم تسریع ایجاد ارتباط میان دو سازمان بیمه گر 

برای پوشش  هزینه های درمانی
وی افزود: انجمن اوتیسم تاکنون تلاش کرده است 
خدمتی  بسته های  قالب  در  هزینه ها  حداقل  که 
اوتیسم به کودکان زیر ۱۲ سال به واسطه بیمه ها 
پوشش دهی شود و این موضوع در شورای عالی بیمه 
تصویب شد. در حال حاضر از مراکزی که مجوز کار 
با کودکان اوتیسم را دارند، این مطالبه را داریم که با 
مراکز بیمه ای قرارداد ببندند. مطالبه دیگر نیز افزایش 

سرعت در روند اجرایی شدن و برقراری ارتباط میان 
بیمه سلامت و بیمه تامین اجتماعی است چراکه 
اکثر خانواده های ایرانی، بیمه تامین اجتماعی دارند و 
بیمه تامین اجتماعی هنوز نتوانسته ارتباط سامانه به 
روز شده خدمات توانبخشی را با بیمه سلامت برقرار 
کند تا پوشش دهی این خدمات از طریق صندوق 
و  مکانیکی  به صورت  فعلا  کار  این  و  انجام شود 
اصلی ترین  از  یکی  بنابراین  می شود.  انجام  دستی 
است،  جاری  سال  برنامه های  در  که  راهبردهایی 
سرعت دهی به اجرای ایجاد رابطه میان بیمه تامین 

اجتماعی و بیمه سلامت است.
بیشتر  درک  به  کمک  برای  آگاهی  و  آموزش 

خانواده های اوتیسم
مدیرعامل انجمن اوتیسم ادامه داد: هر فرد و کودک 
دارد.  زیادی  بسیار  چالش های  اوتیسم  به  مبتلا 
به  از مهدکودک ها هیچ شناختی نسبت  بسیاری 
کودکان اوتیسم ندارند، کودکانی که ممکن است در 
طیف های خفیف باشند و در مهدکودک ها در سن 

معینی مورد تشخیص قرار نمی گیرند. 
بخش های  در  را  آموزش ها  این  بتوانیم  هرچقدر 
مختلف جامعه ، مدارس ، مهدکودک ها، سیستم های 
عمومی  نقل  و  حمل  و  خصوصی  نقلی  و  حمل 
همچون مترو، اتوبوس و... بالاتر ببریم، می توانیم نیاز 
بیشتر  درک شدن  نظر  از  را  اوتیسم  خانواده های 

برآورده کنیم.
وی با تاکید بر اهمیت کاهش میزان قضاوت های 
جامعه نسبت به مبتلایان اوتیسم گفت: جامعه ای که 
نسبت به رفتارهای کلیشه ای و رفتارهای غیرعادی و 
اطرافیان  برای  اوتیسم می تواند  فرد  مشکلاتی که 
خود ایجاد کند، مواجهه رفتاری بهتر و سنجیده تری 
داشته باشد، می تواند خشونت های ناشی از درک 

نکردن شرایط این افراد را کنترل کند.
نقش مهم حضور و تربیت مراقبین برای حفاظت از 

کودکان اوتیسم در خانه
مدیرعامل انجمن اوتیسم با بیان اینکه جامعه اوتیسم 
این  نگهداری  برای  مراقبین  تربیت  و  حضور  به 
فرزندان در خانه حتی برای چند ساعت نیاز دارند، 
گفت: خانواده هایی که فرزندان مبتلا به اوتیسم دارند 

به ویژه پدرها و مادرها زندگی عادی ندارند و به دلیل 
سبک زندگی، میزان استرس، افسردگی وآسیب های 
روحی و روانی و... ما شاهد افزایش افکار خودکشی 
در این خانواده ها هستیم. از نظر جسمی نگهداری 
یک فرد مبتلا به اوتیسم به انرژی بسیار زیادی نیاز 
دارد. هرچقدر ما بتوانیم این خانواده را بیشتر حمایت 
به بخش خصوصی خانواده  را  زمان هایی  و  کنیم 
اختصاص دهیم و کودک را از خانواده برای دو روز 
جدا کنیم یا مراقب در منزل داشته باشیم، خانواده ها 

وضعیت بهتری خواهند داشت.
سیستم   در  اوتیسم  کودکان  جذب  مشکلات 

آموزشی
وی همچنین در ادامه با تاکید بر اینکه ورود کودکان 
آموزشی  سیستم  به  خفیف  طیف  در  اوتیسم 
مشکلات خاص خود را به همراه دارد، اظهار کرد: اما 
متاسفانه امکان جذب کودکان اوتیسم طیف شدید 
در سیستم آموزشی وجود ندارد و کودکان طیف 
در سنجش  که  به شرایطی  توجه  با  نیز  متوسط 
مدارس ما وجود دارد دچار آسیب هایی می شوند که 

امکان ورود به این مدارس را پیدا نمی کنند. 
این کودکان در کنار  قرار گرفتن  بهترین شرایط، 
کودکان دیگر در مدارس، در جامعه، سیستم های 
ورزشی، تفریحی، فرهنگی و ... است، اما با توجه به 
اینکه هنوز شناخت جامعه ایران نسبت به نیازهایی 
که کودکان اوتیسم دارند، اندازه خود را پیدا نکرده 
است؛ بنابراین هرچند در حال حاضر مدارسی ویژه 
کودکان اوتیسم یا کودکانی که شرایط ویژه ای دارند، 
ایجاد شده است؛ اما آیا سیستم آموزشی ما عملکرد 
برای  مناسب  درس های  طرح  آیا  دارد؟  خوبی 
کودکان اوتیسم وجود دارد؟ آیا یک کودک اوتیسم 
پیدا  مدارس  در  را  خودیاری  مهارت های  حداقل 
می کند؟ آیا این کودکان در شرایط فیزیکی امن یا در 
شرایط حضور معلم برای تعداد مناسب دانش آموز به 
آموزش در  ارتقای سطح  به  نیاز  آیا  سر می برند؟ 
مدارس اوتیسم وجود دارد؟ آیا تعداد مدارس اوتیسم 
برای تعداد بالای مبتلایان کفایت می کند؟ آیا در 
مراحل سنجش کودکان مبتلا به اوتیسم خانواده ها 

مراحل صحیحی را طی می کنند؟/زهرا آویژگان

هزینه بالای درمان کودکان اوتیسم 

درخواست چندباره از آموزش و پرورش

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر 
تهران اعلام کرد

جزئیات اجرای طرح ترافیک 
در سال ۱۴۰۳

گفت:  تهران  شهر  ترافیک  و  نقل  و  حمل  سازمان  مدیرعامل 
برقی و هیبریدی در  ترافیک سال ۱۴۰۳، خودروهای  در طرح 
صورت ثبت خودرو در دفاتر خدمات الکترونیک شهرداری، معاف 
از پرداخت عوارض طرح ترافیک و آلودگی هوا می باشند.شهریار 
از  ترافیک در سال جدید که  افندی زاده در مورد اجرای طرح 
امروز ۱۴ فروردین آغاز شده است، گفت: براساس مصوبه شورای 
اسلامی شهر تهران، طرح ترافیک برای روزهای شنبه تا چهارشنبه، 
از ساعت ۶:۳۰ تا ۱۸:۰۰ ) باستثنای روزهای تعطیل (  و روزهای 
پنجشنبه ها طرح ترافیک فقط شامل طرح کنترل آلودگی هوا بوده 
که از ساعت ۶:۳۰ لغایت ۱۳:۰۰ ، اجرا می شود.وی با بیان اینکه 
براساس مصوبه شورای شهر تهران، نرخ عوارض تردد در محدوده 
طرح ترافیک ۴۰ درصد افزایش دارد، افزود: همانند سنوات گذشته 
هر شهروند دارای پلاک با سرشماره شهر تهران، ۲۰ روز سهمیه 
تردد فصلی رایگان در محدوده کنترل آلودگی هوا دارد که در 
صورت اتمام ۲۰ روز سهمیه مذکور، عوارض تردد از وی دریافت 
می شود.مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران گفت: 
رزرو طرح ترافیک از طریق درگاه اینترنتی و اپلیکیشن های مورد 
تایید شهرداری تهران انجام می شود و افرادی که به صورت روزانه 
قصد ورود به طرح ترافیک را دارند، باید تردد خود را رزرو کنند. 
افندی زاده با اشاره به اینکه شهروندان می توانند عملیات رزرو را 
به صورت روزانه یا هفتگی از روز چهارشنبه هفته قبل انجام دهند، 
تصریح کرد: امکان رزرو طرح حتی پس از بازگشت به مبدأ، تا 
نیز وجود دارد.وی خاطرنشان کرد: طبق  ساعت ۲۴ همان روز 
مصوبه شورای ترافیک شهر تهران، سقف سهمیه ورود به محدوده 
و در صورتی که  است  ترافیک ۱۰۳ هزار دستگاه خودرو  طرح 
سهمیه تردد روزانه تکمیل نشده باشد شهروندان تا پایان همان 
روز امکان رزرو دارند.افندی زاده با بیان اینکه نرخ پایه عوارض سال 
۱۴۰۳ مبلغ ۷۵هزار تومان تعیین شده است، گفت: نخستین ورود 
و آخرین خروج خودروها ملاک محاسبه میزان پرداختی عوارض 
تردد در محدوده های طرح ترافیک و کنترل آلودگی هوا است.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیک شهر تهران افزود: داشتن 
معاینه فنی برتر نیز ملاک تاثیر گذاری بروی قیمت تمام شده 
تردد است و اگر خودرویی با معاینه فنی برتر پس از ساعت ۱۰:۰۰ 
وارد محدوده و قبل از ساعت ۱۶:۰۰ از محدوده خارج شود باید 
مبلغ  ۶۳ هزار تومان به ازای هر روز تردد در محدوده طرح ترافیک 
و ۳۱هزار و ۵۰۰ تومان به ازای هر روز تردد در محدوده کنترل 
آلودگی هوا پرداخت کند.وی تصریح کرد: خودروهایی که دارای 
معاینه فنی برتر هستند اگر قبل از ساعت ۱۰ وارد محدوده و قبل 
از ساعت ۱۶:۰۰ از محدوده خارج شود باید مبلغ ۹۰هزار تومان 
به ازای هر روز در محدوده طرح ترافیک و ۴۵هزار تومان به ازای 
هر روز در محدوده کنترل آلودگی هوا بپردازند.مدیر عامل سازمان 
حمل و نقل و ترافیک شهر تهران خاطرنشان کرد: اگر خودروی 
دارای معاینه فنی برتر قبل از ساعت ۱۰:۰۰ وارد و بعد از ساعت 
۱۶:۰۰ از محدوده طرح خارج شود باید مبلغ ۱۳۵هزار تومان به 
ازای هر روز در محدوده طرح ترافیک و  ۶۷ هزارو ۵۰۰ تومان به 
ازای هر روز تردد در محدوده کنترل آلودگی هوا بپردازد. همچنین 
اگر خودروی دارای معاینه فنی برتر بعد از ساعت ۱۰:۰۰ وارد و 
بعد از ساعت ۱۶:۰۰ از محدوده خارج شود باید مبلغ ۹۰ هزار 
تومان به ازای هر روز در محدوده طرح ترافیک و ۴۵ هزارتومان 
بپردازد. هوا  آلودگی  کنترل  در محدوده   تردد  روز  هر  ازای  به 

افندی زاده با تأکید بر اینکه در صورت داشتن معاینه فنی 
عادی به تعرفه های فوق مبلغ ۲۵ درصد اضافه خواهد شد، 
گفت: خودروهای برقی و هیبریدی در صورت ثبت خودرو 
در دفاتر خدمات الکترونیک شهرداری، معاف از پرداخت 

عوارض طرح ترافیک و آلودگی هوا می باشند.

ثبت ۵۰۲ میلیون تردد در ۱۹ روز اخیر 
در جاده ها؛ روزی ۲۶.۵ میلیون تردد

فراجا  راهور  پلیس  ترافیک  و کنترل  اطلاعات  مرکز  رئیس 
گفت: در مجموع از اواخر اسفندماه تا کنون، ۵۰۲ میلیون تردد 
احمد  است.سرهنگ  رسیده  ثبت  به  کشور  های  جاده  در 
شیرانی درباره آخرین میزان سفرهای نوروزی گفت: از ۲۴ 
در  نوروزی  ترددهای  تعداد  ماه،  فروردین  تا ۱۳  اسفندماه 
صورت  به  روزانه  که  رسید  تردد  میلیون  به ۵۰۲  مجموع 
میانگین ۲۶.۵ میلیون تردد در جاده های کشور داشتیم.وی 
افزود: خوشبختانه در حال حاضر وضعیت مناسبی را در جاده 
های کشور شاهد هستیم اما در ورودی برخی شهرها، ترافیک 
سنگین و نیمه سنگین است. رئیس مرکز اطلاعات و کنترل 
ترافیک پلیس راهور فراجا درباره ترافیک ورودی پایتخت ادامه 
داد: از ابتدای صبح امروز در محورهای ورودی شهر تهران، در 
سنگین  نیمه  ترافیک  شهریار-تهران  و  کرج-تهران  آزادراه 
گزارش شده است. شیرانی با بیان اینکه به نظر می رسد بیشتر 
اند؛  افزود: بر  مسافران نوروزی به شهر مبدا خود بازگشته 
اساس آخرین آمار، ۱۲۰ هزار خودرو مسافر در استان مازندران، 
۱۱۰ هزار خودرو در گیلان و ۴۷ هزار خودرو در خراسان 
رضوی هنوز وجود دارند که انتظار داریم تا آخر هفته نیز این 
عزیزان به خانه بازگردند.رئیس مرکز اطلاعات و کنترل ترافیک 
پلیس راهور فراجا ادامه داد: طرح نوروزی پلیس تا امروز ۱۴ 
فروردین ماه ادامه داشت. همچنین از امروز تا پایان هفته نیز 
همکاران من در تمامی معابر حضور دارند تا انشالله خدمات 
مناسبی به هموطنان ارائه کنیم.شیرانی به هموطنانی که هنوز 
از سفر بازنگشته اند توصیه کرد قوانین راهنمایی و رانندگی را 
برای حفظ سلامت خود و دیگران رعایت و با مدیریت زمان 
سفر خود به کاهش ترافیک کمک کنند. وی افزود: نیاز است 
که هموطنان آخرین وضعیت جوی و ترافیکی جاده ها را قبل 
از سفر بررسی کنند. رانندگان می توانند با تماس با شماره 
تلفن های ۱۲۰ راهور و ۱۴۱ راهداری و یا مراجعه سایت 
پلیس راهور، از آخرین وضعیت جوی و ترافیکی جاده های 

کشور مطلع شوند. 

رئیس مرکز جنگل های خارج از شمال سازمان 
منابع طبیعی با اشاره به تلاش در جهت جلب 
مشارکت مردمی برای طرح کاشت یک میلیارد 
درخت به تفاهمنامه  وزارت جهاد وزارت کشاورزی 
و وزارت آموزش و پرورش اشاره کرد و گفت: تاکید 
بر این است که مشارکت از سنین پایین تر صورت 
گیرد و در این جهت حدود ۱۷ میلیون دانش آموز 
با خانواده های خود در این طرح مشارکت جدی 
کرده اند.هاشم موسوی نژاد درباره تاثیر مشارکت 
مردم بر اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت گفت: توصیه مقام معظم رهبری به کاشت 
نهال توسط هر ایرانی یک نهال و مردم و دستگاه ها  
باید مشارکت کنند که خوشبختانه از کاشت نهال 
از  اضافه کرد: در خیلی  فراوان شد.وی  استقبال 
استان ها رای اولی ها هنگام رای دادن در انتخابات 
مجلس و خبرگان یک دعوتنامه مبنی بر مشارکت 
در طرح کاشت یک میلیارد درخت دریافت کردند. 
اجرای این طرح از استان خراسان رضوی آغاز شد. 
رونمایی از چند کتاب و نشریه در همایشی در این 
استان انجام گرفت که در سر فصل های آموزشی 
گنجانده خواهد شود.  بعد  درسی سال  متون  و 
ادامه داد: ۱۱۶۴ فقره تفاهمنامه در  موسوی نژاد 
سطح ملی استانی و شهرستانی منعقد شده و به  
مفاخر  مانند   استان  هر  مقتضیات  فراخور 
مناسبت های مختص هر استان پویش های خیلی 
زیادی با حضور استانداران و مسئولان ارشد استانی 

در مکان کاشت نهال انجام شده است. گزارش این 
پویش ها به تفکیک زمان، مکان و موضوع برای ما 
ارسال شده است و در کنار آن کلیپ های بسیار 
زیادی از شور و نشاط و هیجان و مشارکت مردم 
دریافت کرده ایم.رئیس مرکز جنگل های خارج از 
افزایش  با اشاره به  شمال سازمان منابع طبیعی 
نهالستان فعال  نهالستان ها گفت: قبلاً ۷۶  تعداد 
 ۲۰۲ به  عدد  این  حاضر  حال  در  که  داشتیم 
 ۴۴ و  جنگلی  نهالستان  شامل۱۳۴  نهالستان 
رسیده  مرتعی  نهالستان  و ۲۴  بیابانی  نهالستان 
بر ۱۰ هزار  بالغ  نهالستان ها  این  است. مساحت 
هکتار است که ظرفیت تولید بیش از ۴۰۰ میلیون 
آن  بر  علاوه  دارد  دولتی  بخش  در  نهال  اصل 
بخش های دیگر نیز به تولید نهال پرداخته اند.وی 
اضافه کرد: کاشت درخت  در نهایت محدود به 

محدود  مدتی  طی  درخت  میلیارد  یک  طرح 
نمی شود و و این روند ادامه دارد. ما هم پابه پای 
بقیه کشورها در قالب ترسیب کربن تعهداتی را 
داوطلبانه انجام می دهیم. این طرح اثراتی مانند 
تولید آب و جلوگیری از گرد و غبار و فرسایش را 
در پی دارد که توسط مجامع بین المللی بررسی و 
ارزیابی می شود.رئیس مرکز جنگل های خارج از 
شمال سازمان منابع طبیعی ادامه داد: بعضی از 
کشورها گام های خیلی بلندی برداشتند. به عنوان 
نمونه قرار است عربستان ۵۰ میلیارد اصله درخت 
بکارد که ۱۰ میلیارد اصله را در کشور خودش و 
می دهد.  انجام  دیگر  کشورهای  در  میلیارد   ۴۰
موسوی نژاد اضافه کرد: این طرح در توسعه فضای 
را  قانونی  مانده  عقب  تکالیف  انجام  به ویژه  سبز 
قانون   این  ماده ۲۲  اساس  بر  می دهد.  پوشش 

قانون،  این  ابلاغ  از  پس  ۱۰  سال  تا  حداکثر 
نفر  هزار   ۵۰ بالای  شهرهای  شهرداری های 
جمعیت موظفند با همکاری وزارت نیرو و ادارات 
منابع طبیعی شهرستان، سرانه فضای سبز خود را 
طی  اجرای  با  برسانند.  مترمربع  به ۱۵  حداقل 
کاشت یک میلیارد اصله درخت می توانیم در سال 
اول تعهد ۱۰ ساله خود در قانون هوای پاک محقق 
شمال  از  خارج  جنگل های  مرکز  کنیم.رئیس 
سازمان منابع طبیعی در ادامه اظهار کرد: متوسط 
استاندارد جهانی سرانه فضای سبز ۳۰ متر مربع 
است. ما با اجرای این طرح در دوره چهار ساله 
می توانیم استاندارد جهانی فضای سبز را هم محقق 
کنیم و برسیم.وی دستیابی به این هدف را منوط 
به همکاری وزارت راه و شهرسازی و شورای عالی 
این  گفت:  و  کرد  ذکر  شهرسازی  و  معماری 
دستگاه ها باید در طرح های تفضیلی جامع شهری 
محدوده های فضای سبز را باید پیش بینی کنند 
سپس ما نهال را تولید و توزیع کنیم، یعنی کار 
و  و حفظ  طبیعی  منابع  با  نهال  توزیع  و  تولید 
نگهداری از آن با شهرداری است.موسوی نژاد در 
پایان اظهارکرد: بر اساس ماده ۱۵ قانون افزایش 
بهره وری ظرف ۱۰ سال سرانه جنگل از ۰.۱۷ به 
۰.۲۵ باید افزایش یابد. اگر طرح یک میلیارد اصله 
درخت سه دوره و در هر دوره چهار سال اجرا شود 
می توانیم به این تکلیف قانونی را محقق کنیم. لذا تا 

حد امکان اجرای این طرح  ادامه خواهد داشت.

مشارکت ۱۷ میلیون دانش آموز در طرح کاشت یک میلیارد درخت
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نادری مقدم: از 29 اسفند تا سیزدهم فروردین ماه ، 30 میلیون و هشتصد هزار 
لیتر بنزین در استان کردستان مصرف شده است که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل با 11 درصد رشد همراه بوده است.
به گزارش خبرنگارپیشرودر کردستان، مدیر منطقه با اشاره به جاذبه های 
گردشگری و وجود بازارچه های خرید کالا و افزایش چشمگیر ورود مسافر 
به استان در تعطیلات عید سال جاری گفت : با برنامه ریزي و هماهنگي هاي 
صورت گرفته با مالكین مجاري عرضه و تلاش رانندگان ناوگان حمل ونقل 
فرآورده هاي نفتي  در این مدت کلیه 90جایگاه عرضه فرآورده های نفتی و 

54 جایگاه CNG سطح استان به هموطنان خدمات ارائه داده اند.
جهانبخش نوکاني افزود:بیشترین میزان مصرف بنزین در این مدت مربوط به 

شهرستانهاي سنندج با 8 میلیون و هشتصد هزارلیتر و مریوان با 4 میلیون و 
هفتصد هزار لیتر مصرف مي باشد.

وي با اشاره به مصرف بیش از 12 میلیون لیتر نفتگاز در این مدت افزود: 
مصرف این فرآورده نسبت به مدت مشابه سال قبل با افزایش 4 در صدي 

همراه بوده است.
منطقه  پخش  بازرسی  و  عملیاتی  واحدهای  همچنین   : افزود  نوکاني 
کردستان)کنترل ونظارت بازرگانی ،خدمات مهندسی ،روابط عمومی و.... ( به 
منظور ارائه خدمات مطلوب و مناسب به همشهریان ومسافرین نوروزی در ایام 
تعطیلات نوروز با کنترل نامحسوس از کلیه جایگاههای سطح استان موجبات 

تامین و توزیع مطلوب مصرف سوخت را فراهم آوردند.

مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه کردستان اعلام کرد:

 مصرف بیش از 30 میلیون لیتر بنزين در تعطیلات نوروزي
 دراستان كردستان

صبوری: تولیت آستان قدس رضوی در دیدار وزیر آموزش 
و پرورش نسبت به اعتلای منزلت اجتماعی معلمان تأکید و 
آن را موجب تقویت امور تربیتی و آموزشی مدارس دانست.

حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی در دیدار وزیر و 
جمعی از معاونین وزارت آموزش و پرورش که در حرم 
مطهر امام رضا)ع( انجام شد؛ با بیان اینكه امور تربیتي 
نسل جدید در مدارس باید در تراز نظام جمهوري اسلامی 
اسلامی  غنی  فرهنگ  تجلی بخشی  به  پذیرد،  صورت 
وارزش های انقلابی در مدارس تأکید واظهار کرد: فلسفه 
وجودی پیامبران،امامان و اولیاء الله تربیت جامعه بوده و 
این مهم امروز از رسالت های وزارت آموزش و پرورش است.

تولیت آستان قدس رضوی نظام آموزش و پرورش را معمار 
آینده کشور خواند و ابراز کرد:وزارتخانه بسیار مهم آموزش 
وپرورش، نقشی اساسی و بی بدیل در تربیت نیروی انسانی، 
رشد و تعالی کشور ایفا می کندآینده سازان کشور در اختیار 
این وزارتخانه هستند، از این رو وظیفه ای بسیار سنگین 
و بزرگ بر دوش این نهاد است.وی در ادامه با اشاره به 
تأکیدات فراوان مقام معظم رهبري در خصوص آموزش و 
پرورش طی سال های اخیر،عنوان کرد:در خصوص آموزش 
وپرورش بهترین رهنمودها را رهبر معظم انقلاب به عنوان 

یک کارشناس صاحب نظر در طول سال های اخیر بیان 
فرموده اند؛ که متأسفانه آنگونه که باید مورد توجه قرار 
نگرفته است.حجت الاسلام والمسلمین مروی در بخش 
برنامه های  پذیرش  اهمیت  به  خود  سخنان  از  دیگری 
آموزش و پرورش از سوی معلمان به عنوان بازوان اجرایی 
خمینی  امام  کرد:  خاطرنشان  و  اشاره  وزارتخانه  این 
»معلّمی  می فرمایند  که  دارند  فرمایشی  رضوان الله علیه 
شغل انبیا است«؛ یک جنبه این تعبیر اهمیت شغل معلمی 
و وجهه ی دیگر آن، این است که معلم باید تلاش کند در 
تراز انبیا نیز باشد.وی نقش معلمان را در بالندگی نسل 
آینده کشور بسزا و اساسی خواند و با اشاره به کرامت و 
منزلت معلم در فرهنگ اسلامی و کلام اهل بیت عصمت و 
طهارت)ع(، عنوان کرد: وزارت آموزش و پرورش باید برای 
ارتقاي منزلت اجتماعي معلمان تلاش کند؛ از منظر اسلام 
و روایات ائمه اطهار)ع(، مقام معلم بسیار والا و ارزشمند 
است؛ زیرا او روح و جان انسان ها را به سوی تعالی پرورش 
می دهد.تولیت آستان قدس رضوی افزود:نقش معلمان و 
اعتبار و ارزشی که این قشر دارند بسیار والاست؛ لذا در 
کنار توجه به مسائل معیشتی معلمان که بسیار مهم است؛ 
باید تلاشی مستمر وهدفمند برای اعتلای شأن و منزلت 

اجتماعی معلمان نیز صورت پذیرد، بایدارتقای جایگاه و 
منزلت معلمان درجامعه جزو دغدغه های اصلی مسئولان 
مروی  والمسلمین  الاسلام  باشد.حجت  وزارتخانه  این 
در پایان ضمن اعلام آمادگی آستان قدس رضوی برای 
همكاری فرهنگی با وزارت آموزش و پرورش ومیزبانی از 
مراسم های ویژه دانش آموزان در حرم مطهر، گفت: یک 
بعد حرم مطهر دعا، عبادت و زیارت است، جنبه های دیگر 
این حرم مطهر باید مورد توجه قرار گرفته و پیوند نسل 
جوان با این بارگاه قدسی هرچه بیشتر تقویت شود.در 
ابتدای این دیدار رضامراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش، 
ضمن ارائه گزارشی از اقدامات وبرنامه های وزارتخانه متبوع 
خود، به برگزاری مراسم چهارشنبه های امام رضایی در 
مدارس کشور اشاره کرد و گفت: در راستای تقویت توسل و 
تمسک آینده سازان کشور به اهل بیت عصمت وطهارت)ع( 
به عنوان وسایط فیض الهی که از امتیازات خاص فرهنگ 
برنامه  دارد؛  وحی  نورانی  آیات  در  ریشه  و  بوده  تشیع 
چهارشنبه های امام رضایی را که در آن صلوات خاصه امام 
رضا)ع( به صورت دسته جمعی توسط دانش آموزان قرائت 
و درکنارش گوشه هایی از سبک زندگی و سیره این امام 

همام بیان می شود؛ در مدارس کشور راه اندازی کرده ایم.

تولیت آستان قدس رضوی در دیدار وزیر آموزش و پرورش:

تقویت امور تربیتی و آموزشی مدارس نیازمند اعتلای منزلت 
اجتماعی معلمان است

عموئی:  مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان گفت: طی 
2 سال اخیر اقدامات بسیار خوبی برای بهره مندی مردم 
مناطق مختلف بویژه روستاها از گاز طبیعی انجام شده که 

بر این اساس ۷8 روستا دیگر از گاز بهره مند شدند.
در  روستا  تعداد  این  افزود:  جمال نیكویی  عیسی 
تالش،  رودسر،  شفت،  لنگرود،  رودبار،  شهرستانهای 
بندرآستارا و املش بوده اند که عملا ۶ هزار و 19۷ خانوار 
از نعمت گاز طبیعی بهره مند شدند.وی ادامه داد: بر این 
اساس از 2 هزار و 901 روستای موجود در گیلان، 2 هزار 
و 15۶ مورد معادل 9۷.44 درصد روستاهای استان از گاز 
طبیعی بهره مندند که با ایجاد 3۶8 هزار و 549 انشعاب، 
تعداد مشترکین در روستاهای گیلان به 488 هزار و ۷۶5 

نفر رسیده است.
جمال نیكویی اضافه کرد: برای گازرسانی به این تعداد 
روستا و ایجاد زیرساختها، حدود 4 هزار و 48۶ میلیارد 
و 588 میلیون ریال هزینه شده که البته برخی از این 
روستاها در مناطق سخت و صعب العبور کوهستانی قرار 
داشتند.وی خاطرنشان کرد: اینک مراحل گازرسانی به 
129 روستا در گیلان در حال انجام است که با اتمام 

این پروژه ها، تعداد روستاهای برخوردار از گاز طبیعی در 
گیلان به 2 هزار و 285 روستا افزایش خواهد یافت.

وی به وضعیت وجود گاز طبیعی در بخش شهری استان 
گیلان نیز اشاره و بیان کرد: همه شهرهای استان به جز 
شهرک تاریخی ماسوله)به دلیل وجود بافت تاریخی( از گاز 
طبیعی بهره نند شده اند که با این وجود 99.98 درصد 

مناطق شهری گیلان از نعمت گاز طبیعی برخوردارند.
وی افزود: بر این اساس 4 هزار و ۶94 کیلومتر گاز رسانی 
شهری در گیلان انجام شده که با نصب 2۷۷ هزار و 902 
انشعاب، تعداد مشترکین شهری در این استان به ۷۶۷ 
هزار و 241 نفر افزایش یافته است.وی در ادامه گفت: 
همچنین طی 2 سال اخیر 41 هزار و 8۶3 انشعاب گاز در 
مناطق شهری و روستایی نصب شده و 9۷0 کیلومتر نیز 
شبكه گازرسانی در مناطق شهری و روستایی در این مدت 
افزایش یافته است و بیش از 129 هزار مشترک جدید به 
تعداد مشترکان گاز در گیلان افزایش یافته است، ضمن 
اینكه ۶25 واحد صنعتی با اعتباری بالغ بر 193 هزار 
و ۶۶2 میلیارد ریال گازدار شدند.مدیرعامل شرکت گاز 
استان گیلان در خاتمه گفت: با توجه به گازرسانی های 
انجام شده، تعداد مشترکین گاز در استان گیلان به یک 
میلیون و 25۶ هزار و ۶ مشترک رسیده که از این تعداد 
یک میلیون و 145 هزار و 120 مشترک خانگی، 104 
هزار و 118 مشترک تجاری، ۶ هزار و ۶۶5 مشترک 
صنعتی، هشت نیروگاه و 95 ایستگاه سی ان جی هستند.

مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان :

۷۸ روستای گیلان طی ۲ سال اخیر از نعمت گاز بهره مند شدند
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سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قزوین :
روزانه ۷۷۰ تن پسماند خانگی در ایام 

نوروزی قزوین جمع آوری شد
سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قزوین گفت: 
سازمان مدیریت پسماند شهرداری قزوین در ایام نوروز روزانه 
۷۷0 تن پسماند خانگی را پذیرش کرد که این میزان نسبت 
به روزهای عادی سال 20 درصد افزایش دارد.مهدی امینی 
اظهار کرد: طرح عملیاتی ستاد نوروزی استقبال از بهار، با 
هدف زیباسازی محیط شهری، نظافت معابرسطح شهر و 
اماکن تاریخی، مذهبی و سیاحتی و نیز آماده سازی این 
اماکن برای شهروندان و پذیرایی از مسافران نوروزی در قزوین 
انجام شد.وی ادامه داد: یک هزار و 252 نیروی نظارتی و 
54 هزار و 1۶1 نفر ساعت نیروی اجرایی سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری در این طرح مشارکت داشتند.امینی با بیان 
اینكه مجتمع دفن و پردازش پسماند پاکسار، پذیرش پسماند 
21 شهرداری و بیش از 200 روستای سطح استان را برعهده 
دارد، خاطرنشان کرد: همچنین طی همین مدت نیز روزانه 
13 میلیون مترمربع از معابر سطح شهر توسط پاکبانان رفت 
و روب شد که این میزان نسبت به دیگر روزهای سال 30 
درصد افزایش را نشان می دهد.به گفته این مسوول، ۷45 
تن جمع آوری پسماندهای ساختمانی رها شده در معابر و 
مسیرهای ورودی شهر قزوین، 120 تن جمع آوری شاخه 
های هرس شده درختان معابر و همچنین ۷20 متر مربع 
پاکسازی معابر از پوستر و تراکت های تبلیغاتی از جمله 
اقدامات انجام شده در طرح استقبال از بهار سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قزوین را در بر می گیرد.سرپرست سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قزوین خاطرنشان کرد: 450 قلاده 
سگ از سطح شهر قزوین طی این مدت جمع آوری و پنج 
هزار و 420 مبلمان شهری و تابلوهای راهنمایی و رانندگی 
نیز پاکسازی و شستشو شد.امینی اضافه کرد: از دیگر اقدامات 
انجام شده در طرح عملیاتی ستاد نوروزی استقبال از بهار 
شامل پاکسازی اماکن مذهبی ،تاریخی، گردشگری، تعویض، 
تعمیر و رنگ آمیزی مخازن فرسوده، جمع آوری و حمل 
پسماند های حجیم و پاکسازی زمین های غیر محصور در 

سطح شهر بوده است.

استاندار کرمانشاه:
 هلال احمر به سهولت تردد زائران 
اربعین در استان کرمانشاه کمک کند

 استاندار کرمانشاه با اشاره به فرصت چند ماهه تا برگزاری 
آیین معنوی اربعین حسینی و قرار گیری استان در مسیر 
این سفر پر خیر و برکت از جمعیت هلال احمر خواست برای 
سهولت در تردد و کمک به زائرین در کنار برنامه های متعدد 
استان باشد و نقش خود را به خوبی ایفا کند. »محمدطیب 
صحرایی« در نشست شورای اداری جمعیت هلال احمر 
استان کرمانشاه با اشاره به اقدامات انجام شده در استان برای 
کاهش تلفات جاده ای در نوروز امسال افزود: همه دستگاه ها 
از جمله هلال احمر در این زمینه تلاش خوبی انجام دادند که 
جای تقدیر و تشكر دارد.وی بیان کرد: همچنین با توجه به 
جذابیت ها و مزیت های استان کرمانشاه با سفرهای تابستانی 
و گردشگران به استان کرمانشاه روبرو هستیم که این سفرها 
یک موقعیت بسیار خوب برای خدمتگزاری را فراهم می کند 
و همه این برنامه ها نیازمند کمک و مساعدت تمام دستگاه 
ها از جمله هلال احمر است.استاندار کرمانشاه به موقعیت 
کوهستانی ویژه استان اشاره کرد و از جمعیت هلال احمر 
خواست که زمینه تبدیل شدن استان به یک مرجع در 
مواجهه با حوادث کوهستانی را تسهیل کند.وی تصریح کرد: 
مجموعه سراب ها، تالاب ها، رودخانه ها و سایر جاذبه ها در 
استان وجود دارد که تمام اینها نیازمند همكاری و هماهنگی 
جمعیت هلال احمر برای استفاده بهتر مردم از این مجموعه 
هاست.صحرایی نقش هلال احمر در کمک رسانی به زلزله 
های رخ داده در کشور و همچنین زلزله کشور ترکیه را 
مهم و اثرگذار عنوان کرد و گفت: تمام این اقدامات در ابعاد 
داخلی و خارجی مورد توجه و قدرشناسی قرار گرفته است.

استاندار کرمانشاه در ادامه از آماده بودن برنامه افتتاح پنج 
پروژه مهم هلال احمر استان خبر داد و از رییس جمعیت 
هلال احمر کشور برای حضور در این برنامه ها دعوت کرد.

استاندار کرمانشاه در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
جنایت رژیم صهیونیستی در تهاجم به کنسولگری ایران 
در کشور سوریه گفت: 2 شب پیش ما شاهد جنایت رژیم 
صهیونیستی به کنسولگری ایران در کشور سوریه بودیم که 
این رژیم جعلی به نوعی مرزهای جنایت را در تاریخ بشریت 
تغییر داده و از کودک کشی و حمله به بیمارستان ها و 
مجموعه های خدماتی و درمانی و حمله به مراکز امن بین 
المللی مانند سفارت خانه ها و کنسولگری ها نیز دریغ نكرده 
است که امیدواریم بزودی شاهد و شریک پیروزی مردم غزه 

و نابودی رژیِم کودک کش صهیونیستی باشیم.

استاندار گلستان: 
جزیره آشوراده ظرفیت های پیشرانی 

گردشگری استان را دارد
اسدی نیا:  استاندار گلستان گفت: جزیره آشوراده می تواند 
به عنوان پیشران گردشگری این استان باشد و بخش های 
نقش  ها  ظرفیت  گونه  این  بیشتر  استفاده  برای  مختلف 
آفرینی کنند.علی محمد زنگانه در جلسه طرح طبیعت گردی 
و گردشگری آشوراده گفت: ضروری است بستر هیدولوژیک 
استان و اصلاح حریم این طرح )ICZM( صورت گیرد و 
مجموعه موزه، آکواریوم، رستوران دریایی و طرح گردشگری 
کشاورزی )آبزی پروری( به صورت یک بسته سرمایه گذاری 
در قالب ترک تشریفات در این زمینه در اختیار سرمایه گذار 
قرار گیرد.وی خاطرنشان کرد: مسیر پشتیبان و دسترسی در 
اسكله بندرترکمن تا پایان فروردین ماه با همكاری شرکت 

ماهیان خاویاری، شهرداری و سرمایه گذار آماده شود.
استاندار گلستان گفت: زمین 10 هكتاری شهرداری، زمین 
10 هكتاری در اختیار سازمان همیاری شهرداری ها و زمین 
۶0 هكتاری راه و شهرسازی به صورت یک مجموعه و یا مجزا 

برای سرمایه گذار آماده سازی شود.

مدیر مطالعات پایه منابع آب شرکت آب منطقه ای 
آذربایجان غربی گفت: حجم آب پارک ملی دریاچه 
ارومیه نسبت به ابتدای سال آبی سال گذشته 1 میلیارد 
و 1150 میلیون متر مكعب افزایش یافته است.مهرنگ 
رضایی افزود: با توجه به بارش های بهاری و آزاد سازی 
آب از سدها امروز تراز دریاچه ارومیه به یک هزار و 2۷0 
متر و 33 سانتی متر رسیده که ۶ سانتی متر بالاتر از 
زمان مشابه سال گذشته و 51 سانتی متر بالاتر از ابتدای 

مهرماه 1402 است.
وی با بیان اینكه در تراز فعلی حجم دریاچه ارومیه 

به 1 میلیارد و ۷۷0 میلیون متر مكعب رسیده است 
افزود: حجم دریاچه نسبت به ابتدای سال آبی سال 
گذشته 1 میلیارد و 1150 میلیون متر مكعب افزایش 
داشته و نسبت به مدت مشابه سال گذشته نیز 1۷0 
میلیون متر مكعب بیشتر شده است.رضایی ادامه داد: 
250 میلیون متر مكعب اب از آذرماه سال گذشته تا 
به امروز از سدهای آذربایجان غربی وارد دریاچه ارومیه 
شده که بر اساس مصوب کارگروه ملی نجات دریاچه 
ارومیه رهاسازی آب از پشت سدهای حوزه آبریز دریاچه 
ارومیه به سمت این دریاچه سالانه یک میلیارد و صد 

میلیون متر مكعب است.
منطقه ای  منابع آب شرکت آب  پایه  مطالعات  مدیر 
وسعت  اکنون  هم  کرد:  خاطرنشان  غربی  آذربایجان 
دریاچه ارومیه 1 هزار و 300 کیلومتر مربع هست که 
1۷0 کیلومتر مربع نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
افزایش داشته و ۶8۶ کیلومترمربع نیز نسبت به ابتدای 
سال ابی 1402 بیشتر شده است.با اتمام فاز دوم طرح 
انتقال آب کانی سیب سالانه ۶00 میلیون مترمكعب آب 
به دریاچه ارومیه رهاسازی می شود که این طرح نیز تا 

سه ماه آینده به پایان می رسد.

مدیر مطالعات پایه منابع آب شرکت آب منطقه ای آذربایجان غربی :

حجم آب دریاچه ارومیه ۱۷۰ میلیون متر مکعب افزایش یافت

گفت:  اصفهان  منطقه  متروی  شرکت  مدیرعامل 
شرکت مترو برای سرویس دهی مطلوب به شهروندان و 
راهپیمایان روز قدس، از ساعت 8:00 تا 15:00 در تمام 

ایستگاه ها به صورت رایگان خدمت رسانی می کند.
اصفهان،  شهرداری  رسانی  اطلاع  پورتال  گزارش  به 
هادی کریمی با اعلام این خبر گفت: هم زمان با روز 

ارائه  هدف  با  و  ماه  فروردین  هفدهم  جمعه  قدس 
خدمات مطلوب به شهروندان و راهپیمایان، ساعت 
سرویس دهی شرکت مترو اصفهان افزایش می یابد.

وی با اعلام اینكه مترو در روز قدس از ساعت 8:00 
برای  این شرکت  افزود:  است،  رسانی  آماده خدمت 
راهپیمایان،  و  شهروندان  به  مطلوب  سرویس دهی 

از  فوق العاده  به صورت  لازم  برنامه ریزی های  انجام  با 
ساعت 8:00 تا 15:00 در تمام ایستگاه ها و از 15:00 
تا 22:00 طبق روال همیشگی در 1۶ ایستگاه خدمت 
منطقه  متروی  شرکت  کند.مدیرعامل  می  رسانی 
اصفهان خاطرنشان کرد: هزینه استفاده از مترو در این 

روز و از ساعت 8:00 تا 15:00 رایگان است.

مدیرعامل شرکت متروی منطقه اصفهان خبر داد:

خدمت رسانی رایگان مترو در روز جهانی قدس

استاندار ایلام:
ایستگاه های پمپاژ آب ایلام

 تکمیل می شوند
نیمه کاره  پمپاژ  های  ایستگاه  گفت:  ایلام  استاندار 
استان از محل مولدسازی اموال مازاد تكمیل می شوند.

کارگروه  نشست  در  ایلام  استاندار  بهرام نیا  حسن 
اقتصادی، اشتغال و سرمایه گذاری استان با اشاره به 
اقدام هتاکانه و ددمنشانه رژیم صهیونیستی در حمله 
به ساختمان کنسول گری جمهوری اسلامی ایران در 
کشور سوریه، اظهار داشت: این اقدام که به معنای 
زیر با گذاشتن تمام خطوط قرمز بین المللی است را 
محكوم می کنیم.وی افزود: در این حادثه تعدادی از 
مستشاران ایرانی به شهادت رسیدند که شهادت این 
عزیزان را به خانواده محترم آن ها و ملت بزرگ ایران 

تسلیت عرض می نماییم.
در  ایلام  استان  مردم  از  داد:  ادامه  ایلام  استاندار 
برگزاری و حضور در  به خاطر  تمامی شهرستان ها 
و  تقدیر  ) ع(  علی  امام  شهادت  سالروز  مراسمات 
تشكر داریم.بهرام نیا با اشاره به تقارن روز طبعیت با 
در  کرد:  خاطرنشان  )ع(،  علی  امام  سالروز شهادت 
روز طبعیت در تمامی شهرستان های استان شاهد 
خیل عظیم مردم در مراسمات عزاداری و سوگواری 
مهم  این  که  بودیم  )ع(  علی  امام  سال روز شهادت 
ارزش مداری  و  بودن  انقلابی  ولایت مداری،  از  نشان 
مردم شهیدپرور استان ایلام دارد که طبق شنیده ها 
در شهرستان آبدانان حضور مردم در مراسم سوگواری 
سالروز شهادت حضرت علی )ع( بیش از ایام تاسوعا و 
عاشورا بود که قابل تحسین و تقدیر است و این خود 
نشان از ولایت مداری، پای بندی و تعهد مردم عزیز 
این شهرستان به نظام اسلامی و ارزش ها است.وی با 
اشاره به حضور خیل عظیم مردم در مراسم سوگواری 
سال روز شهادت امام علی )ع( در روز طبعیت بسیار، 
گفت: حضور این خیل جمعیت در مراسم سوگواری 
سال روز شهادت امام علی )ع( ستودنی بود و بار دیگر 
هجمه های دشمنان و معاندان نظام و اسلام، توسط 
مردم ولایت مدار و انقلابی خنثی شد. مردم استان 
ایلام بار دیگر پای بندی خود را به ارزش ها به اثبات 
رساندند.نماینده عالی دولت در استان در ادامه با اشاره 
به تقارن سال جدید با بهار قرآن، گفت: شعار »جهش 
تولید با مشارکت مردم« از سوی مقام معظم رهبری 
به عنوان شعار سال انتخاب شد، امیدواریم که در سال 
جدید این شعار و راهبرد نصب العین همه مدیران باشد 
تا آن چه مد نظر مقام معظم رهبری است عملاً تحقق 
بر موضوعات  از سال 1390  واقع معظم له  یابد. در 
اقتصادی تاکید دارند امیدواریم مدیران در راستای 
تحقق شعار سال بكوشند و خروجی و نتیجه کار، 
مبین عملكرد موفق ما باشد.وی عنوان کرد: زمین های 
شهرک صنعتی که مدت دو سال یا بیشتر از زمان 
اما  به متقاضیان می گذرد  ساخت و ساز داده شده 
اقدام خاصی انجام نشده، باید خلع ید و به سرمایه گذار 
مطالبه  گفت:  ایلام  شوند.استاندار  واگذار  اهلیت دار 
جدی ما و مردم استان، برگرداندن این زمین ها است 
چراکه با وجود متقاضیان زیاد، اکنون مشكل کمبود 
زمین داریم، اولویت کاری شهرک های صنعتی در سال 
جاری، تعیین تكلیف زمین های واگذار شده ای باشد 
که با گذشت بیش از دو سال، اقدامی در آن ها انجام 
نشده و صورت نگرفته است.بهرام نیا عنوان کرد: در 
شرکت شهرک های صنعتی اقدامات خوبی در دستور 
کار است که امیدواریم اراضی که در دست افراد است و 
سال ها راکد مانده هرچه سریع تر تعیین تكلیف شوند.

استاندار ایلام گفت: بحث کارخانه سیمان و پتروشیمی 
دهلران که در دولت سیزدهم پیشرفت های خوبی 
داشته اند و نیز تعیین تكلیف و به سرانجام رساندن 
فیزیكی  پیشرفت  درصد  که  نیمه تمام  پروژه های 
بالایی دارند، به منظور جلوگیری از هدررفت منابع، 
باید از اولویت های مهم اقدامات اقتصادی در استان 
باشد.بهرام نیا اظهار داشت: تكمیل ایستگاه های پمپاژ، 
نقش مهمی در آب رسانی و افزایش اراضی آبی استان 
دارد.وی افزود: فاز اول چهار ایستگاه پمپاژ در سال 
گذشته و سه ایستگاه دیگر نیز تا نیمه اول سال جاری 
به بهره برداری می رسند.وی تاکید کرد: با توجه به 
این که متوسط عمر پمپاژها حداکثر 19 سال است 
در جلسه اخیر، وزیر جهاد کشاورزی قول دادند تمام 
ایستگاه های پمپاژ آب کشاورزی استان ایلام در قالب 

مولدسازی تامین اعتبار شوند.
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قطارشهری  اول خط سه  فاز  گرم  تست  انجام  از  مشهد  صبوری: شهردار 
حدفاصل میدان شهدا تا پایانه مسافربری امام رضا)ع( در روز ۱۸ فروردین ماه 

امسال خبر داد.
محمدرضاقلندرشریف در این خصوص،اظهارکرد: همان طور که بارها اعلام شد 
یکی از سیاست های دوره ششم شورای اسلامی شهر با توجه به ترافیک سنگین 

و آلودگی هوا، توسعه خطوط مترو مشهد است.
وی افزود: در همین راستااولویت شهرداری در حوزه احداث مترو اتصال آن 
به حرم مطهر است لذا در فاز اول بهره برداری از ۶ کیلومتر میانی خط سه 
حدفاصل میدان شهدا تا پایانه مسافربری امام رضا)ع( که این خط را ازطریق 
باب الجواد)ع(به حرم مطهر متصل خواهد کرد در دستور کار قرار گرفت 

وعملیات اجرایی آن به سرعت در حال انجام است.
شهردار مشهد بابیان اینکه این بخش از خط ۳ در میدان شهدا به خط ۲و در 
ایستگاه بسیج به خط یک متصل خواهد شد، اظهار کرد: بهره برداری از فاز اول 
خط سه درواقع راه آهن، فرودگاه و پایانه مسافربری را به حرم مطهر امام رضا 
)ع( متصل خواهد کرد که این اقدام دسترسی زائران به حرم مطهر را تسهیل 

می کند.

قلندرشریف تصریح کرد: طبق برنامه زمان بندی امیدواریم فاز یک خط سه 
امسال به بهره برداری برسد.وی با اشاره به اینکه در حال حاضر عملیات اجرایی 
اکنون  کرد:  خاطرنشان  است،  انجام  حال  در  به سرعت  ایستگاه ها  ساخت 
ریل گذاری مسیر ۱۲ کیلومتری رفت وبرگشت فاز اول خط سه با استفاده 

از ریل ملی ریل گذاری شده و مابقی نیز طی روزهای آینده انجام خواهد شد.
جمله  از  تجهیزات  مسیر،نصب  ریل گذاری  کنار  در  گفت:  مشهد  شهردار 
تابلو های برقی از سوی قرارگاه خاتم الانبیا)ص( درحال انجام است و با نصب این 

تجهیزات تست گرم فاز اول خط سه ۱۸ فروردین ماه انجام می شود.
قلندرشریف به وضعیت ساخت ایستگاه های مسیر ۶ کیلومتری فاز اول خط سه 
اشاره و اضافه کرد: اکنون ساخت سازه سه ایستگاه باب الجواد )ع(، میدان شهدا 
و پایانه مسافربری امام رضا )ع( از حدود ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی برخوردار 
هستند و در بخش معماری و تجهیزات نیز ۲۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارند.

وی در خصوص تأمین مالی پروژه مترو مشهد نیز گفت: در بحث اوراق مشارکت 
انتشار اوراق به مبلغ دو هزار و۹۰۰ میلیارد تومان تأییدشده و این موضوع از 
سوی معاونت اقتصادی شهرداری مشهد در حال پیگیری است که امیدواریم تا 

شهریورماه امسال این مبلغ محقق شود.

شهردار مشهد  اعلام کرد:

انجام تست گرم فاز اول خط سه قطارشهری مشهددر روز ١٨فروردین

 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل 
از  صحیح  استفاده  سازی  فرهنگ  با  استان  این  گفت: 
سوخت سی ان جی به جای بنزین و با ۲۲۳ میلیون لیتر 
صرفه جویی بنزین در سال ۱۴۰۲، از استان های پیشرو در 
این زمینه است.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه اردبیل، سید حجت مدنی توسعه 
کاهش  جایگزین،  سوخت  عنوان  به  صنعت سی ان جی 
مصرف بنزین، رشد اقتصادی، کاهش آلاینده های زیست 
محیطی و ارتقای سلامت جامعه را از نتایج جایگزینی 

سوخت سی ان جی به جای بنزین اعلام کرد.
وی افزود: به دنبال این فرهنگ سازی در استان اردبیل، 

میزان مصرف سوخت سی ان جی در جریان اسفند ماه 
۱۴۰۲ نسبت به بهمن ماه، ۱۰.۱ درصد رشد داشته و میزان 
جایگزینی سالانه این فرآورده با بنزین به ۳۰.۳ میلیون لیتر 
رسیده است.به گفته مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی استان اردبیل، ۷۰ جایگاه فعال سی ان جی در این 
شهروندان  به  سوخت رسانی  خدمات  ارائه  برای  استان 
و رانندگان آماده است.استان گردشگرپذیر اردبیل با ۱۲ 
شهرستان در شمال غرب ایران واقع شده و برابر اعلام اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای تردد یک میلیون و 
۱۱۴ هزار وسیله نقلیه در مبادی ورودی و خروجی این 

استان در تعطیلات نوروز امسال ثبت شده است.

شهرسازی  و  معماری  معاون  صبوری: 
اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی 
گفت: سه هزار و ۵۰۰ هکتار زمین در سال 
۱۴۰۲ برای تامین زمین مورد نیاز طرح 
نهضت ملی مسکن به شهرها و روستاهای 
محل اجرا الحاق شد.محدثه نجفی افزود: 
معماری  و  شهرسازی  معاونت  وظایف  از 
اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی 
شناسایی زمین، اخذ استعلام های لازم و 
به زمین در  پیشنهادهای مربوط  بررسی 
کارگروه امور زیربنایی، شورای برنامه ریزی و 
توسعه استان است.وی با بیان اینکه پارسال 
۲ سیاست در معاونت شهرسازی و معماری 

اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی 
دنبال شد، اظهار کرد: این سیاست ها شامل 
تصویب طرحهایی که پیش از این قرارداد آن 
با اداره کل منعقد شده بود و به روزرسانی و 
تامین اعتبار برای بازنگری طرحهای جامع 
و تفصیلی شهرها است.معاون اداره کل راه و 
شهرسازی خراسان رضوی گفت: در همین 
راستا پارسال روال تصویب طرحهای شهری 
در کمیسیون ماده ۵ سرعت گرفت و طرح 
تفصیلی شهر شاندیز، طرح محدوده منفصل 
شهری توس، طرح محدوده منفصل شهری 
مهرگان، طرحهای جامع شهرهای چناران 
و نشتیفان بازنگری و به تصویب کمیسیون 

ماده ۵ استان رسید.
نجفی تامین اعتبار برای بازنگری ۱۲ طرح 
جامع و تفصیلی شهرها، آغاز بازنگری ۲۰ 
استان،  شهرهای  تفصیلی  و  جامع  طرح 
تصویب طرح جامع شهر قوچان و طرح جامع 
شهر تربت جام در شورای عالی معماری و 
شهرسازی را از دیگر دستاوردهای معاونت 
خراسان  استان  شهرسازی  و  معماری 
رضوی برشمرد.وی ادامه داد: پارسال۹۷۷ 
ماده  کمیسیون  های  نشست  در  موضوع 
۵ و کارگروه امور زیربنایی خراسان رضوی 
نتیجه رسید، طرحهای  به  بررسی شد و 
جامع شهری، سرمایه گذاریهای مختلف 

در امور زیربنایی و زیرساختی و طرحهای 
موضوعات  این  جمله  از  روستایی  هادی 
شهرسازی  و  راه  کل  اداره  است.معاون 
خراسان رضوی گفت: پارسال در راستای 
ایجاد انگیزه برای ساکنین بافتهای ناکارآمد، 
و  معماری  عالی  شورای  مصوبه  پیرو 
شهرسازی مبنی بر اختصاص مشوق های 
کالبدی برای ساکنین بافتهای فرسوده، این 
معاونت برای ساخت و سازها در بافتهای 
فرسوده همه شهرهای استان بسته تشویفی 
بومی آن شهر را تهیه کرد و به تصویب 
کمیسیون ماده ۵ یا کارگروه امور زیربنایی 

استان رساند.

غافلی: معاون خدمات شهری شهرداری اهواز از اسکان 
هشت هزار و ۲۹۱ خانوار در کمپ های نوروزی این شهر 
خبر داد.علی شمس اظهار کرد: ستاد اسکان شهرداری 
اهواز ۲۸ اسفندماه آغاز به کار کرد و امکانات مورد نیاز 
برای اسکان مهمانان نوروزی در پارک لاله و نمایشگاه بین 

المللی اهواز تامین شد.
وی افزود: از ابتدای تعطیلات تا پنجم فروردین ماه، حدود 
۲ هزار خانوار در کمپ های نوروزی اسکان یافتند که در 
پیک دوم سفرها، شاهد افزایش مسافران نوروزی به اهواز 

بودیم. با توجه به بارش باران در این ایام با تلاش مجموعه 
مدیریت شهری هیچ مسافری در باران نمانده و همگی 
اسکان داده شدند.معاون خدمات شهری شهرداری اهواز 
با اشاره به برگزاری تورهای گردشگری و جشنواره های 
فرهنگی در محل کمپ های نوروزی گفت: در ایام نوروز 
تلاش کردیم با نظارت همه جانبه، شرایط برای رضایت 
هرچه بیشتر مردم و مهمانان نوروزی فراهم شود.وی بیان 
کرد: در این کمپ ها امکانات مورد نیاز از جمله سرویس 
نیروهای  استقرار  و  چادر  پارکینگ،  حمام،  بهداشتی، 

اورژانس، هلال احمر و نیروی انتظامی جهت تامین امنیت 
مسافران در نظر گرفته شد.

اتوبوس  دستگاه  یک  همچنین  داد:  ادامه  شمس 
گردشگری، نسبت به جابه جایی مسافران و بازدید آنها از 
اماکن تفریحی و گردشگری اهواز، در کمپ  های نوروزی 
مستقر بود.معاون خدمات شهری شهرداری اهواز اضافه 
به سال گذشته  نسبت  نوروزی  میهمانان  تعداد  کرد: 
افزایش چشمگیری داشته و مسافران بیشتری در استان 

خوزستان حضور یافتند.

 مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اردبیل:

۲۲۳ میلیون لیتر بنزین در اردبیل صرفه جویی شد

معاون معماری و شهرسازی اداره کل راه و شهرسازی خراسان رضوی :

۳۵۰۰ هکتار زمین برای نهضت ملی مسکن در خراسان رضوی 
الحاق شد

 معاون خدمات شهری شهرداری اهواز  خبر داد:

اسکان بیش از هشت هزار خانوار در کمپ های نوروزی 
شهرداری اهواز

محرومیت زدایی از سیمای استهبان 
فارس زیر سایه بهسازی روستایی

اما  دارد  بسیاری  قدمت  گرچه  فارس  استهبان 
محرومیت های عمیق و مشکلات زیرساختی به ویژه در 
مناطق روستایی آن بر سایر ظرفیت های این منطقه سایه 
افکنده و همین مساله موجب شده بهسازی روستاهای 
این شهرستان در سال های اخیر بیش از پیش در مرکز 
یکی  محرومیت زدایی  و  روستاها  باشد.توسعه  توجه 
مهاجرت  از  با هدف جلوگیری  اساسی  رویکردهای  از 
روستاییان به شهر و ارتقای زندگی روستانشینان است 
که این امر مهم در مناطق مختلف فارس در حال پیگیری 
است.طبق آخرین سرشماری جمعیت روستایی فارس، 
حدود یک میلیون و ۴۵۰ هزار نفر یعنی معادل ۳۰ درصد 
جمعیت استان و تعداد روستاهای دارای سکنه این استان 
نیز افزون بر چهار هزار روستا است.استاندار فارس هم که 
محرومیت زدایی را از مهمترین برنامه های استان می داند 
بر این باور است که اگر بتوانیم به علت بپردازیم و اشتغال 
روستاها را حفظ کنیم، هیچ روستایی حاضر به مهاجرت 
و سکونت در حاشیه شهرها با این حجم از مشکلات 
اقدامات  رو  این  شد.از  نخواهد  مناطق  این  در  موجود 
قابل توجهی جهت افزایش انگیزه ماندگاری روستاییان 
در مناطق روستایی و کاهش مهاجرت آنها با بهسازی 
و محرومیت زدایی از این مناطق در اولویت متولیان امر 
قرار گرفته است.استهبان یکی از شهرستان های فارس 
است که اجرای طرح های بهسازی در آن با شتاب خوبی 
در حال انجام است.این شهرستان توسط کوه ها احاطه 
شده و دارای جمعیت ۶۸۶ هزار و ۷۸۹نفر است، جاده 
کوهستانی شرق استهبان به طول ۳۵ کیلومتر عامل 
ارتباط آن با نی ریز است، جاده غربی شهرستان به طرف 
شیراز از دشت های به هم پیوسته گرده و رونیز می گذرد 
و در محدوده تنگ کرم به جاده شیراز–فسا می پیوندد 
و تا شیراز ۱۷۵ کیلومتر طول دارد.با وجود ظرفیت های 
خوبی که در این شهرستان وجود دارد اما هنوز هم از 
مناطقی در آن هستند که نیاز مبرمی به انجام اقدامات 
بهسازی و محرومیت زدایی دارند.بر همین اساس مدیر 
بنیاد مسکن شهرستان استهبان بهسازی روستایی را 
یکی از کارکردهای اصلی بنیاد مسکن در این شهرستان 
می داند و معتقد است فعالیت های عمران روستایی یکی 
از مهمترین و اصلی ترین اقدامات دولت با هدف آبادی 
روستاها بشمار می رود که این فعالیت ها به منظور ایجاد 
زمینه توسعه و عمران روستاها و تأمین عادلانه امکانات 
و هدایت فیزیکی جهت ارتقای شرایط زیست محیطی و 
بهبود چشم انداز آتی نقاط روستایی در مناطق مختلف 

دنبال می شود.
طرح های بهسازی در چه روستاهایی انجام شده؟

کرامت ابراهیمی در خصوص پروژه های مشارکتی که با 
دهیاری ها انجام شده گفت: این طرح ها در روستاهای 
محمدآباد با چهار هزار و ۶۰۰ متر مربع، مبارک آباد 
با هفت هزار و ۱۰۰  بنوان  با ۲هزار و ۹۰۰ مترمربع، 
مترمربع اجرا شده است.مدیر بنیاد مسکن شهرستان 
استهبان افزود: طرح های بهسازی در روستای سهل آباد 
با هفت هزار و ۲۰۰ متر مربع، ماهفرخان با هفت هزار و 
۵۰۰ متر مربع، دربندان با یک هزار و ۵۰۰ متر مربع، 
شمس آباد با ۲ هزار و ۷۰۰ متر مربع انجام شده است.وی 
درباره اجرای طرح های با محوریت بنیاد مسکن در این 
شهرستان گفت: این طرح ها در روستای دستجرد پارک با 
۷۶۰ میلیون تومان، ماهفرخان شامل زیرسازی، آسفالت 
و تک لبه با ۲ میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان، رونیز سفلی 
شامل کانال سنگی با ۵۳۶ میلیون تومان، شهرک شهید 
باهنر شامل جداره سازی با یک میلیارد تومان انجام شده 
است.به گفته او طرح های یاد شده در سهل آباد شامل 
اجرای سنگ فرش با یک میلیارد و ۲۵۰ میلیون تومان، 
با یک میلیارد  آباد شامل زیرسازی و آسفالت  شمس 
تومان، دهویه رونیز شامل زیرسازی، تک لبه و کانیو با 
۴۸۷میلیون تومان، گرده شامل تک لبه و زیرسازی با 
۸۲۸ میلیون تومان انجام شده است .مدیر بنیاد مسکن 
شهرستان استهبان همچنین از آغاز بهسازی روستای 
گرده این شهرستان با اجرای لایه اساس و کانیو و از 
محل اعتبارات توازن ۲ و اعتبارت در اختیارات نماینده 
خبر داد و گفت: این عملیات همچنین از اعتبارات بند 
الف آغاز شده و تا پایان بهسازی روستای یاد شده ادامه 
خواهد داشت.بدون شک توانمندسـازی مناطق محروم و 
روسـتاها راه حـلی سودمند برای خروج از بیکاری و فقر 
است که این مهم با اجرای پروژه های محرومیت زدایی 
در استان فارس در حال پیگیری است؛ پروژه هایی که 
هرچند برای به سرانجام رسیدن نیاز به زمان دارند اما 

برای اهالی این مناطق امیدبخش هستند.

و  بنادر  امور  معاونت  سرپرست  عموئی: 
از  انزلی  حوزه خزر سازمان منطقه آزاد 
با  بارگیری ۷۵۳ هزار تن کالا  تخلیه و 
پهلوگیری ۲۳۸ شناور حامل کالا خبر داد 
و افزود: میزان واردات و صادرات کالا در 
بندر کاسپین در سال ۱۴۰۲ در مقایسه 
با سال ۱۴۰۱، ۲۷ درصد افزایش داشت.

میثم محمدی نژاد اظهار کرد: سال گذشته 
۵۳۲ هزار تن کالای اساسی نظیر ذرت، 
توسط ۱۴۳  خوراکی  خام  روغن  و  جو 
فروند کشتی در مخازن مجتمع بندری 
کاسپین تخلیه و به سراسر کشور ارسال 
شد که نمایانگر رشد ۷۵ درصدی تخلیه 
غلات توسط ۸۴ کشتی در بندر کاسپین 
درصدی  رشد ۳۹  به  اشاره  با  است.وی 
پهلوگیری کشتی ها در اسکله های مجتمع 
بندری کاسپین گفت: با پهلوگیری ۵۹ 
دلفین  اسکله  در  تانکر  کشتی  فروند 

مجتمع بندری کاسپین، ۲۹۱ هزار تن 
تولیدی  نیاز واحدهای  روغن خام مورد 

کشور در بندرکاسپین تخلیه شد.
محمدی نژاد اضافه کرد: طی سال ۱۴۰۲، 
شامل  صادراتی  کالاهای  تن  هزار   ۷۸
ماشین آلات )تریلر تانکردار، کفی کانتینر 
بر( مواد غذایی )پوره سیب و رب گوجه(، 
مواد شیمیایی و مصالح ساختمانی )قیر، 
سایر  و  مرمر(  سنگ  و  گچ  گرد،  میل 
محصولات ایرانی را به کشورهای روسیه، 
قزاقستان، ترکمنستان، آذربایجان صادر 
بنادر  امور  معاونت  است.سرپرست  شده 
انزلی  آزاد  منطقه  و حوزه خزر سازمان 
بارگیری  به رشد ۴۱ درصدی  ادامه  در 
کاسپین  بندری  مجتمع  در  کامیون 
کالا  تن  هزار   ۷۵۶ افزود:  و  کرد  اشاره 
توسط ۳۳ هزار دستگاه کامیون و تریلی 
از مجتمع بندری کاسپین بارگیری و به 

نژاد  شد.محمدی  حمل  کشور  سراسر 
تصریح کرد: منطقه آزاد انزلی با استفاده از 
ظرفیت  های بنادر انزلی و  کاسپین دروازه 
تجارت دریایی ایران به اوراسیا محسوب 
شده و فرصتی مغتنم برای توسعه اقتصاد 
دریامحور در دریای کاسپین و تأمین مواد 
اولیه واحدهای تولیدی و کالاهای اساسی 
کشور در راستای تأمین نیاز داخلی میهن 
مبادلات  و  صادرات  توسعه  اسلامی، 

تجاری با کشورهای حاشیه خزر است.
بازار،  تحقیقات  و  بندی  بخش  وی 
فعالیتهای بازاریابی برای جذب کالاهای 
اعمال  تجاری،  مشوق های  ارائه  جدید، 
مناطق  قانونی  معافیت های  و  مزیت ها 
ورودی  کالاهای  به  بخشی  تنوع  آزاد، 
و صادراتی به مجتمع بندری کاسپین، 
استقرار  بندری،  زیرساختهای  تکمیل 
شهرک صنعتی در پسکرانه و همچنین 

آبخور بالا و پسکرانه وسیع مجتمع بندری 
را مزیت های بندر کاسپین اعلام کرد.

وی اضافه کرد: کاهش هزینه های حمل 
ونقل کالا، فعال کردن مسیرهای ترانزیتی 
شمال-جنوب  المللی)کریدورهای  بین 
وچین-قزاقستان-ایران(، تسریع و تسهیل 
فعالان  به  ترانزیتی  و  بندری  خدمات 
زیرساخت  وتوسعه  تکمیل  اقتصادی، 
های لجستیکی مورد نیازخدمات رسانی 
افزایش  بندری،  مختلف  های  درحوزه 
کنار  در  بندری  استراتژیک  تجهیزات 
و  تولیدی  مراکز  و  تهران  به  نزدیکی 
بندری  مجتمع  این  کشور  جمعیتی 
و  اقدامات  همچنین  و  دیگرمزیت ها  از 
رویکردهای سازمان منطقه آزادانزلی در 
حوزه توسعه لجستیک و زنجیره تامین 
 در این مجتمع بندری نسل سوم به شمار

می رود.

سرپرست معاونت امور بنادر و حوزه خزر سازمان منطقه آزاد انزلی :

واردات و صادرات از بندرکاسپین ۲۷ درصد افزایش یافت

بازه زمانی ممنوعیت صید آبزیان در 
هرمزگان اعلام شد

 مدیرکل شیلات هرمزگان با اشاره به اعلام بازه زمانی 
ممنوعیت صید آبزیان در آبهای استان گفت: در راستای 
رعایت این تقویم و به ویژه در فصل صید حلوا سفید، 
واحدهای عملیاتی یگان حفاظت منابع آبزیان شیلات 
به صورت شبانه روزی  استان  در سراسر صیدگاه های 
حضور خواهند داشت.مسعود بارانی در نشست شورای 
حفاظت منابع آبزیان شیلات هرمزگان در سال ۱۴۰۳، 
تشدید برخورد با صید و صیادی مخرب و غیرمجاز را 
در دستورکار یگان حفاظت منابع شیلات آبزیان قرار 
داد و تصریح کرد: بی شک ذخایر آبزیان انفال بوده و 
انقراض و آسیب به هرگونه آبزی در دریا خساراتی جبران 
ناپذیر و مخرب است.وی بیان کرد: صید هامور ماهیان 
از اول فروردین تا پایان اردیبهشت، صید حلوا سفید از 
۱۵ فروردین تا پایان اردیبهشت و صید ماهی حلوا سیاه 
و شوریده نیز از اول اردیبهشت ماه تا پایان خردادماه 
۱۴۰۳، صید میش ماهیان نیز از ۱۵ مردادماه تا پایان 
شیلات  است.مدیرکل  ممنوع  آینده  سال  شهریورماه 
همچنین  تقویم  این  براساس  کرد:  تصریح  هرمزگان 
ممنوعیت صید در روش مشتا نیز از ۱۶ فروردین تا پایان 
اردیبهشت ماه سالجاری است و صید میگو نیز در استان 
هرمزگان در تمام طول سال به جز فصل صید میگو 
)حدود اوایل مهرماه به مدت ۴۵ روز( ممنوع است.بارانی 
با اشاره به اینکه شیلات هرمزگان همه ساله باتوجه به 
فصل تخم ریزی آبزیان به ویژه گونه های ارزشمند در فصل 
بهار، نسبت به اعلام زمان ممنوعیت صید اقدام و اطلاع 
رسانی می کند، تاکید کرد: هرگونه صید، خرید، فروش، 
حمل و نگهداری این آبزیان در زمان ممنوعیت صید جرم 
محسوب می شود و از طریق مراجع قضایی قابل پیگرد 
است.هرگونه صید، خرید، فروش، حمل و نگهداری این 
آبزیان در زمان ممنوعیت صید جرم محسوب می شود 
و از طریق مراجع قضایی قابل پیگرد است.وی با اشاره به 
کمبود شدید نیروی انسانی و تجهیزات در این یگان در 
کنار گستردگی نوار ساحلی هرمزگان، برخورداری این 
استان از بزرگترین ناوگان صیادی کشور، بیشترین صیاد 
و بنادر صیادی در سطح کشور گفت: حفاظت از منابع و 
ذخایر آبزیان در آبهای تحت حاکمیت جمهوری اسلامی 
و  دریا در حوزه صید  آرامش  ایجاد  و همچنین  ایران 
صیادی از مهم ترین وظایف این یگان است که با تعصب و 
تلاش مجموعه شیلات هرمزگان با وجود همه کمبودها و 
کاستی ها به بهترین شکل ممکن درحال انجام استبارانی 
در این نشست بر عزم همگانی در حفظ و حراست از 
منابع و ذخایر آبزیان در استان تاکید کرد و گفت: شماره 
تلفن ستاد یگان استان ۰۷۶۳۳۳۳۱۴۳۴ به ویژه دراین 
ایام آماده دریافت هر گونه اخبار و اطلاعات در راستای 
صید و صیادی و خدمات رفاهی به جامعه صیادی است.

 مدیرکل راه آهن یزد :
پارسال ۱۶ میلیون و ۱۰۰ هزار تن 
محموله در راه آهن یزد بارگیری و 

تخلیه شد
 مدیرکل راه آهن یزد به عملکرد سال گذشته این اداره 
کل اشاره کرد و گفت: در این مدت ۱۶ میلیون و ۱۰۰ 
هزار تن مواد معدنی و صنعتی از مبادی مهم از جمله 
چادرملو، چغارت و گندله سازی اردکان بوسیله ۱۵۰ هزار 
دستگاه واگن در راه آهن یزد بارگیری و تخلیه شده است.

"حسین معصومی " با اشاره به سهم ۲۶ درصدی اداره کل در 
بارگیری کل کشور افزود: در این مدت ۱۱ میلیون و ۱۰۰هزار 
تن مواد معدنی ،کنستانتره وگندله از مبادی سنگ آهن 
مرکزی ایران)چغارت(، گندله سازی اردکان و معدن چادرملو 
به مقاصد فولاد اصفهان، ذوب آهن اصفهان، فولاد خوزستان 
و قسمتی نیز جهت صادرات به بندرعباس بارگیری شد.وی 
خاطر نشان کرد: در عملکرد تناژ تخلیه نیز مقدار ۵ میلیون 
تن محموله از قبیل آهن اسفنجی، سنگ آهن، بالاست، 
گندم، گوگرد خام، آهن آلات و دیگر اقلام در این اداره کل 
تخلیه شده است.معصومی با اشاره به جایگاه ویژه ناحیه یزد 
در ثبت تن کیلومتر بارخالص حمل شده در میان مناطق راه 
آهن کشور افزود: در تن کیلومتر بار خالص حمل شده نیز 
مقدار ۵ میلیارد و ۱۰۰ میلیون و در تن کیلومتر مبدا- مقصد 

نیز مقدار پنج میلیارد و ۲۰۰ میلیون تن به ثبت رسید.

 مدیرکل بهزیستی استان زنجان :
۱۸۶ بیمار اوتیسمی در زنجان

 تحت پوشش بهزیستی هستند
 مدیرکل بهزیستی استان زنجان گفت: ۱۸۶ نفر فرد دارای 
اختلال اوتیسم تحت پوشش بهزیستی قرار دارند که از این 
تعداد بیش از ۳۴ نفر خدمات آموزشی - توانبخشی روزانه 
دریافت می کنند.روح الله خدابنده لو افزود: هرچند که ارائه 
خدمات توانبخشی به کودکان دارای اوتیسم از ضروریات 
نظام توانبخشی به شمار می رود اما مهم تر از آن شناسایی 
به موقع کودکان دارای اوتیسم است.وی اضافه کرد: این کار 
کمک می کند تا بتوان با استفاده از تکنیک ها و رویکردهای 
استاندارد از دوره حساس رشد این کودکان نهایت استفاده 
را  اختلال  این  توسط  آمده  وجود  به  نقایص  و  داشته  را 
جبران یا پیشگیری کرد.مدیرکل بهزیستی استان زنجان 
یادآور شد: اختلالات اوتیسم در سه سطح خفیف، متوسط 
و شدید دسته بندی می شود و در این میان ملاک تحت 
پوشش قرار گرفتن کودکان مبتلا تشخیص و تایید معلولیت 
در کمیسیون های پزشکی و توانبخشی این سازمان است.

خدابنده لو افزود: مددجویان دارای اختلال طیف اوتیسم 
همانند سایر افراد دارای معلولیت، خدمات بهزیستی از جمله 
دریافت مستمری، کمک هزینه درمان، کمک هزینه مناسب 
سازی، کمک هزینه مسکن، تسهیلات خوداشتغالی برای 

خانواده یا فرد مبتلا به اوتیسم و غیره را دریافت می کنند.
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ملی  تیم  سابق  سرمربی  ورزشی:  گروه 
بسکتبال ایران می گوید که مشکل تیم 

ملی با تغییر سرمربی حل نمی شود.
از  که  انتقاداتی  درباره  ارمغانی  سعید 
می شود،  ایران  بسکتبال  فدراسیون 
توضیح داد: من فکر می کنم نفراتی مثل 
مدیر تیم یا حتی رئیس فدراسیون، دبیر 
و حتی سرپرست تیم، هیچ دلیلی ندارد 
که حتما بسکتبالی باشند. به عنوان مثال 
یکی از مدیران موفق بسکتبال ایران قطعا 
آقای غضنفری بود که اصلا دستش به 
توپ بسکتبال نخورد، اما چون مدیر یک 
شرکت قوی در آلمان بودند، می دانستند 
که یک مجموعه را چگونه هدایت کنند. 
می دانستند چه کاری نیاز است و کاری 
که ایشان کرد چراغ راه ۲۰ تا ۲۵ سال 

بسکتبال ما شد. 
یکی از مدیران موفق بسکتبال ایران قطعا 
آقای غضنفری بود که اصلا دستش به 
توپ بسکتبال نخورد، اما کاری که ایشان 
کرد چراغ راه ۲۰ تا ۲۵ سال بسکتبال ما 

شد. 
آقایان در  از  اینکه یکسری  ادامه داد:  او 
جامعه بسکتبال یا جامعه خبرنگاری انتقاد 
می کنند که چرا سرپرست یا مدیر تیم 
بسکتبالیست نیست، از نظر بنده انتقاد 
همین  خود  نمی رود.  شمار  به  درستی 
منتقدان ضد و نقیض صحبت می کنند؛ 
افراد  فقط  بسکتبال  فدراسیون  در  اگر 
صورت  این  در  هستند،  نیاز  بسکتبالی 
جواد داوری بهترین انتخاب است و نباید 
به مدیریت ایشان انتقاد کنند. ما باید این 
موضوع را در نظر بگیریم که بد یا خوب 
بودن مدیریت یک فرد به بسکتبالی بودن 
یا نبودنش نیست، این موضوع بستگی به 
این دارد که افراد چقدر در حیطه مدیریت 

توانا هستند.
سرمربی سابق تیم ملی بسکتبال ایران 
فرد مثل غضنفری که  تاکید کرد: یک 
اصلا هم بسکتبالی نبود، مدیر خوبی بود 
و بسکتبال را دگرگون کرد. سرپرست های 

مختلفی را می شناسم که بسکتبالی نبودند 
اما بسیار خوب کار کردند. افراد در چنین 
باشند  بلد  را  مدیریت  باید  سمت هایی 
و کارهای اجرایی را در تیم انجام دهند. 
باید با فضای بین الملل آشنا باشند و اصلا 
نیاز به بسکتبالی بودن نیست. به عنوان 
مثال اگر جواد داوری مدیر خوبی باشد به 
دلیل بسکتبالی بودن یا نبودن نیست، اگر 
هم بد است، به بسکتبالی بودنش بستگی 
ندارد. بحث من این نیست که انتخاب ها و 
نفرات فعلی خوب هستند یا بد،  انتقادی 

که صورت می گیرد را درست نمی دانم. 
او در پاسخ به این سوال که دلیل اصلی 
حال بد بسکتبال ایران در سال های اخیر را 
چه می داند، تصریح کرد: یکی از مهم ترین 
فاکتورهایی که در عدم کسب نتایج خوب 
پایه  بسکتبال  بد  حال  بوده،  تاثیرگذار 
الان  همین  مثال  عنوان  به  است.  ایران 
نمی توانیم بگوییم که در تیم ملی ۵ یا ۱۰ 
بازیکن جوان و بااستعداد را داریم که از 
پشت خط وارد می شوند و جای قدیمی ها 
را می گیرند. دلیل این اتفاق هم بی توجهی 
به پشتوانه سازی و رده های پایه، در سالیان 
گذشته و زمان درخشش نسل طلایی بود. 
به داوری گفتم با هر شرایطی،  تیم ملی 
به جام جهانی صعود کرده است،  ایران 
باید از روزی که به جام جهانی رسیدیم 
کل تیم ملی را یا اینکه ۹۰ درصد را تغییر 

می دادیم.
کارشناس بسکتبال ایران تاکید کرد: در 

این ۲۰ سالی که در اوج بودیم پشتوانه 
هرکس  داوری  از  غیر  نکردیم.  سازی 
دیگری هم می آمد با این موضوع روبرو 

می شد. 
سطح  در  داریم  که  بازیکنانی  متاسفانه 
نسل طلایی نیستند و آقای داوری هم 
باید این موضوع را تشخیص می داد. من 
همان زمان هم به داوری گفتم که الان با 
هر شرایطی،  تیم ملی ایران به جام جهانی 
صعود کرده است، و ما باید از روزی که به 
جام جهانی رسیدیم کل تیم ملی را ۹۰ 
درصد تغییر می دادیم و پایه تغییر نسل را 

آنجا می گذاشتیم. 
با تیم جوان می رفتیم و جامعه بسکتبال 
با  اگر  ما  قبول می کردند که  با هم  نیز 
بهترین ترکیب هم برویم همین نتیجه به 
دست می آید. بهتر بود جوانان را می بردیم 
مسیر  در  قوی  برنامه ریزی  یک  با  و 

پیشرفت قدم بر می داشتیم. 
او گفت: ما باید در جام جهانی نسل جوان 
را هر چه زودتر و بهتر به کار می گرفتیم 
تا از آن مسابقات به عنوان یک تدارکات 
خوب برای جوان سازی تیم ملی استفاده 
را  پایه  بسکتبال  باید  کنارش  در  کنیم. 
سطح  به  تا  می دادیم  قرار  نظر  مد  هم 
بالاتری برسانیم. البته همه این موضوعات 
به زمان نیاز دارد و پیدا کردن جایگزین 
برای نفراتی چون حدادی، صمد نیکخواه، 
کامرانی، آفاق و ساهاکیان راحت نیست. 
انجام می شد  باید  این جوانگرایی زمانی 

نمی گویم  بودند.  اوج  در  نفرات  این  که 
جمشیدی  و  یخچالی  چون  نفراتی  که 
جانشینان خوبی نیستند، منظور من این 

است که تیم کاملی را نساخته ایم. 
داوری به این فکر بود که با این تیم در جام 
جهانی ۲۰۲۳ نتیجه بگیرد، اما باید به این 
موضوع توجه می کردیم که نمی شد با این 

تیم برزیل را ببریم.
ارمغانی در پاسخ به این سوال که دلیل 
تغییرات زیاد در سمت سرمربیگری تیم 
کرد:  اظهار  می داند،  چیزی  چه  را  ملی 
داوری به این فکر بود که با این تیم در 
جام جهانی ۲۰۲۳ نتیجه بگیرد، اما باید به 
این موضوع توجه می کردیم که نمی شد با 

این تیم برزیل را ببریم. 
به المپیک هم نمی رسیدیم چون فعلا در 
تیم ملی ایران پتانسیل این کار را نداریم. 
داوری باید این مهم را تشخیص می داد و 
درست عمل می کرد. تحت فشارهایی قرار 
گرفت و سعی کردند تغییرات ایجاد کنند 
که البته تغییر سرمربی هم نتیجه نداد. 
مشخص شد که راه حل، تغییر سرمربی 

نبود و مربی جادوگر نیست.
او در پاسخ به این سوال که آیا با توجه 
به این توضیحات، برکناری هاکان دمیر 
کرد: من  تصریح  است،  مناسبی  راه حل 
اصلا  و  نمی شناسم  را  ایشان  کار  نحوه 
روابط ایشان را نمی دانم که چگونه است، 
ولی به طور کلی به نظر من اگر این اتفاق 
هم بیفتد تغییر خاصی انجام نمی شود. 
این حال  با  است.  دیگری  مشکل جای 
بنده در هر شرایطی آرزوی موفقیت برای 
بسکتبال ایران دارم و به داوری هم گفته ام 
که اصلا دنبال پست و سمت نیستم، اما 
هر  وجودم  تمام  با  و  هستم  ایرانی  من 
کمکی از دستم برآید بدون هیچ چشم 
داشتی انجام می دهم. از جامعه بسکتبال 
مخالفت های  این  که  دارم  خواهش 
شخصی را کنار بگذارند، مهم این نیست 
چه کسی در راس کار است و مهم انجام 

کار است./ اصغر عبداللهی

ارمغانی: 

مشکل تیم ملی سرمربی نیست
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زورمان به استونی نرسید؛
دلیل ناکامی تیم ملی تنیس ایران در 

جام دیویس کاپ از زبان سرمربی
چند  هر  است  معتقد  تنیس  ملی  تیم  سرمربی 
شاگردانش تمام تلاش خود را به کار گرفتند تا بتوانند 
با پیروزی مقابل استونی جایگاه خود را در دسته ۲ 
جهانی حفظ کنند اما توان تیم رقیب بیشتر از آنها بود.

روزهای پایانی سال ۱۴۰۲ برای تنیس ایران چندان 
برای  که  کشورمان  کاپ  دیویس  تیم  نبود.  خوب 
بار موفق شده بود جواز حضور در مرحله  نخستین 
پلی آف مسابقات گروه دوم جهانی را کسب کند راهی 
سریلانکا محل برگزاری این رقابتها شد تا مقابل استونی 
مقابل  بازی  برای  ایران  پوشان  برود.ملی  میدان  به 
استونی ماجراهای زیادی را پشت سرگذاشتند، ابتدا 
میزبانی این مسابقات به دلیل عدم حضور استونی در 
کشورمان از ایران گرفته شد و ادامه نیز زمان برگزاری 
رقابتها از بهمن به اسفند ماه تغییر کرد.تیم دیویس کاپ 
ایران در نهایت در هفته های پایانی سال راهی سریلانکا 
شد تا در این مرحله به مصاف رقیب خود برود. ملی 
پوشان کشورمان در جریان این رقابتها در شرایطی که 
در روز نخست با تساوی یک بر یک برابر استونی امیدها 
را برای حضور در گروه ۲ جهانی زنده کرده بودند در 
ادامه این مسابقات، نتیجه را به حریف واگذار کردند تا 
به گروه ۳ منطقه آسیا و اقیانوسیه بازگردد.محمدرضا 
توکلی درباره ارزیابی خود از عملکرد شاگردانش در این 
رقابت ها اظهار داشت: درست است که داشتن میزبانی 
و بازی کردن در زمین خودمان برای ما یک امتیاز ویژه 
بود اما در هر صورت ما باید برای انجام این بازی راهی 
سریلانکا می شدیم. بازی خوبی انجام دادیم ولی واقعیت 
این است که زورمان به رقیب نرسید.وی افزود: شرایط 
ملی پوشان ما اصلا قابل قیاس با بازیکنان استونی نبود. 
آنها حتی یک بازیکن داشتن که واقعا حریف قدری 
برای ما بود. در مجموع بازی با تیم های اروپایی سخت 
است و این بازیها نیز اولین تجربه ما در برابر یک تیم 
اروپایی بود. استونی یک بازیکن فوق العاده داشت که 
به تنهایی کیفیت مسابقات را بالا برده بود.سرمربی تیم 
ملی تنیس در ادامه گفت: هر ۵ بازیکن من تلاش کردند 
و اگر ما در بازی دوبل به پیروزی می رسیدم شرایط به 
گونه دیگری پیش می رفت. اینکه برخی از دوستان می 
گویند تیم ملی اردوی کافی نداشت و رقبای ما دائما 
در اردو هستند را قبول ندارم چرا که این صحبت ها 
از اساس اشتباه است. هر کسی که اندکی از این رشته 
اطلاعات داشته باشد می داند که در تنیس اصلا چیزی 
به نام اردوی تیم ملی وجود ندارد. روند کار به این شکل 
است که بازیکنان در اختیار خودشان هستند و یک 
هفته مانده به آغاز مسابقات به سرمربی تیم ملی معرفی 
می شوند. بازیکنان من هرچه در توان داشتند گذاشتند 
و از عملکرد آنها رضایت دارم.توکلی خاطر نشان کرد: 
استونی یک تیم اروپایی است و بازیکنان آن در طول 
سال خیلی راحت با بازیکنان مطرح و تیمهای اروپایی 
بازی می کنند این درحالی است که بازیکنان ایران با 
تیم هایی چون عراق، افغانستان، عربستان، کویت و 
امارات بازی میکنند که این کشورها اصلا در تنیس 
آسیا جایگاه چندان مطلوبی ندارند. بنابراین شرایط ما و 

استونی اصلا در یک سطح نبود.

برگزاری جام تختی کشتی فرنگی 
بدون حضور ستاره ها

حضور  بدون  فرنگی  کشتی  تختی  جام  مسابقات 
برگزار  اردیبهشت ماه   ۷ و   ۶ روزهای  در  ستاره ها 
خواهد شد.رقابت های بین المللی کشتی فرنگی جام 
تختی روزهای ۶ و ۷ اردیبهشت ماه به میزبانی استان 
خوزستان و در شهر اهواز برگزار می شود. این مسابقات 
-۹۷-۸۷-۸۲-۷۷-۷۲-۶۷-۶۳-۶۰-۵۵ اوزان  در 
۱۳۰ کیلوگرم بدون ارفاق وزن برگزار خواهد شد.این 
مسابقات بدون حضور ستاره های کشتی ایران به دلیل 

مسابقات گزینشی و قهرمانی آسیا برگزار خواهد شد.

دستیار: 
همه تلاش مان را برای کسب سهمیه 

پارالمپیک می کنیم
حافظ حاجیان: سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر 
گفت: مقابل هیچ حریفی از پیش برنده نیستیم، اما تمام 
تلاش مان را به کار می گیریم تا به سهمیه پارالمپیک 
دست پیدا کنیم.محمدرضا دستیار سرمربی تیم ملی 
بسکتبال با ویلچر درباره آخرین شرایط تیم ملی در آستانه 
اعزام به مسابقات بسکتبال با ویلچر انتخابی پارالمپیک 
۲۰۲۴ پاریس به عنوان آخرین رویداد گزینشی این بازی ها 
اظهار داشت: تمرینات با حضور هشت بازیکن در تهران 
آغاز شده است و منتظر پاسخ ترکیه ای ها هستیم تا بتوانیم 
پیش از رویداد اصلی  در پاریس، چند بازی دوستانه با 
تیم های باشگاهی این کشور انجام بدهیم و از آنجا راهی 
پاریس شویم.وی در ادامه افزود: ویزای همه نفرات تقریباً 
رسیده است. فقط برای مهدی عباسی و مرتضی عابدی 
باقی مانده است که با توجه به حضور آنها در ترکیه، طی 
روزهای آینده اقدام لازم انجام می شود تا هیچ مشکلی از 
این بابت وجود نداشته باشد.دستیار درباره شرایط حریفان 
تیم ملی گفت: حریفان ما چند بازی دوستانه و تدارکاتی 
در بلژیک برگزار کردند. البته ما نیز با توجه به اینکه قبلًا 
با آنها بازی داشته ایم، سعی کردیم که آنالیز خوبی از رقبا 
داشته باشیم. بر همین اساس دو شب قبل دیدارمان با 
فرانسه در مسابقات جهانی امارات را آنالیز کردیم و روی 
نقاط تدافعی تمرکز داشتیم. همانطور که می دانید، ما در 
مرحله مقدماتی با کانادا، فرانسه و هلند همگروه هستیم و 
با توجه به عملکردمان در این مرحله، حریف مان در مرحله 
پلی آف مشخص می شود. در واقع باید ابتدا عملکرد خوبی 
در مرحله مقدماتی داشته باشیم تا با حریف آسان تری 
در مرحله پلی آف مواجه شویم. در مجموع شرایط خوب 
است و امیدوارم بتوانیم اتفاق خوبی را رقم بزنیم و باز 
هم تاریخ ساز شویم.سرمربی تیم ملی بسکتبال با ویلچر 
درباره اینکه ایران پیش از این مقابل تیم هایی همچون 
فرانسه و هلند پیروز شده است و آیا این مسئله می تواند باز 
هم ملاک برتری مقابل این حریفان باشد، گفت: بسکتبال 
با ویلچر به شکلی نیست که بگوییم چون یک بار این 
حریفان را برده ایم، باز هم قطعاً پیروز می شویم. در واقع 
یک برد ملاک خوبی برای این پیش بینی نیست و نباید 
هیچ حریفی را دست کم بگیریم. اگر حریف مان تیمی 
مثل تایلند باشد که بارها شکستش داده ایم، می توانیم 
پیش بینی یک برد دیگر را داشته باشیم، اما بازی با این 
حریفان اروپایی کار سختی است. آنها امکانات خوبی دارند 
و از شرایط خوبی هم بهره می برند و مقابل آنها از پیش 
برنده نیستیم. به هر حال تمام تلاش مان را می کنیم تا به 
سهمیه پارالمپیک دست پیدا کنیم.دستیار گفت: مسابقات 
انتخابی پارالمپیک در شهر نیس برگزار می شود و امیدوارم 

که اتفاقات خوبی در آن برای تیم ما ثبت شود.

شاکری: 
برای بازگشت به کشتی عجله 

نمی کنم

قهرمان جوانان جهان که او هم سال گذشته بعد از حسن 
یزدانی کتفش را جراحی کرد، گفت برای بازگشت به 
تمرینات و صحنه مسابقات عجله نخواهد کرد.محمدرضا 
اظهار  جراحی شده اش  کتف  وضعیت  درباره  شاکری 
داشت: خدا را شکر کتفم رو به بهبود است و اگر درست 
پیش بروم، چند ماه دیگر می توانم کشتی بگیرم، شاید 
سه ماه دیگر روی تشک باشم.وی که هنوز شرایط سنی 
حضور در رده سنی جوانان را دارد، تأکید کرد: در این 
مدت طبق برنامه کادر فنی کارم را پیش بردم و تلاش 
کردم حالا که نمی توانم در اردو بوده و تمرین کشتی 
انجام دهم، از سایر برنامه های بدنی ام عقب نمانم.شاکری 
راجع به اینکه آیا به مسابقات جوانان جهان می رسد، 
تصریح کرد: احتمالاً به مسابقات می رسم، چون بعد 
کشتی گیر  می شود.این  برگزار  المپیک  رقابت های  از 
۱۹ ساله بروجردی که سال گذشته مدال طلای ۶۵ 
کیلوگرم جوانان جهان را به خود اختصاص داد، در مورد 
اینکه آیا به حضور در مسابقات جهانی اوزان غیرالمپیکی 
در سال ۲۰۲۴ هم فکر می کند، گفت: ابتدا باید به تشک 
و تمرین کشتی برگردم، بعد از آن قطعاً همه تلاشم را 
خواهم کرد که هر مسابقه ای پیش رو باشد به بهترین 
نحو ممکن پشت سر بگذارم.قهرمان جام تختی سال 
۱۴۰۲ در خاتمه خاطر نشان کرد: برای برگشتن به 
کشتی عجله نمی کنم که درمان کتفم به خوبی پیش 
برود. بدن کشتی گیر حداکثر برای شرکت در مسابقه، 
طی سه ماه تمرین آماده می شود. باید دوره درمانم و 
نقاهتی که از ابتدا لازم بود، طی شود تا به بهترین شکل 

ممکن و بالاترین بازدهی کتفم به تشک برگردم.

رحمان شجاعی: مدیرعامل سابق باشگاه ذوب آهن می گوید 
واگذاری  شرایط  پرسپولیس طبق  و  استقلال  خریداران 
ملزم به سودده کردن آنها هستند و بعضی قوانین در این 
میان متناقض هستند.مجتبی فریدونی درباره عدم واگذاری 
پرسپولیس در پایان روز یازدهم فروردین ماه سال جاری، 
اظهار داشت: از چهارشنبه هم مشخص بود که این واگذاری 
انجام نمی شود، چون هیچ فرد حقیقی یا حقوقی سپرده  
شرکت  در مزایده را واریز نکرده یا ضمانت نامه بانکی ارائه 
نکرده بود.وی در پاسخ به این سؤال که پاسخ بانک ملت به 
سامانه کُدال درباره امکان قبول مالکیت پرسپولیس را چطور 
ارزیابی می کند، تصریح کرد: پاسخ بانک ملت طوری است 
که امکان تحصیل سهام پرسپولیس را نه تأیید و نه تکذیب 
کرده است. با توجه به اینکه قرار بود واگذاری این سهام به 
شکل دستوری باشد، طبیعی است چنین پاسخی ارائه شود. 
البته نباید فراموش کرد که چنین تصمیم گیری هایی زمان بر 

و هیئت مدیره بانک باید این مسئله را تصویب کند.
مدیرعامل سابق باشگاه ذوب آهن ادامه داد: از آنجا که بانک 
نهاد اقتصادی است و با اعداد و ارقام مالی سر و کار دارد، 
کارشناسی  کار  و  زیرمجموعه  کارشناسان  توصیه  بدون 
نسبت به تصویب امری جدید اقدام نمی کنند. ضمن اینکه 
بانک ملت شرکت سهامی عام است و مدیران باید نسبت 
به حقوق سهامداران پاسخگو باشند و از این جهت طبیعی 

است که جوانب احتیاط را رعایت کنند.
گفت:  پرسپولیس  واگذاری  شرایط  به  اشاره  با  فریدونی 
شرایط واگذاری پرسپولیس طوری تعیین شده که خریدار 
با احتساب سود ۲۳ درصدی سالیانه ۶۰۱ میلیارد تومان 
میلیارد  بودجه ۳۲۵  آنجایی که سقف  از  بپردازد  قسط 
تومانی در نظر گرفته شده، در حالتی تقریبی باید ۴۰۰ 
میلیارد تومان هزینه تیمداری انجام بدهد. در بهترین حالت  

درآمد سالیانه حدود ۲۰۰ میلیارد تومان  است  و سالانه ۸۰۰ 
میلیارد زیان به  خریدار احتمالی تحمیل می کند.»در حالی 
که طبق قانون بنگاهداری بانک ها ممنوع است، چگونه 
آنها می توانند باشگاهداری کنند؟«، وی در پاسخ به این 
سؤال تسنیم تصریح کرد: طبق ماده  ۱۶ قانون رفع موانع 
تولیدات رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی، بانک  ها باید سهام  
بنگاه های خود را که  عملیات غیربانکی انجام می دهند به  
فروش برسانند و ماده  ۱۷ همان قانون مجازات های آن را 
تعیین کرده است که  در صورت سوددهی باید ۵۵ درصد آن 
را مالیات بدهند. ضمن اینکه طبق اطلاعیه فرابورس مالک 
جدید ملزم به آن است که باشگاه را به سوددهی برساند. 
این موارد با یکدیگر در تناقض هستند. چگونه ممکن است 
بانک ۵۵ درصد مالیات بنگاهداری بپردازد و همزمان برای 
سودهی آن تلاش کند، وگرنه طبق قانون مالکیتش فسخ 

می شود.
دقیق  میزان  راجع به  ذوب آهن  باشگاه  سابق  مدیرعامل 
بدهی استقلال و پرسپولیس یادآور شد: استقلال بالغ بر 
۷۹۰ میلیارد تومان و پرسپولیس ۸۲۶ میلیارد تومان بدهی 
زیان  که  است  این  نشان دهنده  مالی  صورت های  دارند. 

انباشته استقلال بیش از ۷۷۰ میلیارد تومان و پرسپولیس 
۶۹۰ میلیارد تومان است.وی در مورد آخرین مهلت دریافت 
مجوز حرفه ای لیگ قهرمانان آسیا که یازدهم فروردین ماه 
سال جاری عنوان شده بود، گفت: برای پرداخت بدهی ها 
به  و  است  بوده  فروردین  یازدهم  همین  فرصت  آخرین 
گفته مصطفی زارعی رئیس کمیته صدور مجوز حرفه ای 
فدراسیون فوتبال بعد از آنهم تا ۵ اردیبهشت فرصت دارند 

مدارک مالی را بارگذاری کنند. 
تا آن زمان صرفاً امکان قانونی حل مشکل مالکیت مشترک 
وجود دارد، اما بدهی ها باید تا روز یازدهم فروردین تسویه 
سهام  انتقال  زمان بر  پروسه  یادآوری  یا  می شد.فریدونی 
باشگاه ها، تصریح کرد: حتی اگر یازدهم فروردین انتقال 
سهام صورت می گرفت، طبق قانون تا ۲۰ روز کاری شرکت 
مذکور وقت داشت مدارک و مستندات خود را ارائه کند. 
پروسه و فرایند به گونه ای است که به نظرم دو ماه طول 
می کشد تا این انتقال انجام شود.مدیرعامل پیشین باشگاه 
ذوب آهن با ارائه راهکار در مورد واگذاری سرخابی ها اظهار 
داشت: در اصل ۴۴ قانون اساسی راهکاری گنجانده شده 
که امکان هبه استقلال و پرسپولیس به نهادهای عمومی 
فعالیت شان همخوانی داشته  اساسنامه  با  غیردولتی که 
باشند، وجود دارد. چنین مواردی فقط در اساسنامه کمیته 
ملی المپیک وجود دارد. اگر هیئت واگذاری قبل از اسفند 
ماه این موضوع را تصویب می کرد شاید مشکل مالکیت حل 
می شد.وی ادامه داد: به هر حال دولت قصد دارد ۶۵۰۰ 
زیان ده کسب  باشگاه  دو  این  واگذاری  از  تومان  میلیارد 
درآمد کند که با شرایط فعلی ممکن نیست، چون خرید 
آنها برای خریداران جذاب نیست. شاید اگر شرایط واگذاری 
۱۰ یا ۱۵ ساله با سود دو درصدی بود، آپشن جذاب تری 

برای خریداران بود.

فریدونی: خریداران سرخابی ها باید آنها را سودده کنند

باشگاه فاینورد به طور رسمی اعلام کرد 
بال  قرارداد  ساله  یک  تمدید  بند  که 

ایرانی اش را فعال نخواهد کرد.
باشگاه فاینورد با انتشار بیانیه ای وضعیت 
را  جهانبخش  علیرضا  حرفه ای  آینده 
قرارداد  ایرانی  بال  این  کرد.  تشریح 
فعلی اش با این باشگاه هلندی در پایان 
فصل جاری منقضی می شود و در قرارداد 

او بند تمدید یک ساله وجود دارد.
باشگاه  این  که  آمده  بیاینه  این  در 
هلندی بند تمدید یک ساله قرارداد دو 
بازیکن خود یعنی علیرضا جهانبخش و 
کوستاس لامپرو را تمدید نخواهد کرد و 
این موضوع را به اطلاع آنها رسانده است. 
فاینورد اما تأکید کرد که فسخ رسمی 
از فعال کردن بند  قرارداد یا خودداری 

تمدید قرارداد همیشه به معنای پایان 
همکاری نیست و این باشگاه ممکن است 
برای عقد قرارداد جدیدی با این دست 
بازیکنان برای فصل آینده، وارد مذاکره 

شود.
طبق توافق باشگاه فاینورد با جهانبخش 
و دیگر بازیکنانی که قراردادشان در پایان 
فصل جاری منقضی می شود، این باشگاه 

باید تا تاریح یکم آوریل )۱۳ فروردین( 
به طور رسمی به آنها اعلام می کرد که 
قصدی برای فعال کردن بند تمدید یک 
ساله قراردادشان ندارد و همین کار را هم 
کرد.جهانبخش ۳۰ ساله که مصدومیت 
اخیر خود را پشت  سر گذاشته و آماده 
بازگشت به ترکیب فاینورد است، تاکنون 
در ۹۹ بازی برای فاینورد به میدان رفته و 
آمار ۱۷ گل زده و ۱۵ پاس گل را از خود 

بر جای گذاشته است.
در  حضورش  فصل  سومین  که  او 
خاطر  به  می کند،  سپری  را  فاینورد 
مصدومیت هایی که داشته این فصل تنها 
در ۱۶ بازی برای این تیم به میدان رفته و 
آمار یک گل  زده و یک پاس گل را از خود 

برجای گذاشته است.

فاینورد بند تمدید جهانبخش را فعال نمی کند
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قیمت تخم مرغ پوسته سفید
 کاهش یافت

بر اساس نرخ نامه مصوب سازمان مدیریت میادین و میوه 
و تره بار قیمت تخم مرغ پوسته سفید کاهش یافت.سال 
گذشته بازار تخم مرغ کشور کمترین نوسان را داشت. به 
گفته مدیرعامل اتحادیه تخم مرغ میهن سرمایه گردش 
مالی تولیدکنندگان این حوزه در سال ۱۴۰۲ به ۶ برابر 
رسید.سیر صعودی تولید سبب شد تا صادرات ۲۰ هزار 
تن تخم مرغ به ۱۳۵ هزار تن به ارزش ریالی حدود ۱۷۰ 
میلیون دلار رشد پیدا کند. همچنین در بخش تولید، سال 
گذشته میزان تولید به یک میلیون و ۳۳۰ هزار تن تخم 
مرغ صنعتی رسید که در کنار این آمار تولید محصولات 
بومی )تخم مرغ محلی( بین ۹۰ تا ۱۰۰ هزار تن است.در 
چنین فضایی که کمترین نوسان را در بازار داخل داشتیم 
هم مصرف کننده و هم تولیدکننده رضایت کافی داشتند 
ضمن اینکه بازار صادراتی هم رشد داشت.بر اساس نرخ نامه 
مصوب سازمان مدیریت میادین و میوه و تره بار قیمت تخم 
مرغ پوسته سفید کاهش یافت. قیمت هر کیلو گرم تخم 
مرغ غیر بسته بندی ۳۰ عددی در میادین میوه و تره بار 
۵۲ هزار تومان و هر شانه ۳۰ عددی بسته بندی شانه های 
خمیری شیرینگ شده با قیمت ۱۰۸ هزار تومان به فروش 
می رسد.گفتنی است، هر شانه تخم مرغ ۲۴ عددی بسته 
بندی شانه های خمیری درب دار یا بسته بندی با دو شانه 
خمیری و شرینگ شده ۹۳ هزار تومان، ۲۰ عددی ۷۸ 
هزار تومان، ۱۵ عددی ۵۶ هزار تومان، ۹ عددی ۳۴ هزار 
تومان و ۶ عددی ۲۲ هزار تومان در میادین میوه و تره بار 

به فروش می رسند.

افزایش ۷ میلیارد مترمکعبی مصرف 
گاز در سال ۱۴۰۲

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران از مصرف ۲۴۹ 
میلیارد مترمکعب گاز طبیعی در کشور در سال ۱۴۰۲ 
خبر داد و اعلام کرد این مقدار نسبت به سال پیش از 
است. یافته  افزایش  مترمکعب  میلیارد   ۷  )۱۴۰۱( آن 

مقدار  به  اشاره  با  عقلی  سعید  نفت،  وزارت  گزارش  به 
توضیح  سال ۱۴۰۲  در  ایران  طبیعی  گاز  کل  مصرف 
داد: از مجموع این مقدار گاز مصرف شده، ۱۱۹ میلیارد 
مترمکعب سهم بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده، 
۵۱ میلیارد مترمکعب سهم صنایع عمده و ۷۹ میلیارد 
مترمکعب گاز تخصیص یافته به نیروگاه ها بوده است.وی 
افزود: مصرف گاز در بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر 
عمده در سالی که گذشت با اجرای طرح های بهینه سازی 
مصرف گاز، همچنین به دلیل دوران سرمای کمتر نسبت 
است.مدیر  داشته  درصدی   ۳ کاهش   ،۱۴۰۱ سال  به 
دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران تصریح کرد: این موضوع 
سبب افزایش گازرسانی به نیروگاه ها و صنایع عمده شد و 
به ترتیب شاهد افزایش تزریق ۱۱ درصدی و ۶ درصدی 
گاز طبیعی به نیروگاه ها و صنایع عمده در سال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال ۱۴۰۱ بودیم.بر اساس این گزارش، مصرف 
گاز طبیعی کل کشور در نیمه نخست پارسال ۱۱۷ میلیارد 
و ۵۵ میلیون مترمکعب بوده و به این ترتیب حدود ۱۳۲ 
میلیارد مترمکعب گاز طبیعی در پاییز و زمستان ۱۴۰۲ 
مصرف شده است.نکته قابل توجه اینکه مقدار مصرف گاز 
طبیعی، برابر با مقدار تولید گاز نیست، زیرا گاز تولیدشده 
بخش های دیگری مانند صادرات، تزریق گاز به مخازن 

نفتی و گازی و سوخت ایستگاه ها را هم شامل می شود.

سخنگوی صنعت آب :
میزان پرشدگی سد های کشور

 به ۵۸ درصد رسید

سخنگوی صنعت آب گفت: میزان پرشدگی سد ها 
بسته به تمرکز بارش در مناطق مختلف کشور متفاوت 
است، اما در حال حاضر با بهبود نسبی در بارش های 
با سال گذشته، ۵۸ درصد  اخیر در شرایط مساوی 
قاسم زاده،  است.فیروز  پر  کشور  سد های  مخازن 
پرشدگی  میزان  کرد:  اظهار  آب  صنعت  سخنگوی 
سد های کشور با بهبود نسبی در بارش های اخیر در 
شرایط مساوی با سال گذشته قرار گرفت و ۵۸ درصد 
مخازن سد های کشور در حال حاضر پر است.وی گفت: 
از ابتدای سال آبی جاری تاکنون، بارش کشور بر اساس 
شبکه ایستگاه های مبنای وزارت نیرو، دارای کاهش 
۱۷ درصدی نسبت به شرایط نرمال است و همین 
امر در کنار تدوام چهار سالِ کم بارش، باعث کاهش 
۱۱ درصدی ورودی به مخازن سد های کشور نسبت 
با  به سال گذشته شده است.سخنگوی صنعت آب 
اشاره به اینکه میزان پرشدگی سد ها بسته به تمرکز 
بارش در مناطق مختلف کشور متفاوت است تصریح 
این تفاوت بارش به نوعی است که حدود ۲۰  کرد: 
درصد سد های مهم کشور دارای پرشدگی بالای ۹۰ 
درصد هستند و حدود ۲۵ درصد سد ها زیر ۲۰ درصد 
پرشدگی دارند.وی خاطر نشان کرد: سد های استان 
تهران در حال حاضر دارای ۱۶ درصد پرشدگی بوده 
و با کاهش ۹ درصدی نسبت به سال گذشته مواجه 
هستند؛ لذا مدیریت مصرف و صرفه جویی در آب برای 

شهروندان عزیز تهرانی توصیه می شود.

دبیر انجمن کشتیرانی گفت: در صورتی که پیچیدگی های 
اداری و ترانزیتی کاهش یابد میزان ترانزیت کالا تا ۲۰ 
میلیون تن هم افزایش می یابد.مسعود پل مه دبیر انجمن 
شرکت های کشتیرانی با بیان اینکه ایران در سواحل دریای 
خزر مشکلی از لحاظ تامین ناوگان ندارد و حتی با وجود 
آنکه کشتی های موجود از سن بالایی برخوردار هستند، اما 
مشکلی از لحاظ ناوگان نداریم افزود: در صورتی که بار و 
محموله وجود داشته باشد و اقدامات دولت برای جذب بار  
و ترانزیت انجام شود امکان افزایش حمل بار تا ۲۰۰ درصد 

هم می رسد.وی  با بیان اینکه مشکلات زیادی برای جذب 
بار به ویژه در دریای خزر داریم گفت: عدم وجود بار در 
آبراه دریای خزر و دریای کاسپین و عدم ابراز تمایل برای 
حمل بار و ترانزیت از سوی کشور روسیه و هندوستان 
خود باعث شده میزان ترانزیت در دریای خزر رشد چشم 
گیری نداشته باشد.پل مه بیان کرد: یکی از عوامل اصلی 
در کاهش حجم ترانزیت پیچیدگی های ترانزیتی و افزایش 
هزینه تمام شده ترانزیت از ایران بوده که همین موضوع 
خود باعث شده که کشور های مانند روسیه و هندوستان 

وارد بحث ترانزیت نشوند.وی افزود: رفع موانع در حوزه 
با  کالایی  ایستگاه های  هزینه های  کاهش  و  ترانزیت 
همکاری گمرک خود باعث می شود که میزان ترانزیت در 
این بخش افزایش پیدا کند.پل مه بیان کرد: باید قواعدی 
که  به راحتی که  یک سازمان  و یا یک نهاد با توجه به 
مصالح داخلی خود منافع ملی را تغییر می دهد و به چالش 
می کشاند را دولت رسیدگی و برطرف کند و در صورتی که 
این موارد رعایت شود ما شاهد افزایش  ترانزیت از کشور تا 

۲۰ میلیون تن خواهیم بود.

وزیر نفت گفت: در هفته های آتی عملیات سوخت گیری 
از طریق کارت سوخت شخصی انجام خواهد شد.اوجی 
گفت: در نوروز امسال، روزانه ۶ تا ۷ میلیون لیتر افزایش 
مصرف بنزین داشیم اما بنزین در تمام جایگاه ها تامین 
شد.او گفت: قانونگذار وزارت نفت را مکلف کرده که در 
طریق  از  سوختگیری  فرآیند  درصد   ۹۵ سال ۱۴۰۳، 

کارت های سوخت انجام شود.وزیر نفت افزود: با توجه به 
اینکه ممکن بود مردم در تعطیلات نورور آمادگی لازم را 
نداشته باشند و کارت سوخت همراهشان نباشد، دستور 
دادیم که کارت سوخت جایگاه در اختیار مردم قرار گیرد.

اوجی تصریح کرد: اما با توجه به وظیفه ما در مدیریت 
مصرف سوخت از طریق استفاده از کارت های سوخت 

شخصی، در هفته های آتی انشالله عملیات سوخت گیری 
از طریق کارت سوخت شخصی انجام خواهد شد.

بنزین  راه های کنترل مصرف  از  یکی  نفت گفت:  وزیر 
استفاده از کارت سوخت خودروهاست و انشالله با آمادگی 
لازم از یک هفته تا ۱۰ روز آینده، فرآیند سوخت گیری 
تنها از طریق کارت های سوخت شخصی انجام خواهد شد.

رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار :
جلوگیری از پرداخت وام های آلوده و 
رانتی مهم ترین اقدام در تحقق شعار 

سال است
رئیس مرکز بهبود محیط کسب و کار گفت: تسهیل در 
صدور مجوز های کسب و کار و مقررات زدایی برای سرمایه 
گذاران و تولید کنندگان اولین گام در تحقق شعار سال به 
شمار می رود.سیاح رئیس مرکز مطالعات و بهبود کسب و 
کار وزارت اقتصاد و دارایی با بیان اینکه  در صدور مجوز های 
کسب وکار هنوز عقب ماندگی و کار های زیادی باقی مانده 
است گفت: هنوز  برخی از دستگاه ها اقدامات لازم را برای 
صدور مجوز های کسب و کار انجام نمی دهند و ما  همچنان 
مشکلات و موانعی که دستگاه ها در صدور مجوز های کسب 
و کار ایجاد می کنند را شاهد هستیم.به گفته وی زمانی که 
فردی مجوز دریافت می کند باید در بخش صادرات و واردات 
کالای خود و یا برای تولید محصولات با مانع روبرو نباشد، 
اما متاسفانه در بسیاری از مواقع شاهد آن هستیم که قوانین 
دست  پاگیر باعث می شود که فعال اقتصادی فلج و نا امید 
شود و مرکز بهبود کسب و کار وزارت اقتصاد و دارایی در 
تلاش است که بتواند این گره را باز کند.سیاح اظهار کرد: 
طبق بررسی های که انجام شده مرکز بهبود محیط کسب 
و کار تا حدودی مقرراتی که سرمایه گذار و تولید کننده 
را نا امید می کند و باعث می شود که سرمایه گذار انگیزه ای 
برای سرمایه گذاری نداشته باشد را شناسایی کرده است و ما 
امیدواریم امسال با قدرت پیش رویم و تا حدودی این گره ها 
را برطرف و یا حذف کنیم.وی یاد آور شد: تسهیل در صدور 
مجوز های کسب و کار اولین گام در محقق شدن شعار سال 
است و گام های بعدی در این بخش مقررات زدایی و هدایت 
کردن حمایت برای کارآفرینان است.سیاح تاکید کرد: ما در 
حال حاضر شاهد آن هستیم که دولت همواره به هر فردی 
که مجوز دریافت می کند تسهیلات می دهد که در برخی 
از مواقع این تسهیلات رانت به شمار می رود مرکز بهبود 
محیط کسب و کار در تلاش است که مسیر پیش رو و این 
تسهیلات آلوده را مقررات زدایی کند چراکه فعال اقتصادی 
نیازی به رانت ندارد بلکه کارآفرینان نیاز به ثبات و پیش بینی 

پذیر بودن شرایط اقتصادی را دارد.

اردیبهشت شناسه  تا ۱۵  باید حداکثر  کسب وکار ها 
یکتا دریافت کنند و آنهایی که حداکثر دو سال پس 
از اجرای قانون تسهیل صدور مجوزها، شناسه یکتا 
نداشته باشند از نظر قانونی، فاقد مجوز هستند. بنابر 
باید  کسب وکار ها  همه  مقررات زدایی  هیات  اعلام 
الکترونیکی  حداکثر تا ۱۵ اردیبهشت ۱۴۰۳ مجوز 
 )۱( ماده   )۷( کنند.تبصره  دریافت  یکتا(  )شناسه 

قانون تسهیل صدور مجوز ها می گوید همه مجوز های 
قدیمی و صادره قبل از اجرای این قانون باید حداکثر 
تا ۱۵ اردیبهشت ۱۴۰۳ شناسه یکتا را دریافت کنند 
و کسب وکار هایی که حداکثر دو سال پس از اجرای این 
قانون، شناسه یکتا نداشته باشند از نظر قانونی، فاقد 
مجوز هستند.به عبارت دیگر با هوشمند شدن خدمات 
دولت، کسبه ای که شناسه یکتا نداشته باشند و نامشان 

در بانک اطلاعات کسب وکار ثبت نباشد، برای دریافت 
بانک ها دچار مشکل  و  اداره های دولتی  در  خدمات 
کاغذی  مجوز های  دارندگان  راستا  این  می شوند.در 
می توانند با مراجعه به درگاه ملی مجوز ها با ورود سه 
کد )سریال کارت ملی، شناسه پروانه و کد پستی محل 
خدمت( به سرعت، رایگان و غیرحضوری شناسه یکتا 

دریافت کنند.

رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور 
گفت: انتظار داریم در نیمه اول سال جاری 
به دلیل افزایش تولید دام زنده و عرضه 
شود. منطقی  زنده  دام  قیمت  آن  زیاد 

همچنان  اینکه  بیان  با  پوریان   منصور 
گوشت تنظیم بازاری  به صورت گسترده 
و با قیمت مناسب در بازار عرضه می شود، 
گفت: به صورت منطقه ای شاهد افزایش 
عرضه  با  که  بودیم  گرم  گوشت  قیمت 
گوشت تنظیم بازاری و منجمد بازار به 
برای گوشت گرم  تقاضا  و  تعادل رسید 
تولید  افزایش  با  افزود:  شد.وی  کاهشی 

سال  اول  نیمه  در  زنده  دام  عرضه  و 
هستند  این  نگران  دامداران  از  بسیاری 
که با ادامه دار شدن واردات، دام هایشان 
روی دستشان بماند. بسیاری از استان ها 
زنده  دام  مازاد  با  که  کرده اند  اعلام  نیز 
تامین کنندگان  مواجه اند.رئیس شورای 
دام کشور ادامه داد: به نظر می رسد که 
واردات  کشور  در  دام  تولید  افزایش  با 
تولید داخل  با  اولویت  یابد، زیرا  کاهش 
است.پوریان تصریح کرد: قیمت دام زنده 
در کشور ما نسبت به کشورهای اطراف 
زیاد است و همین امر باعث شده که بازار 

از  بدهیم.  از دست  را  اطراف  کشورهای 
طرفی افزایش قیمت دام منجر به افزایش 
قیمت گوشت گرم در بازار داخل شده که 
نیست  کنندگان  توان خرید مصرف  در 
و مصرف کنندگان ترجیح می دهند از 
گوشت های منجمد و وارداتی موجود در 
بازار  که برای آنها صرفه اقتصادی بیشتری 
دارد، خریداری کنند.وی در ادامه گفت: 
انتظار داریم که قیمت دام زنده منطقی 
به  زنده  دام  قیمت  منطقی شدن  شود. 
باعث  زیرا  بود  خواهد  نیز  دامداران  نفع 
می شود دام آنها بیشتر به بازار عرضه شود، 

تقاضای خرید گوشت گرم داخلی افزایش 
یابد و تولید نیز افزایشی شود.بنابر گفته این 
فعال بخش خصوصی اگر چه قیمت دام بر 
اساس عرضه و تقاضا است، اما  دام زنده 
باید قیمت واقعی داشته باشد.وی همچنین 
در پایان گفت: مدتی می شود که ترانزیت 
دام زنده از ایران تعطیل شده و باید سازمان 
دامپزشکی کم کم اجازه فعال شدن آن را 
بدهد تا کشورهای همسایه از جمله عراق 
به  بتوانند  هستند  زنده  دام  پذیرنده  که 
راحتی دام مورد نیاز خود را از کشورهای 

آسیانه میانه و ایران تامین کنند.

رئیس اتحادیه فروشندگان لاستیک، فیلتر 
و تعویض روغن ضمن اشاره به توان تولید 
اینکه  و  بازار  برندهای موجود در  داخلی 
میزان عرضه لاستیک پاسخگوی نیاز بازار 
و تقاضا است، درباره قطعات یدکی تقلبی 
خودروها در بازار هشدار داد که مشتریان 
در هنگام خرید انواع فیلتر و روغن خودرو 
نشان  رهگیری،  و  کدشناسه  به  حتما 
استاندارد و اصالت و برندهای معتبر داخلی 
توجه کنند.هر چند که همیشه موضوع 
خودروها  تقلبی  یدکی  قطعات  واردات 
ذیربط  نهادهای  و  داشته  وجود  همیشه 
و  می دهند  و  داده  هشدار  آن  به  نسبت 
اقدامات  آن  با  مقابله  راستای  در  حتی 
اصالت کالا،  برچسب های  نظیر  متفاوتی 
الزام ثبت کد رهگیری و شناسه کالا و... 
دیده شده، اما هنوز هم این معضل قطعات 
یدکی تقلبی بعضاً با قیمت پایین تر نسبت 
اخیراً  و  دارد  وجود  اصلی،  نمونه های  به 
نیز )از پیش از سال جدید( به  سبب ایام 
تعطیلات نوروز و آغاز سفرهای نوروزی و 
به تبع آن تعویض قطعات خودرو، موضوع 
توزیع و عرضه انواع قطعات یدکی و لوازم 
خودرو تقلبی نظیر انواع روغن، فیلتر و سایر 
قطعات پرمصرف و مورد نیاز در بازار مطرح 

شده است.در این رابطه، محمدرضا آل سارا-
رئیس اتحادیه فروشندگان لاستیک، فیلتر 
و تعویض روغن تهران اظهار کرد: زمانیکه 
کمبودی در بازار ایجاد می شود یا زمانی که 
تقاضای یک کالا در بازار بیشتر از عرضه 
آن است، افزایش قیمت اتفاق می افتد؛ با 
افزایش قیمت هم میل به خرید با قیمت 
پایین تر بیشتر می شود که همین موضوع، 
زمینه ایجاد و حضور کالای تقلبی با قیمت 
پایین تر در بازار را فراهم می کند. در حال 
حاضر کمبودی در زمینه لاستیک نداریم 
و با توجه به توان تولید داخلی برندهای 
موجود، میزان عرضه، پاسخگوی نیاز بازار 
فیلترهای  انواع  درباره  اما  است،  تقاضا  و 
شکایت هایی  تقلبی  روغن های  و  خودرو 
از سوی مصرف کنندگان داریم.وی افزود: 
ما  که  می شود  سبب  شکایت ها  همین 
وارد عمل شده و با شناسایی تولیدکننده 
یا توزیع کننده متخلف، سعی کنیم با او 
برخورد اصولی و منطقی داشته باشیم؛ البته 
در نهایت متخلفان به دستگاه های نظارتی 
معرفی  کشور  بازرسی  سازمان  همچون 
فروشندگان  اتحادیه  شد.رئیس  خواهند 
تهران  روغن  تعویض  و  فیلتر  لاستیک، 
یا  پایین تر  قیمت  آیا  اینکه  به  پاسخ  در 

می تواند  معیشتی  و  اقتصادی  مشکلات 
دلیلی برای رونق بازار کالاهای تقلبی در 
بازار باشد، تصریح کرد: واحدهایی که ما 
با آن ها برخورد می کنیم و کالای تقلبی 
اکثر واحدهایی هستند  عرضه می کنند، 
که پروانه کسب قانونی ندارند؛ در حقیقت 
برخی  در  و  نیست  قانونی  آن ها  فعالیت 
مواجه  و مشکل  با چالش  را  موارد همه 
می کنند. البته با پیگیری های صورت گرفته 
توسط اتاق اصناف، اتحادیه ها و تشکل ها 
سازمان بازرسی و  وزرات صمت، تقلب به 
حداقل رسیده است.این مقام صنفی ضمن 
اشاره به اینکه تصوری نسبتا رایج در جامعه 
یک  چنانچه  که  دارد  وجود  مردم  میان 
کالای خارجی و با قیمت بالایی خریداری 
کنند، قطعا تقلبی در آن نیست، گفت: این 
موضوع بسیار مهم است و  بایستی به آن 
توجه کرد؛ چرا که تقلب های این چنینی 
کمتر  پروانه،  دارای  واحدهای صنفی  در 
مشاهده می شود. واحدهای صنفی دارای 
پروانه، دوره های فنی را در اتحادیه گذرانده  
)این واحدهای صنفی(  از همین روی  و 
تمام سعی خود را می کنند که قطعات و 
لوازم یدکی را خریداری و در واحد خود 
عرضه کنند که استاندارهای لازم را داشته 

باشند.آل سارا افزود: البته نمی توان جواب 
دقیقی به این سوال داد که تقلب و کالای 
تقلبی بیشتر در برندهای داخلی مشاهده 
این موضوع بسته  یا خارجی ها؛  می شود 
به سودی دارد که متخلف یا کسی که به 
دنبال سودجویی است، برای خود در نظر 
فروشندگان  اتحادیه  است.رئیس  گرفته 
لاستیک، فیلتر و تعویض روغن تهران، در 
ادامه به نکاتی که مشتریان بایستی هنگام 
خرید و استفاده از قطعات یدکی و لوازم 
مورد نیاز خودروی خود توجه کنند، اشاره 
کرد و گفت: مسلما یکی از مهمترین نکات 
این است که کالاهای مورد نیاز خودروی 
خود را از واحدهای صنفی خریداری کنند 
واحدهایی  است.  پروانه کسب  دارای  که 
که دارای پروانه کسب هستند، به ندرت 
فریب این تقلب ها را می خورند که روغن 
انواع فیلتر خودروی تقلبی تهیه و در  و 
واحد خود عرضه کنند. این افراد همانطور 
متعددی  فنی  دوره های  شد،  اشاره  که 
دیده  و روغن ها یا فیلترهای خودرو تقلبی 
را می شناسند. از سوی دیگر با توجه به 
اینکه دارای جواز کسب هستند، می توانند 
روغن یا فیلتر را حتی به صورت مستقیم از 

کارخانه ها خرید کنند.

وزیر نفت:

به زودی سوخت گیری فقط از طریق
 کارت های سوخت شخصی انجام خواهد شد

کسب وکار ها تا ۱۵ اردیبهشت ماه ملزم به دریافت
 شناسه یکتا هستند

رئیس اتحادیه فروشندگان لاستیک، فیلتر و تعویض روغن عنوان کرد:

کمبودی در توزیع لاستیک نداریم
* مشتریان به نشان استاندارد و اصالت قطعات خودرو توجه کنند

مشکلی از لحاظ تامین ناوگان در دریای خزر نداریم

رئیس شورای تامین کنندگان دام کشور عنوان کرد

قیمت دام زنده منطقی می شود؟

خودکفایی برنج با توسعه کشت ارقام 
پرمحصول دست یافتنی است

با توجه به اهمیت خودکفایی برنج در تامین امنیت غذایی، 
ارقام  کشت  توسعه  نظیر  فنی  اقدامات  که  می رود  انتظار 
پرمحصول، افزایش عملکرد در واحد سطح و کاهش سرانه 
مصرف در دستور کار قرار گیرد.خودکفایی برنج به عنوان 
از  کشور  استراتژیک  و  پرمصرف  کشاورزی  کالای  دومین 
اهمیت بسزایی برخوردار است به طوریکه در برنامه هفتم برنج 
جزو ۵ محصولی است که خودکفایی آن در دستور کار وزارت 
جهاد قرار دارد.بنابر آمار با احتساب جمعیت کشور و میزان 
ذخایر، سالانه ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تن برنج مورد نیاز کشور 
است که سال گذشته میزان تولید با نیاز ۷۰۰ هزار تن اختلاف 
داشت که طبق گفته کارشناسان با افزایش عملکرد در واحد 
سطح به سهولت می توان این میزان را در داخل تامین کرد.

طبق گفته نیکبخت وزیر جهاد، خودکفایی ۱۰۰ درصدی 
پنج محصول اساسی شامل گندم، برنج، جو، پنبه و شکر در 
بحث تامین امنیت غذایی کشور، در اولویت برنامه های وزارت 
جهاد کشاورزی در سال زراعی جدید ۱۴۰۳ - ۱۴۰۲ قرار 
گرفته است.حال انتظار می رود با افزایش عملکرد در واحد 
سطح و توسعه کشت ارقام پرمحصول به جای ارقام محلی و 
مدیریت واردات بتوان کشاورزان را به امر تولید ترغیب کرد تا 
دیگر نیازی به واردات برای کسری نیاز داخل نداشته باشیم.

سهراب سهرابی مجری طرح خودکفایی برنج گفت: بنابر آمار 
سال گذشته سطح زیرکشت برنج در ۱۹ استان کشور ۷۷۰ 
هزار هکتار بود که از این سطح ۴.۲ میلیون  تن شلتوک تولید 
می شود که پس از فرآوری ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تن برنج 
سفید بدست آمد.به گفته او، براساس سرانه مصرف ۳۵ کیلو 
به ازای هرنفر ایرانی و جمعیت مهاجرین، سالانه ۳ میلیون و 
۲۰۰ هزارتن برنج مورد نیاز است که با احتساب تولید داخل، 
مابقی نیاز از محل واردات باید تامین شود.سهرابی با اشاره به 
راهکارهای خودکفایی برنج افزود: با توجه به محدودیت منابع 
آبی نه تنها برنامه افزایش سطح زیرکشت برنج در دستور کار 
نیست، بلکه سطح زیرکشت در استان های غیرشمالی کاهش 
می یابد و تنها از طریق افزایش عملکرد در واحد سطح و 
طرح  هستیم.مجری  خودکفایی  بدنبال  تولید  وری  بهره 
خودکفایی برنج ادامه داد: با بکارگیری اقدامات فنی شامل 
توسعه ارقام پرمحصول، مدیریت تغذیه، اصلاح سیستم ها 
و یکپارچه سازی اراضی شالی، مدیریت آفات و علف های 
هرز، اصلاح ساختار کارخانه های شالیکوبی و افزایش بذور 
اصلاح شده بدنبال ارتقای تولید در واحد سطح هستیم.او با 
تاکید بر کاهش سرانه مصرف برنج گفت: با توجه به شرایط 
اقلیمی کشور، سرانه مصرف برنج در کشور بالاست که بنابر 
ابلاغ سند امنیت غذایی رئیس جمهور باید کاهش یابد.بنابر 
آمارهای اعلامی وزارت جهاد سطح کنونی خوداتکایی کشور 
در محصول برنج ۷۰ درصد است که با بکارگیری اقدامات 
فنی و استفاده از بذور اصلاح شده می توان به خودکفایی 

۱۰۰ درصدی دست یافت.
قاسم پیشه ور رئیس اتاق اصناف کشاورزی گفت: اقلیم کشور 
به گونه ای است که پتانسیل خودکفایی برنج در کشور وجود 
دارد، اما متاسفانه واردات بی رویه برنج به بهانه تنظیم بازار 
منجر به شکست این سیاست شده است.به گفته او، بنابر آمار 
امسال ۲ میلیون و ۲۰۰ تا ۲ میلیون و ۳۰۰ هزارتن برنج در 
کشور تولید شده که با احتساب مصرف سالانه ۳ میلیون تنی، 
حداکثر نیاز واردات ۷۰۰ هزارتن خواهد بود.پیشه ور با بیان 
اینکه پتانسیل خودکفایی برنج در داخل وجود دارد، گفت: 
بنابر سیاست وزارت جهاد مبنی بر خودکفایی ۵ محصول 
اساسی، برنج دومین محصول استراتژیک محسوب می شود 
که پتانسیل خوداتکایی ۹۰ تا ۹۵ درصدی و یا حتی ۱۰۰ 
درصدی و بی نیازی از واردات با افزایش عملکرد در واحد سطح 

بدون بالابردن سطح زیرکشت وجود دارد.

پنجم آبان »روز ملی زعفران« 
نامگذاری شد

ایران و در راستای  به قدمت طلای سرخ در  با توجه 
حمایت از این محصول ملی و استراتژیک و جلوگیری 
از به حیطه در آوردن این محصول ایرانی توسط سایر 
کشورها پنجم آبان »روز ملی زعفران« نامگذاری شد.در 
مراسم آئین رونمایی از ابلاغیه ثبت ۷ روز محصول در 

تقویم رسمی کشور، در راستای گسترش نشاط اجتماعی 
و فرهنگی زیست بوم پایه و تعالی هویت ملی از مسیر 
بهسازی و به روز رسانی ابزارهای حافظه فرهنگی در سال 
»جهش تولید با مشارکت مردم« پنجم آبان »روز ملی 
زعفران« نامگذاری شد.احسان مصطفوی، عضو هیأت 
مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکنندگان گیاهان 
این  در  ایران  زعفران  و  غذایی  فرآورده های  دارویی، 
خصوص گفت: با توجه به قدمت طلای سرخ در ایران 
و در راستای حمایت از این محصول ملی و استراتژیک 

و جلوگیری از به حیطه در آوردن این محصول ایرانی 
توسط سایر کشورها و پیشی گرفتن در ثبت روز ملی 
زعفران به نام ایران، طی مکاتبات انجام شده در سال 
۱۳۹۹ با وزیر وقت جهاد کشاورزی کشور، پیشنهاد روز 
ملی زعفران در تقویم کشور به وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی ارسال شد اما با توجه به تغییر دولت، این طرح 
مسکوت ماند و سرانجام با پیگیری های انجام شده طی 
این سال ها سرانجام روز ۵ آبان در تقویم به نام روز ملی 

زعفران نامگذاری شد.
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بین الملل

نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد؛

مغز انسان با هر نسل 
بزرگ تر می شود

یک مطالعه جدید نشان می دهد که جوانان ممکن است دلایل خوبی 
داشته باشند که فکر کنند از والدین یا پدربزرگ و مادربزرگ خود باهوش 
تر هستند.محققان پی بردند مغز انسان با هر نسل بزرگ تر می شود و به 
طور بالقوه ذخیره مغز بیشتری را اضافه می کند و خطر کلی زوال عقل را 
کاهش می دهد.بر اساس نتایج این مطالعه ۷۵ ساله، افرادی که در دهه 
۱۹۷۰ متولد شده اند، تقریباً ۷درصد حجم مغز و تقریباً ۱۵درصدسطح 
مغز بزرگ تر از متولدین دهه ۱۹۳۰ دارند.دکتر »چارلز دی کارلی«، 
محقق ارشد و مدیر مرکز تحقیقات بیماری آلزایمر دانشگاه کالیفرنیا، 
گفت: »به نظر می رسد دهه ای که یک فرد به دنیا می آید بر اندازه مغز 
و سلامت مغز در درازمدت تأثیر می گذارد.«برای این مطالعه، محققان 
اسکن های مغزی شرکت کنندگان در مطالعه قلب فرامینگهام را تجزیه 
و تحلیل کردند، پروژه ای چند نسلی که در سال ۱۹۴۸ برای تجزیه و 
تحلیل الگوهای بیماری در میان مردم شهر فرامینگهام، ماساچوست راه 
اندازی شد.به گفته محققان، این مطالعه به مدت ۷۵ سال ادامه داشته 
و اکنون شامل شرکت کنندگان نسل دوم و سوم است. MRI از مغز 

شرکت کنندگان بین سال های ۱۹۹۹ تا ۲۰۱۹ انجام شد.
و  دهه ۱۹۳۰  در  متولد شده  کنندگان  مقایسه شرکت  با  محققان 
چندین  در  ثابت  اما  تدریجی  افزایش  متوجه  دهه ۱۹۷۰  متولدین 
ساختار مغز شدند.نتایج نشان می دهد که ماده سفید، ماده خاکستری 
و هیپوکامپ مغز- ناحیه ای که در زبان و حافظه نقش دارند- همگی 
در متولدین دهه ۱۹۷۰ بزرگ تر بودند.به گفته محققان، این شرایط 
می تواند با روند بیماری آلزایمر مرتبط باشد.دی کارلی در بیانیه خبری 
دانشگاه گفت: »ساختارهای مغزی بزرگ تر مانند آنچه در مطالعه ما 
مشاهده شد ممکن است منعکس کننده بهبود رشد مغز و بهبود سلامت 
مغز باشد. ساختار مغز بزرگ تر نشان دهنده ذخیره مغزی بزرگ تر است 
و ممکن است اثرات اواخر عمر بیماری های مغزی مرتبط با افزایش سن 

مانند آلزایمر و زوال عقل های مرتبط را از بین ببرد.«

تحقیقات جدید نشان می دهد؛

ورزش منظم می تواند 
بی خوابی را درمان کند

یک مطالعه جدید نشان می دهد افرادی که به طور مداوم دو تا سه بار در 
هفته ورزش می کنند، کمتر از بی خوابی رنج می برند. بر اساس یافته های 
جدید، این نوع تعهد طولانی مدت به ورزش به افراد کمک می کند تا میزان 
رهبری  به  تحقیق  باشند.تیم  داشته  هم  را  شب  هر  توصیه شده  خواب 
روانشناسان ایسلندی به این نتیجه رسیدند که ثبات در فعالیت بدنی ممکن 
است عامل مهمی در بهینه سازی مدت خواب و کاهش علائم بی خوابی 
باشد.برای این مطالعه، محققان عادات ورزشی و کیفیت خواب نزدیک به 
۴۴۰۰ بزرگسال میانسال را در ۹ کشور اروپایی پیگیری کردند.از شرکت 
کنندگان به طور خاص پرسیده شد که چقدر ورزش می کنند تا حدی که 
دچار تنگی نفس یا عرق می شوند.محققان دریافتند افرادی که به طور مداوم 
حداقل چند بار در هفته ورزش می کردند- در مجموع حداقل یک ساعت 

ورزش در هفته– از مزایای زیر بهره مند بودند:
• ۴۲ درصد کمتر به سختی به خواب می رفتند

• ۲۲ درصد کمتر از علائم بی خوابی رنج می بردند
• ۴۰ درصد کمتر احتمال داشت بیش از یک علامت بی خوابی را تجربه 

کنند
از علائم بی خوابی می توان به مدت طولانی برای به خواب رفتن، بیدار شدن 
در طول شب و احساس خواب آلودگی بیش از حد در طول روز اشاره کرد.

محققان دریافتند افرادی که به طور مداوم ورزش می کردند نیز ۵۵ درصد 
بیشتر احتمال داشت که بین ۶ تا ۹ ساعت در شب، مقدار طبیعی و توصیه 
شده بخوابند.نتایج نشان می دهد که آنها ۲۹ درصد کمتر احتمال دارد که 
کمتر از ۶ ساعت بخوابند و ۵۲ درصد کمتر احتمال دارد که خواب طولانی 
۹ ساعت یا بیشتر داشته باشند.به گفته محققان، این نتایج با سایر مطالعاتی 
که ورزش منظم را با خواب سالم مرتبط می دانند، مطابقت دارد.محققان 
خاطرنشان کردند افرادی که ورزش می کنند نه تنها بدن خود را به اندازه 
کافی خسته می کنند تا خواب خوبی داشته باشند، بلکه به احتمال زیاد از 

یک سبک زندگی سالم هم پیروی می کنند.

کارشناس سازمان غذا و دارو هشدار داد؛

بازیافت ظروف تفلون 
با مواد سمی در مراکز 

غیرمجاز
کارشناس سازمان غذا و دارو، نسبت به بازیافت ظروف تفلون در مراکز 
غیرمجاز هشدار داد.نرگس سموری گفت: با توجه به برخی تبلیغات 
مبنی بر بازیافت ظروف نچسب )تفلون( با قیمت های نازل، به مردم 
توصیه می شود این خدمات را از مراکز فاقد مجوز دریافت نکنند.وی 
افزود: بازیافت ظروف نچسب فرایند چندمرحله ای و تخصصی است که 
از مواد اولیه با گرید غذایی استفاده می شود، اما در مراکز غیرمجاز این 
فرآیند اغلب با مواد اولیه با گرید شیمیایی انجام شده و مواد شیمیایی 
سمی در بیشتر موارد هنگام مصرف از ظروف جدا و همراه غذا وارد بدن 
انسان می شود که به مرور زمان امکان آسیب جدی به سلامت وجود 
دارد.این کارشناس سازمان غذا و دارو با تاکید بر اینکه برای بازیافت 
ظروف نچسب )تفلون( حتماً باید به مراکز دارای مجوز بهداشت مراجعه 
شود، تصریح کرد: مراکزی که مجوز بهداشت جهت بازیافت ظروف 

نچسب ندارد، از مواد غیر استاندارد و سمی استفاده می کنند.
وی با بیان اینکه بازیافت ظروف در مراکز غیرمجاز تحت شرایط غیر 
استاندارد و غیرایمن انجام می شود، تصریح کرد: فرآیند بازیافت طبق 
اصول انجام نمی شود، در نتیجه ظرف بازیافت شده در بیشتر موارد سمی 
و مضر و ظروف بازیافت شده دچار آلودگی های میکروبی و شیمیایی 
خواهند شد.سموری خاطرنشان کرد: مراکزی که مجوز بهداشت ندارند، 
با تبلیغات غلط و هزینه اندک اقدام به بازیافت ظروف نچسب می کنند، 
درحالیکه هزینه بازیافت ظروف نچسب به علت فرآیندهای پیچیده تر، 
خیلی بالاتر است؛ در مقابل، مراکز دارای مجوز بهداشت، با مواد اولیه 
تأیید شده، فرآیند تحت کنترل و استاندارد و در نهایت محصول با کیفیت 
که سلامت انسان را به خطر نمی اندازد بازیافت و عرضه خواهد کرد.مجوز 
 FDACRM.IR بهداشت یا پروانه بهداشتی ساخت، از طریق سایت

برای عموم قابل ردیابی است.

فوق تخصص گوارش کودکان عنوان کرد؛

شایع ترین بیماری 
نوزادان که والدین 

با یبوست اشتباه 
می گیرند

سیده فاطمه میری : فوق تخصص گوارش کودکان، درباره شایع ترین 
بیماری های نوزادان و شیرخواران، توضیحاتی ارائه داد.

 امیرحسین حسینی، با بیان اینکه اولین موارد و نشانه های بیماری های 
شایع در نوزادان از هفته سوم به بعد از تولد آغاز می شود، اظهار کرد: این 
موضوع با زور زدن های شیرخوارن هنگام دفع مدفوع مشخص می شود 
و خانواده ها به اشتباه فکرمی کنند این مورد یبوست است.وی اضافه کرد: 

زور زدن کودکان برای دفع مدفوع مسئله ای شایع محسوب می شود که 
حتی تا ۶ ماهگی نیز ممکن است ادامه داشته باشد.عضو هیئت علمی 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه زور زدن های همراه با 
تغییر رنگ پوست به شکل قرمز شدن پوست دست و پا و یا صورت، 
جمع کردن اندام ها معمولاً در شیرخواران شایع است، گفت: در این موارد 
کودک شاید دفع داشته باشد و یا حتی به رغم زور زدن های زیاد دفعی 
در کودک نیز اتفاق نیافتد.وی با بیان اینکه ایجاد این شکل از دفع در 
نوزادان "دیسچزیا" نام دارد و به شرط وزن گیری مناسب و دفع روز تولد 
نیاز به هیچگونه مداخله خاصی ندارد، عنوان کرد: زور زدن ها نباید با 
علامت های دیگری مثل توقف تنفس، کبودی لب ها، حمله های تشنجی، 

سرفه، استفراغ های خونی، صفراوی و جهنده همراه باشد.
عضو هیئت علمی دانشگاه یادآوری کرد: چنانچه زور زدن کودک با 
مشکلاتی که در بالا ذکر شد همراه نباشد، به خودی خود بعد از مدت 

کوتاهی برطرف خواهد شد.
وی نسبت به اقدامات خودسرانه برخی خانواده ها برای کاهش علامت های 
هنگام دفع در نوزادان هشدار داد و اضافه کرد: تحریک مقعدی با استفاده 
از گوش پاک کن، روغن زیتون، انگشت و یا صابون می تواند برای نوزاد 
مشکلات جدی به همراه داشته باشد.عضو هیأت علمی دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی با بیان اینکه شروع درمان خودسرانه یبوست برای 
نوزادان هیچ توجیهی ندارد، اضافه کرد: زور زدن نوزاد هنگام دفع بیماری 
نیست که نیازمند مداخله درمانی داشته باشد ضمن اینکه استفاده از 

داروهای درمان یبوست برای کودکان کمتر از یکسال ممنوعیت مصرف 
دارد.فوق تخصص گوارش کودکان با بیان اینکه والدین برای اطمینان 
خاطر از سلامت دستگاه گوارش کودک بهتر است پیش از هر اقدام 
خودسرانه ای با پزشک متخصص مشورت کنند، ادامه داد: در صورت بروز 
مشکل نیز استفاده از پروبیوتیک ها، منع استفاده از پروتئین های گاوی و 
تغییر رژیم غذایی مادر )در کودکانی که از شیر مادر استفاده می کنند( با 

نظر پزشک اثربخش است.

اختلافات عمیق میان آمریکا و رژیم 
صهیونیستی درباره حمله به »رفح«

یک رسانه آمریکایی از اختلافات عمیق میان این کشور و رژیم صهیونیستی 
در خصوص حمله به شهر رفح پرده برداشت. سایت آمریکایی آکسیوس به 
نقل از منابع آگاه گزارش داد که اختلافات عمیق و گسترده ای میان آمریکا 
و رژیم صهیونیستی در خصوص عملیات این رژیم در شهر رفح وجود دارد و 
این اختلافات در نشست مجازی مسئولان ۲ طرف کاملاً مشهود بوده است.

این منابع اضافه کردند که در جریان نشست مذکور طرف آمریکایی به طرف 
صهیونیستی گوشزد کرد که عملیات زمینی در شهر رفح را ساده تلقی کرده 
اند.مقامات آمریکایی بیان کردند که بحران انسانی در نوار غزه طی شش 
ماه گذشته باعث شده نتوان به ارتش رژیم صهیونیستی در خصوص اجرای 
عملیات در شهر رفح بدون آسیب رساندن به غیرنظامیان اعتماد کرد.در این 
نشست در حالی که طرف آمریکایی به گزارش های بین المللی در خصوص 
قحطی در نوار غزه اشاره کرده است صهیونیست ها با وقاحت تمام اعلام کردند 
که با این واقعیت که غزه در آستانه قحطی قرار دارد موافق نیستند!طرف 
آمریکایی تاکید کرد که پاک کردن صورت مساله کمکی به رژیم صهیونیستی 
نمی کند.این در حالی است که روزنامه عبری زبان هاآرتص با انتشار گزارشی 
سخنان بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی را در خصوص نابودی 
جنبش حماس در نوار غزه به سخره گرفت.در این گزارش آمده است که 
نتانیاهو مدعی شده حمله به شهر رفح برای تحقق این هدف بسیار ضروری 
است.در ادامه این گزارش تاکید شده است: بعد از حمله مورد ادعای نتانیاهو 
به شهر رفح و کشتار گسترده در این منطقه جنبش حماس چهار هزار الی 
پنج هزار نیرو خواهد داشت و این تعداد یک تهدید دائمی برای هر نیروی 

نظامی که در نوار غزه باقی خواهد ماند به شمار می روند.

رژیم صهیونیستی از هوا، زمین و دریا 
نوار غزه را هدف قرار می دهد

گزارش های رسانه ای از تشدید حمله های همه جانبه رژیم صهیونیستی علیه 
بخش های مختلف نوار غزه طی بامداد و صبح دیروز چهارشنبه حکایت دارند. 
خبرنگار شبکه المیادین گزارش داد که حمله های توپخانه ای ارتش رژیم 
صهیونیستی علیه بخش های مختلف نوار غزه به ویژه خان یونس واقع در 
جنوب این باریکه طی بامداددیروز از سر گرفته شد.علاوه بر این حمله های 
هوایی ارتش رژیم صهیونیستی علیه نوار غزه و بخش های مسکونی این باریکه 
نیز ادامه داشته به طوری که جنگنده های رژیم صهیونیستی محله های غربی 
شهر خان یونس را واقع در جنوب این باریکه هدف قرار دادند.خبرنگار شبکه 
فلسطین الیوم نیز گزارش داد که جنگنده های رژیم صهیونیستی به شدت 
منطقه های اطراف بیمارستان ناصر واقع در خان یونس را بمباران کردند.در 
کنار حمله های هوایی و زمینی ارتش رژیم صهیونیستی علیه نوار غزه قایق های 
جنگی این رژیم نیز به سمت شهروندان فلسطینی در ساحل شهر رفح واقع 
در جنوب نوار غزه تیراندازی کردند.منطقه های ساحلی اردوگاه النصیرات و 
دیرالبلح در مرکز نوار غزه نیز شاهد حمله های قایق های جنگی ارتش رژیم 
صهیونیستی بوده است.چند روز  گذشته وزارت بهداشت فلسطین در نوار 
غزه اعلام کرد ارتش رژیم صهیونیستی طی ۲۴ ساعت هفت کشتار و جنایت 
دیگر را در این باریکه مرتکب شده است. این وزارت خانه افزود که در این 
حمله ها ۷۱ فلسطینی به شهادت رسیده و ۱۰۲ نفر هم زخمی شدند.شمار 
شهدای جنگ در غزه از هفتم اکتبر گذشته به ۳۲ هزار و ۹۱۶ نفر و شمار 
زخمی ها نیز به ۷۵ هزار و ۴۹۴ نفر افزایش یافته است.نزدیک به هشت هزار 
نفر نیز همچنان مفقود و زیر آوار هستند و نیروهای امدادی به دلیل کمبود 
امکانات و ادامه حمله های رژیم صهیونیستی قادر به دسترسی به آنها نیستند.

سـازمان آگهـی های روزنامـه سـراسـری پیشرو
011-33304401- 3 ,011  -33300231-3   
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